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روزنامه صبح ایران

لاریجانی در دیدار با آیت الله اعرافی:

حوزه های علمیه نباید به سمت مدرک گرایی پیش برود

امروزرفتارمسئولان زیر ذره بین مردم قراردارد

مسوولان بپذیرند که در اتاقی شیشه ای زندگی می کنند 

علت توقیف دو شناور ایرانی  در کویت 

واعظی در مراسم معارفه دبیر هیات عالی گزینش کشور:

گرایش های سیاسی و جناحی 
نباید در گزینش دخالت داشته باشند

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس مجلس : 

فکری برای گرانی ها در 
بودجه سال آینده کشور شود 
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رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت:نمای رومی باتوجه به حجم سازه ای که بر 
ساختمان تحمیل می کند، ایمنی آن و ساکنان را هنگام زلزله به خطر می اندازد. امین مقومی افزود: 
شهروندان در ساخت ساختمان باید بیش از این که به تزیینات خانه بپردازند، نسبت به ایمنی آن 
توجه ویژه داشته باشند.وی اضافه کرد: مواردی از جمله اتصال دیوارها و اجزایی که سازه ای نیستند 
با ستون ها در ساختمان بسیار مهم است و عدم رعایت مسائل ایمنی می تواند آسیب زا باشد.وی 
با بیان این که نمای رومی در زلزله خطرساز است، گفت: البته با فرهنگ سازی صورت گرفته، اقبال 
عمومی به نمای رومی در این استان کاهش یافته است.مقومی افزود: زمانی که زلزله ای رخ می دهد، 
قرار نیست ساختمان آسیب نبیند، بلکه تمام تلاش ما برای افزایش تاب آوری آن است که این 

مساله با آگاهی مردم از اقدامات صحیح قابل تحقق می باشد...

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهردار  قم مشکل پارکینگ را از معضلات اساسی شهر قم دانست 
و اضافه کرد: یکی از مشکلات اساسی شهر قم به ویژه در هسته مرکزی شهر معضل پارکینگ است، 
پارکینگ های شهر قم در حال گنجایش خودروهای ورودی به شهر را ندارند. عباس ذاکریان با اشاره 
به فرهنگ سازی در مسئله ترافیک اظهار داشت: پارک آموزش ترافیک با تفاهم با آمورش و پرورش 
در بلوار 15 خرداد فعال شده و  مورد نوسازی هایی قرار می گیرد.وی آمار جابه جایی از پایانه های شهر 
قم از ابتدای امسال را مورد توجه قرار داد و افزود: بیش از یک میلیون و 500 هزار مسافر در 8 ماه 
اول ابتدای امسال از پایانه ها و پارک سوارها جابه جاشده اند، وجود پایانه های غیررسمی مانند 72 تن 
سبب شده تا آمار جابه جایی مسافر از پایانه های رسمی شهر قابل قبول نباشد.معاون حمل  و نقل و 

ترافیک شهردار  قم گفت: شهر قم چاره ای جز حرکت به سوی حمل  و نقل پاک ندارد...

 رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: گرایش های سیاسی 
و جناحی نباید در گزینش دخالت داشته باشند.محمود 
و  تکریم  مراسم  در  رئیس جمهور  دفتر  رئیس  واعظی 
معارفه دبیر هیات عالی گزینش کشور که در سالن شهید 
بهشتی نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، با بیان اینکه 
برای یک کارمند بسیار مهم است تا ویژگی های تعهد 
همراه با تخصص، توانمندی، خلاقیت و سخت کوشی برای 
خدمت به نظام اسلامی داشته باشد، خاطرنشان کرد: این 
سوال مطرح است که آیا در گزینش به همه این نکات 

توجه می شود یا تنها با پررنگ کردن یکی از این نکات، 
بقیه ویژگی های فرد به بوته فراموشی سپرده می شود.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه کارکنان مجموعه 
در عرصه  توانند  گزینش در سرتاسر کشور می  های 
نیروی انسانی تحول ایجاد کنند، گفت: سلامت اداری 
همواره برای نظام اسلامی و هر نظامی که می خواهد به 
مردم خدمت کند، اهمیت اساسی دارد.وی با بیان اینکه 
یکی از مولفه هایی که می توانیم سیستم و نظام اداری را 

سلامت کنیم این است که نیروی انسانی متعهد...

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، مشکلات اقتصادی و معیشتی را از نگرانی های موجود در کشور 
برشمرد و گفت: باید در بودجه سال آینده برای مشکل گرانی ها و معیشت مردم فکری شود.

*  انتقاد ازپرداختن زودهنگام برخی سیاسیون به مسائل انتخاباتی 
* تضعیف حوزه های علمیه و مرجعیت نگران کننده است

* لزوم حل مشکلات احداث فرودگاه درقم

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم :

نمای رومی ایمنی ساختمان و ساکنان را 
در زلزله به خطرمی اندازد 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهردار  قم :

کمبود پارکینگ معضل اصلی 
هسته مرکزی شهر قم است 

یک عضو جامعه روحانیت مبارز درمورد ویژگی هایی که باید 
در شخص ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود داشته 
باشد، گقت:  همانطوری که کلمه »تشخیص مصلحت« بر این ارگان 
سنگینی می کند فردی هم که می خواهد ریاست آن را داشته باشد 
واقعا باید مصلحت شناس باشد. سیدرضا اکرمی درباره شخصیت 
را  آیت الله شاهرودی  آیت الله هاشمی شاهرودی گفت: مرحوم 

می توان از ابعاد گوناگونی شناخت. یکی ابعاد علمی است...

آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت: به برکت امام 
خمینی )ره( و شهدا، حوزه های علمیه در غنی ترین دوران خود 
است که باید از این فرصت برای تولید علم حداکثر استفاده را کرد. 
وی روز پنجشنبه درآئین رونمایی از کتاب تحریرالاصول در بنیاد بین 
المللی اسراء قم با بیان اینکه دلال علم با پژوهشگر و تولید کننده علم 
متفاوت است افزود: آشنا بودن با نظرات دیگران خوب است ولی باید 

طلاب علاوه بر آشنایی با این نظرات، به دنبال تولید علم و ...

سیدرضا اکرمی: 

رئیس جدید مجمع تشخیص 
باید مصلحت شناس باشد

آیت الله جوادی آملی:

حوزه علمیه در غنی ترین 
دوران خود است 
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دینداری ما کاریکاتوری است 
همه دنبال کاسبی هستیم

آیت الله سید حسن خمینی :

امام  خمینی )ره( به دین نگاه کاریکاتوری نمی کرد 
امام راحل دوای درد مردم بود

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88
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همگرایی نیاز ، واگرایی فاجعه
دانایان سیاسی واقتصادی بهتر می دانند که فروکش 
کردن برخی از التهابات اقتصادی و سیاسی ناشی از افول 
زود هنگام جنگ و فضای روانی است  وهنوز اثرات عملی 
تحریم های اقتصادی آمریکا را در پیش داریم و در واقع 
رویا رویی اصلی و عملی  اقتصادی چند ماه دیگر آغاز می 

شود، لذا شرایط ویژه برای کشور همچنان برقرار است و دامن زدن به اختلافات و یارکشی 
های سیاسی چندان با خرد و تدبیر سازگار نیست . نه تنها هنوز دولت به اصلاح طلبان 
نیازمند است واصلاح طلبان برای ادامه فعالیت های خود حضور و تقویت دولت تدبیر گرا 
را لازم و ضروری می دانند، بلکه همه نیروهای دلسوز و معتقد به قانون اساسی ومقید به 
آرامش کشور در جناح های مختلف با عقاید متفاوت رسالتی اساسی دارند که با حداکثر 
همگرایی کشور را از شرایط خطیر کنونی عبور دهند .برای رسیدن به وحدتی ثمر بخش 
و کم کردن فاصله ها کارهای زیادی باید انجام گیرد و حساسیت های خاصی مبذول 
شود . دولت می تواند میدان دار توجه به دغدغه های مردم متبلور شده درخواسته های 
گروه های مختلف سیاسی باشد و جناح ها و شخصیت ها می توانند با توضیح شرایط 
غیر عادی کشور برای مردم حمایت ضروری از دولت را سامان دهند.فعالان و چهره ها و 
صاحب نظران زیادی وجود دارند که نقطه  نظرات مهم و کار گشایی دارند ، بسیاری از 
آنها در بحرانی ترین شرایط عهده دار مسوولیت های مهم بوده اند و جوانتر هایشان درس 
دانش مدیریت  را خوانده اند ، اگر دولت آنچنان که رئیس جمهور خواسته و تاکید کرده 
است گوش شنوایی برای این نظرات داشته باشد اصلی ترین زمینه برای همگرایی هرچه 
بیشتر نیروهای داخلی فراهم می شود . اگر صاحب نظران احساس کنند که حرفها و ایده 
هایشان مسموع است حتی اگر به آنها عمل نشود دلگرم می شوند و با مسوولیت شناسی 
بیشتری به اظهار نظر می پردازند . مشکل آنجا ایجاد می شود که آگاهان نظر می دهند 
ودلسوزانه پیگیر امور می شوند ولی در بدنه دولت هیچ بازتاب مهمی مشاهده نمی کنند 
. روزی که تجربه داران وکارشناسان از ابراز نظر خود سرخورده و دلسرد شوند رفته رفته 
کناره می گیرند و صلاح ملک و ملت را به صاحبان وامی گذارند . اما در این میان فرصت 
طلبان و مجیزه گویان از راه می رسند و با تایید چشم بسته اقوال مسوولان یک فضای 
غیر واقعی ایجاد می کنند و در این فضای موهوم آنچه ضربه می خورد منافع ملت و امنیت 
کشور است .مسوولان خردمند از طریق استماع صادقانه نظرات دلسوزانه و کارشناسانه 
هم بر استحکام و عمق کارشناسی تصمیم های خود می افزایند وهم ریشه های ائتلاف و 
اتحاد را عملا تقویت می کنند.اگر برای همه ما مبرهن و مدلل شود که همه چیز را همگان  
دانند و ملکه ذهنمان شود که نظرات شخصی وحی منزل نیستند، در آن صورت در عمق 
هر نظری ولو اینکه آن نظر مخالف ما باشد غور می کنیم و میوه های بیشتری از درخت 
حقیقت را بر می گیریم. این معنا وقتی به امور مردم مرتبط می شود و صلاح و فساد کشور 
را در بر داشته باشد از یک امر اخلاقی فراتر می رود و به یک ضرورت بی چون و چرا 
مبدل می شود. یک مسوول در امور شخصی خود می تواند هر نظری داشته باشد و به آن 
هم عمل کند ولی هنگامی که یک تصمیم کوچک یا بزرگ اودر سرنوشت هزاران بلکه 
میلیوین ها نفر موثر است قطعا باید حداکثر مشورت های لازم خصوصا از افراد مستقل و 
صاحب نظر را کسب کند و حتی اگر مخالفت ها جدی و مستدل باشند رای ونظر دیگران 
را بر نظر خود ترجیح دهد . متاسفانه در فرهنگ غالب ما هنوز آنچنان که باید به خرد 
جمعی بها داده نمی شود و افراد در مسوولیت های مختلف کوچک و بزرگ شیفته نظرات 
خود هستند و بعضا این نظرات را بدیهی می دانند و اگر کسی با آنها مخالفت کند تعجب 
می کنند و اگر بر مخالفت خود اصرار بورزد  بسته به میزان قدرتی که دارند مخالف را طرد 
می کنند .انحراف از حقیقت و واقعیت از همین جا آغاز می شود ودرست از همین جا تفرقه 
ها و دوگانگی ها آغاز می شوند .در وضعیت خاصی که با آن روبرو هستیم حلم و تواضع 
و مشورت پذیری و دوری از خودکامگی و خود رایی ضرورتی حیاتی دارند و اگر هرکس 
در هر پست و مسوولیتی از آنها اجتناب کند، چه بسا فاجعه بیافریند.  نمونه بارز آن این 
روز ها جلو چشم همه ما قرار دارد و می بینیم که رئیس جمهورخود رای آمریکا چگونه 
برای خود و کشورش و جهان به تولید بحران می پردازد وحتی یاران نزدیک را یکی از 
پی دیگری طرد می کند .البته نباید از نظر دور داشت که  آقای ترامپ در خود رایی وتکبر 
صادق است و مانند کسانی نیست که در ظاهر مشورت پذیر ودمکرات هستند ولی چون 

به خلوت می روند تنها فکر وتصمیم خویش را عملی می سازند.
* نماینده مجلس شورای اسلامی

مدیریت که بلد نیستید،  استعفا 
و عذرخواهی هم بلد نیستید؟ 

هرچه منتظر ماندم تا خبر استعفایی، عذرخواهی از 
مسؤولان دانشگاه آزاد و کشور بابت حادثه واژگونی اتوبوس 
دانشگاه علوم تحقیقات به گوشم برسد، نرسید که نرسید. 

نمی دانم دیگر چه اتفاقی باید می افتاد که حضرات مسؤول در این ماجرا، قلم به دست 
می گرفتند و استعفا نامه خود را می نوشتند و در برابر مردم خم می شدند و عذرخواهی 
می کردند.دیگر خسته شدیم از بس که نوشتیم اگر چنین اتفاقی در بسیاری از کشورهای 
دنیا اتفاق می افتاد، مقام های مسؤول استعفا می دادند.به خدا خسته شده ایم.  مدیریت که 
بلد نیستید که اگر بلد بودید ما شاهد این چنین حوادث تلخی نبودیم، آیا عذرخواهی و 
استعفا هم بلد نیستید؟عکس سارا ابوالفتحی راد دختر دانشجویی که در آن روز نحس، 
جلسه دفاع پایان نامه  اش بود در کنار پدرش، دیدید؟ می دانید مادر این دختر چه حسی 
دارد؟ به خاطر کم کاری شما، به خاطر کم توجهی شما، به خاطر سهل انگاری شما، حالا 
نه دختر دارد نه شوهر. او به جای شام فارغ التحصیلی دختر، حلوای سارای ش را درست 
کرده است.سارا ابوالفتحی راد دانشجوی ترم آخر ارشد معماری و پدرش سوار اتوبوس 
بودند؛ پدر برای جلسه دفاع پایان نامه دختر خود در واحد علوم تحقیقات حضور داشت.

این صندلی ها و پست ها چه دارد که نمی توانید از آن دل بکنید؟ داغ بر دل نشسته است 
و مدیران ما درگیر دعواهای سیاسی خود هستند. آن یکی از تله کابین حرف می زند 
این یکی از تازه آمدنش به دانشگاه! نمی دانم مسؤولان به ویژه روسای دانشگاه، چگونه 
در محیط دانشگاه رفت و آمد می کنند در حالی که رد خون دانشجویان تا ابد در آن 
مسیر مانده است. خون این 10 نفر خاک آن جاده را رنگین کرده است. وقتی مصاحبه  
مسؤولان در این باره را می بینیم و می خوانیم همه در حال فرافکنی و انداختن تقصیر بر 
گردن دیگری است. همه می خواهند بگویند ما نبودیم. همه کسانی که از گذشته تا به 
امروز در دانشگاه آزاد مسؤول بودند در این حادثه مقصر هستند و باید پاسخگو باشند. 
مدیران فعلی به خاطر عدم نظارت بر پیمانکار و مدیران قبلی به خاطر ساختن چنین 
دانشگاهی و چنین جاده ای.وقتی از استعفا و عذرخواهی حرف می زنیم برای آرام شدن 
وجدان خود و قسمتی از آلام خانواده هایی است که عزیزان خود را از دست داده اند و گرنه 
که شما باید در دادگاه به خاطر کم کاری، سهل انگاری و مرگ 10 نفر پاسخ گو باشید.

باید پاسخ گو باشید که چرا از اتوبوس فرسوده استفاده کرده اید؟ چرا هیچ فکری برای آن 
جاده نکرده اید؟ و هزار سوال دیگر که باید به  آنها جواب بدهید.هنوز داغ سه دانش آموز 
دختری که در زاهدان در آغوش هم سوختند، تازه است. سه دانش آموزی که قربانی 
سهل انگاری مدیران مدرسه و آموزش و پرورش شدند و حالا هم داغ اتوبوس وحشت 
در دانشگاه آزاد علوم تحقیقات تهران.به جای مصاحبه های پشت سر هم، استعفا بدهید، 

بروید و به دادگاه پاسخگو باشید لطفا.

خطیب نماز جمعه تهران: 

حماسه 9 دی قابل تکرار است 
خطیب نماز جمعه تهران گفت: هشدار می دهم به همه آنهایی که می خواهند فتنه 

آفرینی کنند بدانند، حماسه 9 دی قابل تکرار است. 
آیت الله سید احمد خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران افزود: حماسه نهم دی 
88 بیعت با ولایت، حماسه حضور و جلوه بصیرت شما مردم بود. وی اظهار داشت: سال 
88 دو اردوگاه شکل گرفت، اوباما، رییس رژیم صهیونیستی، منافقان ضدخلق، سلطنت 
طلبان، فداییان خلق، فراری ها و همه وا داده ها در یک اردوگاه بودند، در اردوگاه دیگر شما 
مردم، بسیجی ها و حزب الهی ها بودید، در این حماسه شما مردم نشان دادید از خواص 
این امت هستید. چون به وقت، دشمن را تشخیص دادید و به وقت هم راه مقابله را پیدا 
کردید.وی با بیان اینکه این حماسه از جنس عاشورا بود، اضافه کرد: دیگر مردم تحمل 
نکردند ببینند روز عاشورا با عزاداران حسینی برخورد می شود. آنها با امام حسین )ع( دعوا 

داشتند. شور حسینی، کربلایی و عاشورایی به داد این انقلاب رسید.
امام جمعه این هفته تهران با اشاره به اتفاقات اخیر در فرانسه نیز گفت: این قضایا، به 
علاوه فروپاشی در هیات حاکمه آمریکا و همچنین زیرپاگذاشتن تمام ارزش های انسانی 
و اینکه ترامپ در 700 روز ریاست جمهوری به گزارش خود آنها هفت هزار دروغ گفته، 

معنایش این است که لیبرال دموکراسی غرب در شیب سقوط است.
وی افزود: همانطور که سوسیال دموکراسی شرق فروریخت، صدای شکستن استخوان 
های لیبرال دموکراسی غرب هم به گوش می رسد.امام جمعه موقت تهران همچنین به 
خروج نظامی های آمریکا از سوریه اشاره کرد و گفت: با همه حاشیه ها و پشت صحنه 

هایی که این ماجرا دارد، تردیدی نیست که این جلوه شکست آمریکا در منطقه است.
آیت الله خاتمی افزود: استعفای وزیر دفاع آمریکا در این راستا است و اوج این قصه آن 
است کسانی که تا دیروز می گفتند »بشار اسد نه«؛ به صراحت می گویند ما دست از این 
شعار برداشتیم، آنهایی که به همراه آمریکا، سفارتخانه هایشان را در دمشق تعطیل کرده 
بودند دست از پا درازتر به دمشق بازمی گردند و سفارتخانه هایشان را بازگشایی می کنند، 

این بدان معناست که مقاومت جواب می دهد.

واعظی در مراسم معارفه دبیر هیات عالی گزینش کشور:

گرایش های سیاسی و جناحی 
نباید در گزینش دخالت داشته باشند

 رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: گرایش های سیاسی و جناحی نباید در گزینش 
دخالت داشته باشند.

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور در مراسم تکریم و معارفه دبیر هیات عالی 
گزینش کشور که در سالن شهید بهشتی نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، با بیان اینکه 
برای یک کارمند بسیار مهم است تا ویژگی های تعهد همراه با تخصص، توانمندی، 
خلاقیت و سخت کوشی برای خدمت به نظام اسلامی داشته باشد، خاطرنشان کرد: این 
سوال مطرح است که آیا در گزینش به همه این نکات توجه می شود یا تنها با پررنگ 

کردن یکی از این نکات، بقیه ویژگی های فرد به بوته فراموشی سپرده می شود.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه کارکنان مجموعه های گزینش در سرتاسر 
کشور می توانند در عرصه نیروی انسانی تحول ایجاد کنند، گفت: سلامت اداری همواره 
برای نظام اسلامی و هر نظامی که می خواهد به مردم خدمت کند، اهمیت اساسی دارد.

وی با بیان اینکه یکی از مولفه هایی که می توانیم سیستم و نظام اداری را سلامت 
کنیم این است که نیروی انسانی متعهد، متخصص و افرادی که درست برای همان کار 
تربیت شده باشند را به کار گیریم، گفت: در شرایطی که همواره رهبر معظم انقلاب و 
رئیس جمهور به دنبال این هستند که نظام اداری سلامت داشته باشیم، باید از هر فرصتی 
استفاده کنیم تا این خواسته و اراده چهل سال گذشته محقق شود.واعظی هیات عالی 
گزینش کشور را یکی از گلوگاه هایی که می تواند در این زمینه بسیار موثر باشد دانست 
و افزود: اگر شرایط کنونی کشور و وضعیت جوانان را به درستی درک کنیم و دریابیم چه 

فردی برای چه حرفه ای گزینش می شود، قطعا گام بزرگی برداشته ایم.
رئیس دفتر رئیس جمهور با تاکید بر اینکه آنچه امروز از گزینش در جامعه مطرح 
است، علامت خوبی نیست، ادامه داد: وقتی بحث گزینش مطرح می شود، جوانی که 
باید مورد گزینش قرار گیرد انواع مسایل را در ذهن دارد و نگران است که با چه وضعیتی 
مواجه است.واعظی با تاکید بر اینکه چگونگی شروع به کار و استقبال از فرد بسیار مهم 
است، تصریح کرد: باید بستری فراهم کنیم که ملاک کار براساس راستگویی باشد و نه 

اینکه فرد با تهیه مطالبی به دنبال این باشد تا از این گردنه و فیلتر عبور کند.
رئیس دفتر رئیس جمهور با تاکید بر اینکه اگر شروع به کار فردی بر مبنای صداقت 
نباشد، در ادامه کار با مشکلاتی مواجه خواهد شد، خاطر نشان ساخت: بخش قابل 
توجهی از این مسائل به عهده ما است چراکه اسلام به گونه ای آموزش داده است که دین 
سخت گیر نیست بلکه دین زندگی است.واعظی با اشاره به اینکه اگر گزینش براساس 
سوالات مورد نیاز روزمره کاری تهیه شود، درنتیجه فرد متناسب با سوالات پاسخ می 
دهد و طرف گزینش کننده نیز متوجه می شود که آیا این فرد باید انتخاب شود یا خیر، 
افزود: باید برای یک مهندس به یک روش سوال و برای یک کارمند نیز به روش دیگری 
سوال مطرح شود.رئیس دفتر رئیس جمهور تصریح کرد: اگر گزینش را به گونه ای تنظیم 
کنیم که خود آن تبدیل به یک دغدغه شود درنتیجه برای عبور از این مرحله راه های 
نامناسب انتخاب می شود که این شروع یک مشکل است. واعظی با اشاره به قدرت جاذبه 
حجت الاسلام و المسلمین نقویان و تسلط وی بر مباحث حوزوی، دانشگاهی و دینی، 
گفت: از جمله ویژگی های بارز آقای نقویان ارتباط نزدیک با مردم است و امیدواریم 
مجموعه گزینش را طبق منویات رهبر معظم انقلاب و تاکیدات رئیس جمهور هدایت 
کنیم، مطمئن هستیم که با حضور ایشان در راس هیات عالی گزینش کشور، گام های 
خوبی در استمرار تلاش های گذشته برداشته می شود و نوآوری هایی در این عرصه 

بوجود خواهد آمد.
حجت الاسلام نقویان در این مراسم با بیان اینکه باید با توجه به منویات مقام معظم 
رهبری، سلیقه های مختلف را کنار بگذاریم، تاکید کرد که باید جذب ها را بیشتر از دفع 
ها کنیم.  همچنین واعظی در این مراسم از تلاش ها و خدمات »اسدالله وطنی« دبیر 
سابق هیات عالی گزینش کشور با اهدای لوح تقدیر قدردانی و حکم دبیر جدید هیأت 

عالی گزینش کشور را به »حجت الاسلام و المسلمین ناصر نقویان« اعطا کرد.

عبدالله ناصری :

استانداران اصلاح طلب زیر فشار
 عملکرد اصلاح طلبی ندارند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: استانداران اصلاح طلب زیر فشار، عملکرد 
اصلاح طلبی ندارند.

عبدالله ناصری با اشاره به انتخاب جایگزین برای تعدادی از استانداران بازنشسته 
گفت: من با هر نوع کنار رفتن بازنشستگان بسیار موافق هستم اما انتخاب های آقای 
رحمانی فضلی بینابین است.او با اشاره به شرایط استان ها برای استاندارانی با گرایش های 
مختلف سیاسی گفت: تفاوت در این است که اصلاح طلبان با شناسنامه ای که رفته و 
استاندار شده اند، نهادهای دیگر به آنها فشار می آورند اما چهره های اصولگرا راحت و بدون 
دغدغه هستند و هماهنگ با این نهادها کار خود را انجام داده اند.او با انتقاد از نحوه انتخاب  
استانداران در وزارت کشور تاکید کرد: برهمین اساس اگر بخواهید درباره عملکرد آقای 
رحمانی فضلی در انتخاب استانداران بگویید، شاید درست همین باشد. در واقع انتخاب ها 
همان طور که مشخص است، 50 درصد تقریبا اصلاح طلب و 50 درصد تقریبا اصولگرا 
در همه این پنج سال گذشته بوده است اما به جز آقای زمانی قمی، اوسط هاشمی در 
دوره اول و شاید یکی دو نفر دیگر از اصلاح طلبان که مشی اصلاح طلبی را در پیش 
گرفتند و براساس آن عمل کردند، اما بقیه تحت فشار بوده اند و اذیت شده اند.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب با اشاره به انتخاب استانداران جدید بیان کرد: در مجموع درباره روند 
جابه جایی ها همین که من به عنوان فردی از نسل انقلاب الان که اسامی را می بینم سه 
چهارم آنها را نمی شناسم این یعنی اتفاق خوبی است اما درباره گرایش ها و مسائلی از این 
دست طبیعتا از فردی مانند آقای رحمانی فضلی بیش از این انتظار نمی رود. آن دیگر 

مشکل آقای روحانی است که وزارت کشور خود را به دست یک اصولگرا داده است.
ناصری با اشاره به اجرای قانون منع بکاریگری بازنشستگان ادامه داد: همان طور که 
گفتم نمونه این جابه جایی ها اتفاق خوبی است اما به هر صورت با توجه به استثناهایی 
که بر اجرای قانون منع بکارگیری بازنشستگان، رییس جمهوری و دیگران زدند این قانون 

تقریبا کارکرد و قدرت خود را از دست داد.
عضو شورای مشورتی رییس دولت اصلاحات در پاسخ به این سوال که اگر برهمین 
اساس که در مجلس پیش می رود، قانون منع بکارگیری بازنشستگان اصلاح شود، آیا 

این ایرادات از بین می رود، گفت: به نظر می آید اتفاقی که می خواستند بیفتد، رخ داد.
 

مصطفی کواکبیان: 

اگر مسئولان کنار نمی روند 
دستکم عذرخواهی کنند 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با آرزوی سلامتی برای دانشجویان 
مصدوم سانحه دانشگاه آزاد علوم تحقیقات، گفت: مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی باید این 

مساله را ریشه یابی، مقصران را شناسایی و دستکم عذرخواهی کنند. 
مصطفی کواکبیان روز پنجشنبه در حاشیه مراسم یادبود دانشجویان دانشگاه آزاد 
اسلامی در جمع خبرنگاران افزود: 10 الی 12 میلیارد تومان برای تله کابین بودجه 
مشخص شده بود و مسئولان دانشگاه آزاد باید مشخص کنند که با وجود این بودجه چرا 
تله کابین راه اندازی نشده است.این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آیا 
نمی شد در این مسیر از سرعت گیر استفاده کرد. چرا اتوبوس هایی که باید از رده خارج 
می شدند مورد استفاده قرار گرفتند.کواکبیان با بیان این که خانواده دانشجویان با مراجعه 
به ما اعلام می کنند که ما شهریه دانشجویان را سرموقع پرداخت کرده ایم اما چرا اتوبوس 
های نو به کار گرفته نشده است، اظهار کرد: مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی با پیگیری این 
مساله مانع از بروز اتفاقات تلخ این چنینی در آینده شوند.نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: مسئولان اگر کناره گیری نمی کنند حداقل عذرخواهی کنند 

این کمترین کاری است که می توانند انجام دهند.

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت دفاع :

اعتبارات دفاعی در لایحه بودجه سال 9۸ 
افزایش می یابد

 معاون حقوقی و امور مجلس وزارت دفاع گفت: اعتبارات وزارت دفاع و بنیه دفاعی نه 
تنها کاهش نمی یابد بلکه در سال آینده امکان افزایش نیز دارد. 

سردار »رضا طلائی نیک« در واکنش به انتشار اخباری در برخی رسانه های گروهی 
مبنی بر کاهش بودجه وزارت دفاع در سال 1398افزود: بر اساس مستندات و متن 
»لایحه بودجه سال 1398« و با احتساب تحقق و تأمین منابع از بودجه مازاد پیش بینی 
شده، اعتبارات دفاعی نه تنها کاهش نمی یابد بلکه در سال آینده امکان افزایش نیز دارد.

وی با تشکر از دقت و حساسیت اصحاب رسانه و دلسوزان و علاقه مندان به امور 
دفاعی کشور در خصوص ارقام منتشر شده پیرامون اعتبارات وزارت دفاع در سال 1398 
افزود: برداشت رسانه ها مربوط به وجود ابهاماتی در تفکیک بودجه دفاعی و تأمین آن از 
دو منبع اصلی و مازاد است که نیازمند شفاف سازی است و امیدواریم با اهتمام و تعامل 

مجلس شورای اسلامی و دولت محقق شود.
سردار طلائی نیک ادامه داد: بیست هزار میلیارد تومان از اعتبارات دفاعی به تأمین 
منابع از درآمد مازاد موکول شده است که با هماهنگی و توافق دولت و مجلس و ستاد کل 

نیروهای مسلح باید تعیین تکلیف و محقق شد.

یادگار امام گفت: امروز با جامعه ای 
مواجه شده ایم که انتظارات آن فراتر از 
چیزی است که ما در کتاب ها می خوانیم؛ 
مشکل از کسانی است که اینها را باید به ما 

یاد می دادند و ندادند.
روز  خمینی  حسن  سید  الله  آیت 
کتاب  از  رونمایی  مراسم  در  پنجشنبه 
خصلت  به  اشاره  با  الاصول«  »تحریر 
شجاعت امام راحل گفت: ترس یا شجاعت، 
طمع یا خوف، حسد یا کینه، حب نفس یا 
حب ذات ربوی ما را به حرکت می دارد و 
درس و بحث بهانه هایی است که می توانیم 
با آن خودمان را توجیه کنیم. شاید به این 
جهت است که از فقه هم حماسه و هم 

رکود امکان بیرون آمدن دارد. 
یادگار امام با تأکید بر اینکه »چشم ها 
را باید شست، جور دیگر باید دید«، افزود: 
اگر مشکلی می بینیم به این دلیل است 
که جان و روح ما مشکل دارد. مرحوم 
مطهری تعبیر می کنند که امام مانند یک 
مغناطیس جان های شاگردان را منظم می 
کرد. در بررسی امور اگرچه باید به دنبال 
دلیل باید گشت اما بیش از دلیل باید علت 

های درونی خود را بازیابی کنیم.
ما  دینداری  داشت:  اظهار  وی 
کاریکاتوری است و تناسب ها در آن بر هم 
ریخته است. آیا واقعا قبح اعمال در نگاه ما 
به همان اندازه است که شریعت می گوید؟! 

الغیبه اشدّ من الزنا. اگر کسی به خمر لب 
زده باشد هرگز با او رفاقت نمی کنیم، اما 
یقین دارم پشت سر کسی که پنج دقیقه 
قبل غیبت کرده نماز هم می خوانیم. آیا 
توانسته ایم حبّ نفس را از دنیای خودمان 
دور کنیم؟! همه دنبال کاسبی هستیم. 
همه آنچه که مردم از ما انتظار دارند، آن 
چیزی نیست که در کتاب ها می خوانیم. 
امروزه با جامعه ای مواجه شده ایم که 
انتظارات آن فراتر از چیزی است که ما در 
کتاب ها می خوانیم؛ مشکل از کسانی است 
که اینها را باید به ما یاد می دادند و ندادند.

کاریکاتوری  نگاه  دین  به  امام   *
نمی کرد 

سید حسن خمینی یادآور شد: یکی 

از ویژگی های بزرگ امام این بود که به 
دین نگاه کاریکاتوری نمی کرد و اگر کسی 
ظلم کرده بود نمی توانست سکوت کند. 
این گونه نبود که فریاد بابت یک مشروب 
فروشی یا سینما بالا برود و نسبت به اصل 
مسأله سکوت کند؛ با این رفتار بود که 
مردم در امام دوای درد خودشان را دیدند. 
اعجاز سخن امام این بود که به علل رجوع 
می کرد و دست روی دردها می گذاشت. 
امام درد مردم را نشان داد و خودش دوای 
درد شد؛ یعنی هم کمند بلای مخالفین 

انسانیت و هم کلید نجات انسانیت شد.
وی تأکید کرد: یکی از ویژگی های 
ممتاز امام همین است که شاگردان را در 
فضای مغناطیس وجود خودشان پرورش 

دادند و تحت تأثیر آن فضا عمق و جان 
گرفتند. این مغناطیس از نزدیکان امام 
شروع شده تا کسانی که او را ندیده اند. آنها 
ولایت فقیه را از راه مقبوله عمر بن حنظله 
نفهمیدند، بلکه چون امام آن را پی ریزی 
کرده بودند، آن را دوای درد خودشان دیدند 
و گفتند اگر آن چیزی که می گویی، تو 

هستی خوب است.
وی ادامه داد: جذب امام شدن برای 
طلبه ها تابع شخصیت امام بود؛ چون او را 

چنان یافتند که باید بود.
یادگار امام با اشاره به تعبیری از رهبر 
معظم انقلاب افزود: مقام معظم رهبری 
چند بار به طور خصوصی به من گفتند و 
شاید جای دیگر هم گفته باشند که اگر 
ما بعدها می شنیدیم که چنین آدمی 
آمد و رفت غبطه می خوردیم که چرا او 

را ندیدیم.
وی با بیان اینکه حوزه اشراق مغناطیسی 
امام بود که پرورش انسان می داد، گفت: در 
محضر آیت الله جوادی آملی استفاده ای 
که انسان از فضا می کند بیش از تأثیری 
است که از ادله مطرح شده می گیرد. این 
درسی است که شاگردان امام از امام گرفته 
اند و می شود همچون پایه ای برای عبور 
از مشکلات امروز کرد که مقداری هم به 
خصلت های درونی و ویژگی های خودمان 

بپردازیم.

وزیر کشور گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم بیش از 80 مورد اختیارات از سطح ملی 
گرفته و به استانداران و دستگاه های اجرایی واگذار شده است. 

عبدالرضا رحمانی فضلی  روز جمعه در حاشیه بازدید از پروژه گردشگری دریایی در 
نوار ساحلی شهرستان تنگستان در استان بوشهر افزود: با وجود پیشرفت های بسیار در 
ساماندهی امور ولی هنوز در برخی حوزه ها از جمله در حوزه بانک ها، صدور مجوزها، 
واردات، صادرات و تجارت مشکل داریم که می  توان با واگذاری بسیاری از اختیارات به 

مدیران در استان ها، این مشکلات را به کمترین میزان رساند. 
رحمانی  فضلی با تاکید بر اعتماد به مسئولان مناطق برای سرعت بخشی در اجرای 
طرح های توسعه  ای گفت: استاندار نماینده کل نظام در مناطق به حساب می آید و 
مدیران دستگاه ها به عنوان مسئولان بخش های مختلف و نمایندگان دستگاه های 
ستادی هستند برهمین اساس باید به آنان اعتماد کرد و بگذاریم خودشان تصمیم بگیرند. 
وی گفت:در وضعیت کنونی، دولت اشتغالزایی مناطق مختلف کشور را به جد در 

دستور کار قرار داده و در بودجه سال 1398 در خصوص استفاده از ظرفیت منطقه  ای و 
دادن اختیارات موارد مهمی پیش بینی شده است و رئیس جمهوری هم ماموریت داده 

که روی این موضوع، جدا کار شود. 
وی یادآورشد:اگر از توانمندی و ظرفیت های مختلف مناطق جغرافیایی ایران خوب 
استفاده شود و ابزار بودجه، مالیات، منابع و تسهیلاتی که در سطح ملی است به عنوان 
کمک به امر توسعه مناطق بکار گرفته شود، استعداد توسعه یافتگی مناطق مختلف 
شکوفا می شود. وزیرکشور اظهارداشت: اجرای موفق طرح های اشتغالزایی و گردشگری 
باعث نشاط و امید در جامعه می شود به همین دلیل حمایت از سرمایه گذاران در بخش 

های مختلف ضروری است. 
رحمانی فضلی یادآورشد: اجرای این پروژه ها بدون مشارکت مسئولان و با تلاش 
بخش خصوصی نشان دهنده بالا بودن انگیزه مردم در اجرای پروژه های اشتغال زایی و 

گردشگری است. 

آیت الله سید حسن خمینی :

دینداری ما کاریکاتوری است ؛همه دنبال کاسبی هستیم

وزیر کشور:

دولت ۸0 مورد از اختیارات ملی را به استانداران واگذار کرد 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر 
اینکه از تهدیدهای نظامی و امنیتی عبور کرده ایم، عنوان 
کرد: به فضل الهی و با تلاش و مجاهدت های صورت 
گرفته امروز هیچ ابرقدرتی خیال تجاوز به خاک ایران را به 
ذهن خود راه نمی دهد و دشمنان بشدت از تقابل نظامی 

با جمهوری اسلامی ایران واهمه دارند. 
سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری در آیین 
بزرگداشت سردارشهید حمید تقوی فر که شامگاه پنج 
ولیعصر  پادگان  فاطمه الزهرا)س(  حسینیه  در  شنبه 
برگزار شد، با گرامیداشت یاد شهدای انقلاب اسلامی، 
دفاع مقدس و مدافعان حرم، اظهار کرد: شهید تقوی فر 
عمری در خدمت اسلام و انقلاب اسلامی بود و زندگی 
وی سراسر مبارزه و مجاهدت است.وی با بیان اینکه بدون 
تردید شهید تقوی فر از درجه رفیع و بالایی برخوردار 
است، افزود: این شهید عالیقدر بسیار آگاهانه نسبت به 
اهداف انقلاب اسلامی در میدان مقاومت و مبارزه حضور 
داشتند و مسیر را طی کردند و از روزهای اوایل جنگ 
هشت ساله در واحد اطلاعات سپاه سوسنگرد مشغول 
فعالیت بودند.فرمانده کل سپاه، نقش شهید تقوی فر 
در عملیات های دفاع مقدس را پررنگ عنوان و تصریح 
کرد: این شهید والامقام پس از دوران دفاع مقدس در 
عرصه های فرهنگی فعال بود و بعد از آنکه دشمنان 
تکفیری وارد عراق شدند، وی نقش تعیین کننده ای در 
پیروزی عملیات های مردمی علیه داعش برعهده گرفت.

سرلشکر جعفری با تأکید بر اینکه اگر مجاهدت های مردم 
عراق در کنار مستشاران نظامی ایران نبود، مشکلات 
زیادی در منطقه وجود داشت، عنوان کرد: عزت و اقتدار 
جمهوری اسلامی از برکت خون شهداست و باید از عنایت 
الهی وجود مردم شهیدپرور و مقاوم ایران خدا را شاکر 

باشیم.وی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب برگزاری 
یادواره های شهدا را ادامه حرکت جهادی شهیدان معرفی 
می کنند، تصریح کرد: تکرار شدن نام شهیدان در جامعه 
از بیانات ضروری نزد مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
است و دغدغه امروز ما باید توسعه و نشر فرهنگ و 

گفتمان مقاومت، ایستادگی و شهادت باشد.
فرمانده کل سپاه شکست های استکبار در تقابل با 
انقلاب اسلامی به رغم تمامی دشمنی ها علیه ملت ایران 
را ثمره خون شهدا دانست و بیان کرد: حرکت به سمت 
آرمان ها و عدم توقف و امید به آینده حیات معنوی جامعه 

بوده و مسأله امروز کشور نیز همین است.
وی با بیان اینکه ملت ایران امروز در جهان سربلند 
است و این مهم از رونق حیات معنوی در جامعه اسلامی 
به برکت خون شهدا به دست آمده، خاطرنشان کرد: رهبر 
معظم انقلاب اسلامی فرمودند که اگر پیام شهیدان را 
بشنویم دیگر تمایل به غرب و شرق و گرایش به دشمن 
نخواهیم داشت واین رهنمود مهم باید در عرصه سیاسی 
و اجتماعی الگوی ما باشد.سرلشکر جعفری، پیام و درس 
شهدا برای امروز کشور را ایجاد روحیه و انگیزه برای به 
ثمر رساندن امور و تکیه و باور ظرفیت های عظیم جوانان 
پرشور ایران اسلامی عنوان و تصریح کرد: امروز متأسفانه 
برخی ندای ناامیدی سر داده و دل به بیگانگان بسته اند و 

این تفکر غیراسلامی مشکلاتی را ایجاد کرده است.
فرمانده کل سپاه با تأکید بر اینکه از تهدیدهای نظامی 
و امنیتی عبور کرده ایم، عنوان کرد: به فضل الهی و با 
تلاش و مجاهدت های صورت گرفته، امروز هیچ ابرقدرتی 
خیال تجاوز به خاک ایران را به ذهن خود راه نمی دهد 
و دشمنان بشدت از تقابل نظامی با جمهوری اسلامی 
ایران واهمه دارند.وی افزود: اوج مسائل امنیتی کشور در 

سال های 78 و 88 رخ داد و فتنه سال 88 ،آمریکایی و 
بسیار خطرناک بود و مردم ایران با ایجاد حماسه 9 دی 

این فتنه را از بین بردند.
سرلشکر جعفری در ادامه تصریح کرد: نتیجه مقاومت، 
ایستادگی و مجاهدت شکست مفتضحانه آمریکا در 
سوریه و فرار آنها از این کشور بود و کشورهای حامی 
این اتئلاف مانند فرانسه نیز امروز مشکلات زیادی دارند.

وی با بیان اینکه وضع و سطح عمومی زندگی در ایران 
از بسیاری از کشورهای منطقه بالاتر است، مشکلات امروز 
در کشور را عمدتاً در حوزه مدیریت و اقتصاد دانست و 
اظهار کرد: برای حل این معضلات می بایست با مدیریت 
جهادی و نگاه انقلابی، رهنمودهای مقام معظم رهبری در 
دستور کار قرار گیرد.وی با تأکید بر اینکه اقتدار آمریکا در 
جهان رو به افول است، گفت: بسیاری از سیاست مداران و 
تحلیل گران آمریکا به قدرت ایران در منطقه اذعان دارند و 
آمریکایی ها حتی جرأت بیان گزینه نظامی روی میز است 
را هم ندارند.سرلشکر جعفری با بیان اینکه عده ای سؤال 
می کنند که مبارزه و مقاومت تا چه زمانی ادامه خواهد 
داشت، گفت: به فرموده امام خمینی)ره( تا زمانی که 
آمریکا بر اساس خوی استکباری عمل کند، مقاومت ادامه 
خواهد یافت.فرمانده کل سپاه در پایان با تأکید بر اینکه 
فتنه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی دشمن بزرگتر از جنگ 
سخت است، ادامه داد: جوهره انقلاب اسلامی این بوده که 
زیر بار ظلم نرفته و مردم جهان را نیز به عدم ظلم پذیری 
دعوت کرده است؛ امروز بسیاری از حرکت های ضد 
استعمار و سلطه طلبی در دنیا برگرفته از گفتمان انقلاب 
اسلامی است؛ به طور مثال امروز بسیاری از فرانسوی ها  
اظهار کردند که حرکت اعتراضی خود را از انقلاب ایران 

درس گرفته اند.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی: 

از تهدیدهای نظامی و امنیتی عبور کرده ایم 

مبارز  روحانیت  جامعه  عضو  یک 
درمورد ویژگی هایی که باید در شخص 
ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
همانطوری  گقت:   باشد،  داشته  وجود 
که کلمه »تشخیص مصلحت« بر این 
ارگان سنگینی می کند فردی هم که 
می خواهد ریاست آن را داشته باشد واقعا 

باید مصلحت شناس باشد. 
شخصیت  درباره  اکرمی  سیدرضا 
آیت الله هاشمی شاهرودی گفت: مرحوم 
ابعاد  از  می توان  را  شاهرودی  آیت الله 
گوناگونی شناخت. یکی ابعاد علمی است 
که ایشان تحصیل کرده نجف و تدریس 
کرده قم بود و از نظر علمی شخصیت 
بالایی در فقه و اصول و فلسفه داشتند.

وی با بیان اینکه آیت الله شاهرودی در 
تهران و قم به تدریس مشغول بودند، 
اظهار کرد: ایشان از نظر مسئولیتی هم 
واقعا چهره ای شناخته شده در شورای 
نگهبان، قوه قضائیه، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و مجلس خبرگان رهبری 

بودند. پذیرش مسئولیت در نهادهای 
مختلف بیانگر این است که ایشان فکری 
باز و فهم و ایده ای بلند داشته و اراده و 
همتی والا داشته که خدمت کند.این 
عضو جامعه روحانیت مبارز با اشاره به 
شهدا  به  شاهرودی  آیت الله  انتساب 
تصریح کرد: وقتی سه برادر ایشان در 
راه خدا در مبارزات نجف و حتی ایران 
به شهادت می رسند این خود نشان گر 
این است که ایشان با انقلاب و شهادت 
دارند.  سنخیت  وفاداری  و  فداکاری  و 
متاسفانه این کسالت اخیر ایشان که 
منتهی به فوت او شد سخت و سنگین 
بود. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آینده جایگاه ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به کجا ختم خواهد شد، 
گفت: به نظر من خوب است که به اصل 
قانون اساسی درمورد مجمع تشخیص 
مصلحت نظام توجه شود که جایگاه 
مهمی دارد و حل اختلافات بین مجلس 
و شورای نگهبان بالاخره کاری بسیار 

سنگین است و باید کسی که مسئولیت 
نگاهی  می پذیرد  را  تشخیص  مجمع 
وسیع و جامع داشته باشد.اکرمی با اشاره 
به ویژگی های شخصی که در آینده باید 
ریاست مجمع را بر عهده بگیرد، اظهار 
کرد: همانطوری که کلمه »تشخیص 
مصلحت« بر این ارگان سنگینی می کند 
فردی هم که می خواهد ریاست آن را 
داشته باشد واقعا باید مصلحت شناس 
شناسی  مصلحت  از  بخشی  باشد. 
مربوط به داخل کشور و بخشی از آن 
نیز مربوط به خارج از کشور است. کسی 
که می خواهد ریاست مجمع را برعهده 
بگیرد باید عالم به زمان باشد و نسبت 
به حوادثی که در زمان و جهان می گذرد 
اشراف داشته باشد که گاهی بین خوب 
و بد، بین خوب و خوب تر و در نهایت 
بین بد و بدتر بتواند به مجمع خط دهد 

و راهنمایی کند.
گزینه  می تواند  فقط  مجمع   *
ریاست را به رهبری پیشنهاد بدهد 

وی خاطرنشان کرد: به نظر من کار 
مجمع بسیار سنگین است و فردی که 
می خواهد مسئولیت ریاست آن را هم 
بپذیرد باید حتما فردی توانا، هوشیار، دانا و 
شجاع باشد تا بتواند تصمیم بگیرد و آنچه 
را که مصلحت مملکت است عملی کند.

وی در پاسخ به این سوال که آیا تاکنون 
مجمع  ریاست  برای  هم  شخصی  نام 
تشخیص مصلحت مطرح شده است، 
گفت: رئیس مجمع را مقام معظم رهبری 
انتخاب می کند. انتخاب ریاست مجمع 
با رای و امثال این کارها نیست اگر کسی 
هم شخصی را مدنظر دارد باید به رهبری 
پیشنهاد بدهد، انتخاب ریاست مجمع در 
اختیار مجمع هم نیست.اکرمی در واکنش 
به گمانه زنی  هایی که در فضای مجازی 
صورت  مجمع  ریاست  انتخاب  درباره 
می پذیرد، گفت: این قصه اصلا مربوط به 
مردم و افراد و حتی خود اعضای مجمع هم 
نیست این مشخصا مربوط به رهبری است 

و ریاست آن را رهبری باید تعیین کنند.

سیدرضا اکرمی: 

رئیس جدید مجمع تشخیص باید مصلحت شناس باشد

نایب رییس مجلس شورای اسلامی رفتار نمایندگان 
در زمان سخنرانی حسن روحانی درباره بودجه سال 98 را 
نامناسب می داند و می گوید که هیات رییسه مجلس حتما 

به این موضوع ورود خواهد کرد.
حسن روحانی رییس جمهوری درحالی سه شنبه ای 
که گذشت برای ارائه بودجه سال 98 به بهارستان رفت 
که بعضی از نمایندگان خوزستان هنگام سخنرانی او به 
سمت تریبون او رفتند و در مورد موضوع آب به این موضوع 
اعتراض کردند. اعتراضی که چند دقیقه ای اظهارات روحانی 
را قطع کرد و او را مجبور کرد که چندین بار درباره تدابیر 
دولت برای حل مشکل آب استان ها اظهارنظر کند.به خاطر 
همین اعتراضات نمایندگان به حسن روحانی در صحن 
علنی مجلس بود که محمود واعظی رییس دفتر رییس 
جمهور و حسینعلی امیری معاون پارلمان روحانی به این 
موضوع واکنش نشان دادند؛ واعظی این رفتار نمایندگان را 

در شان مجلس ندانست و از رییس مجلس خواست با این 
اتفاق برخورد انضباطی کند. امیری هم این رفتار نمایندگان 
را بداخلاقی ای دانسته که خوراکی برای رسانه های بیگانه 
می شود. او گفته که امیدواریم که مراجع ذی ربط داخلی 
مجلس به موضوع بپردازند و اجازه ندهند که چنین اتفاقی 
بیفتد و حیثیت کل مجلس را مساله دار کنند.علی مطهری 
نایب رییس مجلس در واکنش به این اقدام نمایندگان و 
درخواست دولتی ها برای برخورد با این رفتار، با بیان اینکه 
این رفتار نمایندگان رفتار خوبی نبود،  گفت: زمانیکه رییس 
جمهور مشغول صحبت در مجلس است قاعدتا نمایندگان 
مجلس باید همه در جای خود نشسته باشند و به اظهارات 
رییس جمهور گوش بدهند. اما این بار بی نظمی در صحن 
مجلس به وجود آمد که این بی نظمی به دنبال استعفای 
نمایندگان استان اصفهان و اختلافی که با نمایندگان استان 
خوزستان درباره مساله آب دارند، بود.او گفت: این رفتار، 

رفتار نامناسبی است. به نظر من باید با این نمایندگان 
صحبت شود و ما هم در هیات رئیسه مجلس حتما این 
موضوع را مطرح می کنیم.مطهری ادامه داد: نمایندگان 
می توانند از ابزارهای نظارتی خود که همان تحقیق وتفحص، 
سوال، تذکر و استیضاح است که می توانند از آن ها استفاده 
کنند. این ابزارها در بسیاری از مواقع کارامد بوده است. بهتر 
است نمایندگان از این ابزارها استفاده کنند چون با رفتارهای 
تند در مجلس قطعا به جایی نمی رسیم.مطهری همچنین با 
اشاره به ماجرای نماینده سراوان و پخش کلیپ های دیگری 
از مشاجره نمایندگان مجلس با مردم، گفت: طبیعی است 
که ما کلمات نامناسبی را که از دهان نماینده ای خارج 
شود، تایید نمی کنیم اما از آن طرف هم تبلیغات حساب 
شده ای را که برای تحقیر و تخریب مجلس منتشر می شود 
پذیرفته نیست. خصوصا این اقدامات حساب شده از سوی 

صداوسیما قابل پذیرش نیست.

علی مطهری: 

اهداف سیاسی برای تخریب نمایندگان وجود دارد

محمد کاظمی *

مصطفی داننده
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تبدیل تهدیدهای ناشی از تحریم به فرصت در بودجه سال 98 کل کشور از مهم ترین 
ویژگی های لایحه سال آینده است که می تواند در راستای کاهش مشکلات ساختاری 

اقتصاد ایران تاثیر زیادی داشته باشد. 
لایحه بودجه سال 98 کل کشور با منابع بودجه اعم از منابع عمومی و منابع اختصاصی 
به گونه ای تنظیم شده که  ریال است، بودجه سال 98  بر 4786 هزار میلیارد  افزون 
مشکلات  کاهش  برای  فرصتی  به  را  آمریکا  ظالمانه  های  تحریم  از  ناشی  تهدیدهای 
ساختاری اقتصاد ایران، افزایش تاب آوری اقتصاد ایران و دستیابی به اهداف درج شده در 

سیاست های اقتصاد مقاومتی تبدیل کند.
یکی از ویژگی های شاخص و کلیدی بودجه سال 98 کل کشور، حمایت از معیشت 

عمومی، سلامت و عدالت اجتماعی و حمایت از تولید و اشتغال است.
از جمله رویکردهای اصلی در تدوین لایحه بودجه سال 98 کل کشور می توان به حفظ 
ثبات اقتصادی کشور، مهار تورم و صیانت از تولید و اشتغال، مقابله فعالانه با تحریم ها و 

تامین معیشت مردم، ارتقای شاخص های سلامت و عدالت اجتماعی اشاره کرد.
دولت در لایحه بودجه در حوزه حمایت از معیشت عمومی و عدالت اجتماعی تمهیدات 

زیادی را اندیشیده است.
*رویکرد ضدتحریمی بودجه سال 98 کل کشور

دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری درباره لایحه بودجه سال 98 کل کشور گفت: لایحه 
بودجه سال آینده کشور در شرایطی تقدیم مجلس می شود که ما از اواخر سال گذشته با 
شرایط فشار و تحریم ظالمانه آمریکا مواجه شدیم اما بی تردید آمریکا به اهداف خود نخواهد 

رسید.
وی افزود: بودجه امسال را در مجموع با 407 هزار میلیارد تومان، دو سقفی کردیم؛ در 
سقف اول 4 هزار و 700 هزار میلیارد تومان و در سقف دوم، دو تا 20 هزار میلیارد تومان 

دیگر در صورت کسب منابع جدید که در بودجه آمده است، خواهد بود.
رئیس جمهوری گفت: در هفته های اخیر بودجه را اصلاح کردیم و در بودجه ای که برای 
15 آذر آماده کرده بودیم با دستوراتی که مقام معظم رهبری دادند، اصلاحاتی انجام دادیم 
و بودجه ای که امروز تقدیم می شود بودجه ای است که با این اصلاحات انجام گرفته است و 

بودجه عمرانی هم در سال آینده 62 هزار میلیارد تومان خواهد بود.
روحانی ادامه داد: امیدوارم با تلاش نمایندگان محترم بتوانیم بودجه را در بهمن ماه برای 

تدوین آیین نامه ها در اسفند و همچنین اجرای آن برای سال آینده از مجلس دریافت کنیم.
رئیس جمهوری یادآور شد: سال آینده، اولین سال دهه پنجم و این بودجه برای اولین 
سال دهه پنجم انقلاب است؛ در سال آینده در دهه پنجم انقلاب اولین انتخابات مهم، 
یعنی انتخابات مجلس شورای اسلامی انجام خواهد شد که این هم ان شاء الله برای ما 

مبارک خواهد بود.
همچنین »علی لاریجانی« رئیس مجلس شورای اسلامی در مورد ویژگی های لایحه 
بودجه سال 98 کل کشور گفت: ساختار بودجه باید متناسب با چالش هایی که در کشور 

وجود دارد، باشد و در این زمینه بررسی نقشه راه بودجه سال های 98 و 99 آغاز شد.
وی با بیان این که بودجه سال آینده باید دو هفته پیش به مجلس ارائه می شد، افزود: رهبر 
معظم انقلاب تدابیری داشتند که این بودجه باید متناسب با شرایط تحریمی مورد بازبینی 
قرار گیرد لذا جلساتی برگزار شد و آقایان بحث کردند و به این نتیجه رسیدند که سقف بودجه 

باید از 430 هزار میلیارد تومان پایین آورده و هزینه ها را کاهش دهند.
رئیس مجلس یادآور شد: برخی از مواردی که رهبری تاکید داشتند به ویژه در زمینه 
اشتغال و فضای تولید این بود که بسترهای مناسبی برای این موضوعات فراهم شود و البته 
ایشان یک نکته مهم تری را هم فرمودند که به نظر بنده هم بسیار کلیدی است مبنی بر این 

که باید ساختار بودجه متناسب با چالش هایی که در کشور است، تنظیم شود.
لاریجانی خاطرنشان کرد: برای این کار باید یک نقشه راه برای بودجه سال 98 و 99 

تنظیم شود.
وی با بیان این که بررسی نقشه راه بودجه سال های 98 و 99 آغاز شده است، گفت: 
رئیس جمهوری صبح امروز برخی از مشخصات این نقشه راه را به مانند حل برخی 
مشکلات صندوق های بازنشستگی بیان کردند تا بازنشستگان بدانند که این صندوق ها 

چه انضباطی دارند و چه آینده ای متناسب با شرایط برای آنها پیش بینی شده است.
همچنین »امیر خجسته« نماینده مردم همدان در مجلس درباره اولویت های بودجه سال 
1398 اظهار داشت: بحث اول معیشت مردم و به خصوص اقشار آسیب پذیر هستند که 

باید مورد توجه قرار بگیرند و در کنار آن یارانه باید متناسب با تورم تنظیم شود.
وی در ادامه به بودجه دفاعی اشاره کرد و گفت: در این خصوص باید به طور ویژه در 

بودجه 98 توجه صورت گیرد.
نماینده مردم همدان با تاکید بر این که حمایت از کالای ایرانی یک اصل است، گفت: 

دیگر اولویت ما باید در بودجه بحث اشتغال و حمایت از تولیدکنندگان باشد و در کنار آن باید 
دست قاچاقچیان را قطع کنیم.

وی با بیان این که عده ای نمی خواهند کالای ایرانی مورد حمایت قرار گیرد و به دنبال 
رانت هستند، گفت: مجلس و دستگاه های نظارتی به خصوص قوه قضاییه باید دست 

قاچاقچیان را قطع کنند چرا که وقتی قاچاق نشود کالای ایرانی حمایت می شود.
همچنین »فاطمه حسینی« نماینده تهران در مجلس اظهار داشت: باید به این نکته توجه 
داشت به طور یقین حذف هزینه های غیر ضروری از بودجه سال آینده، پیام مثبتی را به 

جامعه می دهد.
وی با بیان اینکه نمایندگان مجلس شرایط خاص کشور را در بودجه 98 درک می کنند، 
گفت: لایحه بودجه سنواتی برش یک ساله از برنامه مالی دولت است، شناخت و آگاهی 
نسبت به مهمترین معضلات بودجه سال آینده از مهمترین موضوعاتی است که باید 

نمایندگان مجلس به آن توجه کنند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در ادامه افزود: با توجه به شرایطی که 
امکان دارد سال آینده با آن مواجه شویم، آگاهی نسبت به آن و پیش بینی های واقع بینانه 
از درآمدهای آینده می تواند نگاه بخشی و منطقه ای به بودجه را کاهش دهد و نگاه ملی 

به بودجه 98 را تقویت کند.
باید  و  آینده موضوعی جدی است  منابع درآمدی در سال  وی تصریح کرد: کاهش 
مشکلات و معضلات کشور اولویت بندی شود تا بتوان با تخصیص اعتبارات مناسب از بروز 

مشکلات بیشتر جلوگیری کرد.
وی خاطرنشان کرد: نمایندگان باید اولویت بندی های منطقی و کارشناسی را بپذیرند و 
به مناطقی که از مشکلات و معضلات بسیاری رنج می برند و به نوعی شهرها و استانهای کم 
توسعه یافته در اولویت قرار گیرند تا با تخصیص اعتبارات بتوان کمک کرد تا فشار مضاعفی 

اقتصادی برمردم این مناطق وارد نشود.
نماینده مردم تهران گفت: وابستگی بودجه به نفت آسیب و آفتی است که می توان از آن 
به عنوان یک نقطه شکننده در لوایح بودجه یاد کرد، این وابستگی به نفت سبب شده که 
دولت برای عبور از این چالش یا باید منابع درآمدی جدید تعریف کند و یا آنکه باید صرفه 
جویی و کاهش هزینه ها را مورد نظر قرار دهد. البته در راه دوم یعنی صرفه جویی نیز کار 
برای دولت سخت است زیرا بخش عمده بودجه سنواتی کشور را هزینه های جاری تشکیل 

می دهد و امکان صرفه جویی را بسیار مشکل می کند.
همچنین »عادل آذر« رئیس دیوان محاسبات درباره الزاماتی که در بودجه 98 باید به آن 
توجه شود، گفت: در گزارشی که در صحن علنی مجلس روز سه شنبه 27 آذر قرائت شد، 
حدود 25 مورد تحت عنوان الزاماتی که در بودجه سال 1398 باید به آن توجه شود، احصا 
شده که شاه بیت همه آنها انضباط اقتصادی و جلوگیری از ریخت و پاش در هزینه ها است.
وی شناسایی فعالیت ها و ماموریت های زائد، فعالیت های موازی، دوباره کاری ها که 
معمولا هزینه های مضاعف دارد را از دیگر محورهای اصلی دانست که باید مورد توجه در 

بودجه سال 98 قرار گیرد.
رئیس دیوان محاسبات کشور ادامه داد: مواردی که به خصوص در مجلس اتفاق می افتد 
گاهی هزینه های قطعی برای دولت درست می کنند، اما منابع واهی و غیرواقعی برای آنها 
شناسایی می شود، بنابراین منبع تحقق پیدا نمی کنند اما در مقابل هزینه قطعی و صد در 

صدی است که همه این موارد احصا شده است.
آذر یادآور شد: یکی از مهمترین مواردی که فکر کردیم نمایندگان مجلس خیلی خوب 
می توانند در حمایت از بودجه دولت بدهند، شناسایی دارایی های کشور است. آن چیزی 
که اکنون خزانه داری کشور ثبت، شناسایی و تایید کرده است حدود یک میلیون و 800 
هزار میلیارد تومان است، تمام محاسبات ما نشان می دهد که می تواند این بیش از چهار 
برابر باشد، اگر این اتفاق بیفتد ما می توانیم از این محل بسیاری از درآمدها را واقعی کنیم و 

هزینه های اجتناب ناپذیر را پوشش دهیم.

آیا مشکلات ساختاری اقتصاد ایران کاهش می یابد؟

بودجه 98، تبدیل تهدید تحریم به فرصت 
 حاتمی یزد: زیان بانک ها کاهش می یابد

تبعاتحذفسودروزشماربرایبانکهاو
سپردهگذارانچیست؟

یک کارشناس بانکی گفت: در هیچ کشوری بانک ها سود روزشمار به سپرده گذاران 
سپرده های کوتاه مدت نمی دهند. 

 احمد حاتمی یزد افزود: بخشنامه بانک مرکزی برای منع پرداخت سود روزشمار، اقدامی 
بسیار مناسب است چرا که مردم نباید انتظار داشته باشند پولی را در بانک بگذارند و فقط 

برای یک روز آن سود بگیرند.
وی گفت: پیش از این سپرده ها سود روزشمار از بانک ها می گرفتند اما با تصمیم جدید 
چه ابتدای ماه پولی را از حسابشان برداشت کنند و چه انتهای ماه دیگر سودی دریافت 
نخواهند کرد و تنها مانده حساب است که سود می گیرد، در این حالت بار عظیمی از دوش 

بانک ها برداشته خواهد شد. 
 وی در پاسخ به این سئوال که آیا این بخشنامه می تواند مشکلات نظام بانک را تا حدی 
برطرف کند؟ گفت: این تصمیم مشکلات نظام بانکی را حل نمی کند بلکه آن را کم 
می کند. به عبارت دیگر این اقدام از زیان بانک ها تا حدی می کاهد اما نمی تواند مشکلات 

نظام بانکی را برطرف کند.
حاتمی یزد گفت: بانک ها در حال حاضر به شدت زیان ده هستند، به عبارت دیگر 
سودی که به سپرده گذاران پرداخت می کنند به مراتب کمتر از درآمدهای واقعی آنان است 

و همین امر سبب شده است با زیان روبرو باشند. 
وی با اشاره به زمینه شکل گیری بحران بزرگ مالی برای بانک ها ادامه داد:از ابتدا قرار بود 
بانک ها پول بگیرند و با آن کار کنند و سودی که به دست می آید را بین خود و سپرده گذار 
تقسیم کنند اما بعد برای روشن تر شدن شرایط تاکید کردند بانک حق دارد حداقلی سود 
را تعیین کند و اگر نتوانست حداقل سود تعیین شده را به دست بیاورد، این پول را از محل 

سرمایه یا سهم درآمدی خودش پرداخت خواهد کرد.
وی رقم سود پرداختی از سوی بانک ها را بسیار بالا خواند و تاکید کرد: این سود بالا را 
بانک ها با اضافه برداشت و استقراض از بانک مرکزی و ... تامین می کنند و از سوی دیگر با 

خلق پول فشاری دیگر به اقتصاد وارد می کنند.
 این مدیر اسبق نظام بانکی تاکید کرد: رییس کل جدید بانک مرکزی تلاش کرده 
است اصلاح نظام بانکی را کلید بزند و این تصمیم نیز در همین راستا اتخاذ شده و به 
نظر می رسد با عدم پرداخت سود بانکی به سپرده های کوتاه مدت، بانک ها بتوانند حجم 

زیانشان را کاهش دهند.
 وی ادامه داد: منافع این اقدام از طریق کاهش حجم زیان به سپرده گذاران خواهد رسید 
و وقتی بانک ها مجاز نباشند بیش از درآمدشان سود بدهند، مردم نیز می توانند به درستی 

تصمیم بگیرند کدام بانک را برای سپرده گذاری انتخاب کنند.  
این کارشناس بانکی گفت: در تمام کشورهای پیشرفته نیز سود روزشمار به مردم تعلق 
نمی گیرد بلکه در بازارهای بین بانکی که بدان  "مانی مارکت" می گویند بانک ها به هم پول 
قرض می دهند و بابت هر روز این پول سودی را نیز محاسبه می کنند اما سپرده گذار در 

این فرآیند دخالتی ندارد.
به گفته وی این اقدام تاثیر چندانی بر وضعیت سپرده گذاری در بانک ها نخواهد داشت. 
گسترش کارت های بانکی بخش عمده ای از خریدهای روزانه را متوجه استفاده از کارت 
کرده و در عین حال حقوق و دستمزد و ... نیز از طریق واریز به حساب های بانکی پرداخت 
می شود در نتیجه این تصمیم تاثیری بر گردش حساب های کوتاه مدت باقی نخواهد 

گذاشت.

معاون سازمان برنامه و بودجه: 

بسیاریازجرایممالینتیجهسوءمدیریتاست
معاون امور علمی، فرهنگی و اجتماعی سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: بسیاری از 
افرادی که به خاطر جرایم مالی در زندان به سر می برند چوب سوء مدیریت را می خورند. 

سعید نمکی روز پنجشنبه در جریان بازدید از زندان مرکزی بیرجند در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه زندان های ما با زندان آمریکا باید فرق کند افزود: جوان نباید در زندان باشد 

بلکه باید در عرصه اشتغال باشد. 
معاون سازمان برنامه و بودجه کشور، وجود زندانیان جرایم مالی را نتیجه اقتصاد مریض و 

رانتی دانست و گفت: بسیاری از اینها گناهی ندارند بلکه گناه آنها سوء تدبیر است. 
وی تاکید کرد: باید شرایطی فراهم شود که این افراد به خصوص به علت جرایم اقتصادی، 

پایان هفته در کنار خانواده ها باشند. 
نمکی ادامه داد: فرزندی که پدرش به خاطر ورشکستگی زندان افتاده و به مدرسه می 
رود خجالت می کشد در صورتی که اگر آخر هفته پدر درکنارش باشد آسیب اجتماعی کم 

شده و حیثیت آنان بر می گردد. 
معاون امور علمی، فرهنگی و اجتماعی سازمان برنامه و بودجه کشور همچنین قول 

مساعد داد در این خصوص کمک کند. 
مدیرکل زندان ها و اقدامات تامینی خراسان جنوبی نیز در این بازدید گفت: از ابتدای 

امسال تاکنون 104 زندانی جرایم غیرعمد در استان آزاد شده اند. 
علی هاشمی اظهار داشت: 7 میلیارد و 200 میلیون تومان بدهی این افراد بوده که 
شاکیان 5 میلیارد و 850 میلیون تومان را بخشیدند و بقیه هم توسط خیرین و ستاد دیه 
کمک شده است.  وی ادامه داد: همچنین امسال از طریق برنامه ماه عسل نیز 60 زندانی 
غیرعمد استان آزاد شده اند.  همچنین معاون سازمان برنامه و بودجه از 13 کارگاه فنی و 
حرفه ای و اشتغال در زندان بیرجند بازدید کرد که در این ارتباط به روز رسانی تجهیزات این 

کارگاه ها با مبلغ یک میلیارد و 523 میلیون تومان از جمله موارد مطرح شده بود. 
معاون امور علمی، فرهنگی و اجتماعی سازمان برنامه و بودجه کشور چهارشنبه شب 
در سفر به خراسان جنوبی وارد بیرجند شد و مورد استقبال استاندار و جمعی از مسئولان 
استان قرار گرفت.  بازدید از چندین پروژه عمرانی و شرکت در نشست شورای برنامه ریزی و 

توسعه خراسان جنوبی از برنامه های سفر وی به استان است.

آمار بانک مرکزی؛ 

رشد۹۲درصدیقیمتمسکن
آمار بانک مرکزی از افزایش حدود ¬92 درصدی قیمت مسکن در 12 ماه منتهی به آذر 

امسال حکایت دارد.
بر اساس تازه ترین آمار بانک مرکزی؛ میانگین قیمت مسکن در آذرماه سال جاری 95.5 

میلیون ریال بوده که نسبت به ماه مشابه سال قبل 91.8 درصد افزایش نشان می دهد.
این گزارش نشان می دهد تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران در آذر 
ماه سال 1397 به 6.8 هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه مشابه سال قبل 61.7 

درصد کاهش نشان می دهد.
در میان مناطق 22 گانه شهرداری تهران، بیشترین متوسط قیمت یک متر مربع زیربنای 
مسکونی معامله شده معادل 218.1 میلیون ریال به منطقه یک و کمترین آن با 42 میلیون 
ریال به منطقه 18 تعلق داشته است. این ارقام نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتیب 105 

و 75 درصد افزایش نشان می دهند.
بررسی توزیع تعداد واحدهای مسکونی معامله شده در شهر تهران به تفکیک عمر بنا در 
آذر 97 حاکی از آن است که از مجموع 6 هزار و 814 واحد مسکونی معامله شده واحدهای 
تا 5 سال ساخت با سهم 43.4 درصد، بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند، سهم 
مذکور در مقایسه با آذرماه سال قبل 5.4 واحد درصد کاهش یافته و در مقابل به سهم 

واحدهای با قدمت 6 تا 10 سال و بیش از 15 سال افزوده شده است.
تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران در 9 ماهه سال 97 بالغ بر 97 هزار و 
900 واحد مسکونی بود که در مقایسه با مدت مشابه سال پیش 25.6 درصد کاهش نشان 
می دهد، در این مدت متوسط قیمت یک متر مربع واحد مسکونی در شهر تهران 75.4 
میلیون ریال بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 63.9 درصد افزایش نشان می دهد.

تحولات بازار اجاره هم نشان می هد در آذرماه سال 1397 شاخص کرایه مسکن اجاره 
ای در شهر تهران و در کل مناطق شهری نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتیب 19.2 و 

16.4 درصد رشد داشته است.

با بیان اینکه هرگز با ساخت و ساز   وزیر راه و شهرسازی 
جدید در مسکن مهر پردیس و توسعه آن موافقت نخواهم کرد 
گفت: تا پایان سال 99 چیزی حدود 900 هزار واحد مسکونی 

ساخته خواهد شد. 
محمد اسلامی  روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از فاز 5، 7 
و 11 مسکن مهر پردیس با بیان اینکه در پردیس با بارگذاری 
اضافی مواجه هستیم، اظهار داشت: این شهر با ظرفیت 50 
هزار واحد مسکونی پیش بینی شده بود اما بنا به سیاست هایی 
این  در  واحدی  هزار   82 بارگذاری  گذشته  دولت های  در 

محدوده انجام شد.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه چه تصمیمی 
برای متقاضیان مازاد مسکن مهر پردیس گرفته اید آنهایی که 
ثبت نام کرده اند اما واحدی برای تحویل وجود ندارد، گفت: 
چیزی حدود 2500 نفر مازاد بر عرضه در مسکن مهر پردیس 
وجود دارد که از ظرفیت های موجود در محدوده مسکن مهر 

پردیس نیاز آنها را برآورده خواهیم کرد.
کوتاه تر  زمانی  بازه  در  بخواهند  اگر  کرد:  تاکید  اسلامی 
صاحب مسکن شوند آماده هستیم. در مسکن مهر پرند و 

هشتگرد به آنها واحد ارائه دهیم.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: اگر این متقاضیان بپذیرند 
که در پرند و هشتگرد مستقر شوند، بلافاصله فرآیند واگذاری 
واحد به آنها انجام می شود وگرنه باید صبر کنند تا تصمیمات 
جدید برای تامین نیاز آنها از ظرفیت های موجود در پردیس 

گرفته شود.
وی با اشاره به پیشنهاد ساخت 2500 واحد مسکن مهر 
جدید در پردیس تاکید کرد: هرگز با الحاق محدوده جدید و 

توسعه مسکن مهر پردیس موافقت نخواهم کرد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: این یک بحث فنی است و باید 

در فرصتی دیگر درباره آثار توسعه مسکن مهر صحبت کرد.
اسلامی با بیان اینکه تمام مشکلاتی که باعث توقف اتمام 
مسکن مهر به ویژه مسکن مهر پردیس شده بود را شناسایی 

کردیم و برای همه مشکلات راهکار در نظر گرفته ایم گفت: سه 
اقدام برای رفع مشکلات موجود مسکن مهر پردیس در حال 
انجام است؛ اول اینکه مدیریت این منطقه را تقویت کرده ایم و 
همزمان مشکلات پیمانکاران در حال بررسی و برطرف سازی 
است. در حال حاضر بزرگترین پیمانکار مسکن مهر پردیس 
کوزو با داشتن 35 هزار واحد است که توانسته ایم بخشی از 

مشکلات این پیمانکار را رفع کنیم.
*پرونده مسکن مهر تا پایان سال 99 بسته می شود 

وی ادامه داد: اقدام بعدی تکمیل تاسیسات زیربنایی این 
محدوده است و تمام قراردادهای منعقد شده برای ساخت 
فضاهای عمومی مسکن مهر پردیس در حال بررسی هستند 

و دستور تسریع در اجرای این قراردادها را داده ایم تا هرچه 
سریع تر فضاهای عمومی در اختیار مردم و ساکنان این منطقه 

قرار بگیرد.
اسلامی گفت: موضوع دیگر تقویت منابع برای اجرای این 
پروژه است به طوری که در بودجه سال آینده شش ردیف برای 
پشتیبانی از این پروژه مشخص شده است و امیدواریم این 

منابع مالی برای تکمیل مسکن مهر پردیس کافی باشد.
وی با بیان اینکه پرونده مسکن مهر تا پایان سال 99 بسته 
می شود، گفت: مسئولیت وزارت راه و شهرسازی در قانون 
اساسی ایجاد شرایط مناسب برای خانه دار کردن مردم است 

و وظیفه اصلی ما خدمت به مردم است.

اسلامی ادامه داد: ما باید از تولید مسکن در کشور اطمینان 
کسب کنیم تا مردم بتوانند در یک فرآیند روان بدون نگرانی 

برای خرید مسکن اقدام کنند.
*افزایش وام مسکن تورم زاست

با اشاره به ساخت 900 هزار واحد   وزیر راه و شهرسازی 
مسکونی تا پایان سال 99 گفت: 500 هزار مسکن مهر تا پایان 
سال 99 ساخته می شود همچنین 100 هزار واحد مسکونی 
در بافت فرسوده، 100 هزار واحد مسکونی در شهرهای زیر 
50 هزار نفر و 200 هزار واحد مسکونی در شهرهای جدید در 
دست ساخت هستند که مجموع این واحدها تا پایان سال 99 

به دست مردم می رسد.
وی با اشاره به تصمیم دولت مبنی بر عدم افزایش سقف 
وام مسکن گفت: هیچ وقت با موضوعات کارشناسی نشده 
موافقت نکردم و نوار صوتی حرف های من در جلسات مختلف 

وجود دارد.
وی تاکید کرد: افزایش وام مسکن به متقاضیان واقعی آسیب 
می رساند چرا که همزمان با افزایش وام مسکن قیمت مسکن 

هم بالا می رود و نمی تواند کمکی به مردم بکند.
شده  انجام  مطالعات  طبق  افزود:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
دهک های 9 و 10 جامعه خودشان می توانند مسکن مورد نیاز 
خود را تامین کنند و دهک های 3، 4، 5، 6، 7 نیاز به حمایت 
دولت برای خرید مسکن دارند. دهک های یک و دو هم که 
از طریق سازمان های حمایتی مانند بهزیستی و... خانه دار 

می شوند.
وی افزود: معتقدم وظیفه دولت این است که قدرت خرید 
طریق  از  تنها  خرید  قدرت  افزایش  و  دهد  افزایش  را  مردم 

افزایش وام نیست.
وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر طرح صدور کارت 
مصالح گفت: این طرح می تواند به انبوه سازان برای تولید 
مسکن کمک کند و اتفاقاً آثار مثبت آن در پاسخ به نیازهای 

بازار مسکن بیشتر از افزایش سقف وام است.

وزیر راه و شهرسازی: 

هرگزباتوسعهمسکنمهرپردیسموافقتنخواهمکرد

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006343 شماره  رای   -1
1391114430002008767 آقای اصغر شهبازی فرزند حاجی آقا در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 39/7  مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 2319 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دفتر 225. )م الف 4514(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002022931 شماره  رای   -2
از  قسمتی  در  علی  فرزند  لر  کوسه  رضا  آقای   1392114430002003959
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 77/88 مترمربع پلاک 
4/503 /2272 و 2777 اصلی 229 الی 2275/255  واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عابدین رستمی . 

)م الف4515(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018101 شماره  رای   -3
در  قلی  مصطفی  فرزند  شکرالهی  ربابه  خانم   1392114430002001310
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 45 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث احمد علوی . )م الف 4516(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002011113 شماره  رای   -4
از  در قسمتی  فرزند علی  بهرامی  1391114430002013646 خانم خدیجه 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 74/60 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از باقیمانده 1946/54  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فتحعلی پیرنظر . )م الف4517(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002023015 شماره  رای   -5
از  قسمتی  در  حسن  فرزند  نجفی  محمد  آقای   1391114430002014194
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144 مترمربع پلاک 
شماره 607 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
)م  لو.  خدابنده  احمدعلی  مرحوم  از  الواسطه  مع  خریداری  عادی  نامه  مبایعه 

الف4518(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018835 شماره  رای   -6
در  محمد  فرزند  بفروئی  برزگری  غلامرضا  آقای   1396114430002000640
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  50 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 2257/1/52 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم سند مالکیت مشاعی بنام متقاضی ثبت 254 ص486. )م الف4519(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002023128 شماره  رای   -7
از  قسمتی  در  حسن  فرزند  بادی  حمید  آقای   1391114430002016761
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت60 مترمربع پلاک شماره 
37 فرعی از 2392 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دفتر 501. )م الف4520(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002026770 شماره  رای   -8
1397114430002001802 آقای اکبر یوسفی ده نوی فرزند تقی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 31/24  مترمربع 
پلاک شماره 68 فرعی از 2609 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی. )م الف4545(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002026678 شماره  رای   -9
1397114430002001801 آقای اکبر یوسفی ده نوی فرزند تقی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/22  مترمربع پلاک 
شماره 13 فرعی از 2610 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی در دفتر361 . )م الف4546(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002023423 شماره  رای   -10
در  حسن  فرزند  بیدگلی  زاده  خیاط  تقی  آقای   1391114430002014254
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 102/70 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2531 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دفتر 75 . )م الف4547(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002026774 شماره  رای   -11
1397114430002000812 آقای مصطفی بابائی فرزند اسداله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 57/68  مترمربع پلاک 
شماره 1 فرعی از 1407 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از مجتبی بابائی . )م الف 4548(
کلاسه  پرونده  به  139760330002026456مربوط  شماره  رای   -12
در  حسین  فرزند  امیرانی  زائری  اکبر  علی  آقای   1397114430002000403
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49/53  
مترمربع پلاک شماره 134 فرعی از 2601 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی . )م الف4549(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019849 شماره  رای   -13
1394114430002000198 آقای رمضان طلائی فرزند میرزاآقا در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 161/20 مترمربع پلاک 
شماره 1160 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دفتر 678 . )م الف 4550(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002020892 شماره  رای   -14
از  قسمتی  در  اژدر  فرزند  جعفری  فیروز  آقای   1392114430002004416
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک 
شماره 66 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از اکبر بیگدلی . )م الف 4551(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002024609 شماره  رای   -15
از  قسمتی  در  حسین  فرزند  دوستی  رضا  آقای   1391114430002009613
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 141/02  مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 1815 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند 103380-

1384/12/28. )م الف4552(
رای اصلاحی

با  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات  جلسه  تاریخ 1397/09/21    -1
کلاسه  پرونده  خصوص  در  تشکیل  مقرر  وقت  در  زیر  کنندگان  امضاء  حضور 
 -139760330002011114 رای  موضوع   1391114430002017314
1397/05/17 مربوط به آقای نجم الدین جعفری مورد خریداری از آقای سلیمان 
نامدار صحیح می باشد که در رای عیسی صفرلو ذکر شده بود لذا خریداری عادی 

از سلیمان نامدار صحیح است و بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد . 
2- در  جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف  با حضور امضاء  کنندگان زیر 
تشکیل در خصوص پرونده کلاسه 1391114430002015278  مربوط به آقای 
سیدعلی موسوی اصل موضوع رای شماره 139760330002017852 اعلام 
می گردد نام متقاضی در روزنامه علی یعقوب لو درج شده که صحیح آن بر طبق 
توضیحات شناسنامه سیدعلی موسوی اصل فرزند محمد است. بدیهی است و بقیه 

مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد .)م الف 3902(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله 15  به  نوبت  دو  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/10/08 
تاریخ انتشار دوم: 1397/10/24
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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خداحافظی یحیی از شگفتی ساز لیگ 

گل محمدی: دیگر در پدیده نخواهم بود 
خراسان  پدیده  فوتبال  تیم  سرمربی 
گفت: نمی دانم در مشهد چه خبر است 
،وقتی کسی به فکر این تیم نیست من هم 

نمی توانم کاری انجام دهم.
شروع  درباره  گل محمدی  یحیی 
تمرینات تیمش برای آغاز نیم فصل دوم 
لیگ برتر گفت: متاسفم که این موضوع 
عزمی  حاضر  حال  در  اما  بگویم  باید  را 
برای شروع تمرینات وجود ندارد و نمی 
رخ  اتفاقی  چه  آینده  روزهای  طی  دانم 

خواهد داد.
وی افزود: آن قدر در مشهد وعده و وعید 
شنیده ایم که دیگر خسته شده ایم. نمی 

دانم چرا در این شهر به این صورت است، گویا کسی به فکر مردم این شهر و علاقه مندان 
به فوتبالش نیست.

 سرمربی تیم فوتبال پدیده گفت: این شهر سالها در لیگ برتر تیم نداشته است و بعد 
از آن پدیده و سیاه جامگان بودند که دوباره نام این شهر را در ورزش مطرح کردند. اما 
متاسفانه از تیم دیگر مشهد که حمایتی نشد و در نهایت منحل گردید، اما حالا فکر می 
کنم برای پدیده هم می خواهند همین اتفاق رقم بخورد. در حال حاضر ما در بالای 
جدول هستیم و هفته ها در صدر بوده ایم اما کارهایی می کنند که از آمدن به مشهد 

همه را پشیمان می کنند.
وی ادامه داد: در هفته های قبل از پایان نیم فصل ،تیم های مختلف پیشنهادهای 
زیادی را به من ارایه می دادند اما به احترام مردم مشهد و شور نشاط هوادارانمان به هیچ 
کدام از آنها جواب ندادم و در این بین مسئولین هم دائم وعده می دادند که کارها درست 

می شود و صبر کنید.
گل محمدی افزود: آخر باید چقدر صبر کنیم.شرایط تیم واقعا خطرناک است. موضوع 
انتقال باشگاه هم مشخص نیست چه می شود. من هر چقدر از مدیران باشگاه پرس و 
جو می کنم که چه اتفاقی قرار است رخ بدهد آنها نیز بلاتکلیف هستند. باید بگویم ما در 
حال حاضر در همه چیز بلاتکلیف هستیم، مهمترین موضوع هم نداشتن پول است چرا 
که باعث می شود ما نتوانیم برنامه ریزی کنیم.  سرمربی تیم پدیده ادامه داد: وقتی پول 
نداریم نه می توانیم تمرین کنیم ، نه می توانیم بازیکن جذب کنیم و نه می توانیم به اردو 
برویم. با این شرایط کار کردن واقعا امکان پذیر نیست. به بازیکنانم گفتم که هر تصمیمی 
خودشان می خواهند بگیرند. من هم دیگر در مشهد حاضر نخواهم شد ، چرا که شرایط 
باشگاه مشخص نیست و نمی شود با این بلاتکلیفی کار را پیش برد. وی افزود: چند روز 
دیگر به خاطر بی پولی از تیمی که در بالای جدول است 6 امتیاز کسر می کنند و این در 
شرایطی است که در مشهد به این مسایل اصلا فکر نمی شود. وقتی کسی دلش برای 
این تیم نمی سوزد من چه کاری می توانم انجام دهم. ما با دست خالی 31 امتیاز در 
نیم فصل کسب کردیم و مردم مشهد و خراسان را شاد کردیم و فکر می کنم کاری که از 
دستم بر می آمد را انجام داده ام و از حالا به بعد با این شرایط و بلاتکلیفی به مشهد باز 

نخواهم گشت.

تمام مدعیان قهرمانی می خواهند 

چراغپور: کی روش به تیمش اعتقاد دارد 
کارشناس فوتبال گفت: کارلوس کی روش با نفراتی که به تیم ملی دعوت کرد نشان داد 

که به این تیم و بازیکنان اعتقاد دارد. 
 جلال چراغپور در مورد فهرست انتخابی تیم ملی ایران برای جام ملت های آسیا گفت: 
وقتی فهرست بازیکنان را نگاه می کنیم می بینیم که تحول زیادی در این فهرست انجام 
نشده و در واقع کی روش تمام المان های موجود را ثابت نگه داشته است و هیچ متغیر 
وابسته ای را وارد تیم نکرده است او حتی علی ور را هم از فهرست تیم کنار گذاشت که 
نشان از اعتقاد راسخ کی روش به بازیکنان تیم ملی دارد. او با این فهرست نشان داد که به 

تیمش ایمان دارد و به همین دلیل هم هیچ تغییری در آن ایجاد نکرد.
وی افزود: در حالیکه شش ماه از جام جهانی گذشته و تیم ها می توانستند تغییراتی در 
قیافه درونی خود بدهند و  اشکالات شان را برطرف کنند اما کی روش به تیمش اعتقاد 

دارد و در پایان جام ملت ها مشخص می شود که این اعتقاد درست بوده یا غلط.
چراغپور با اشاره به برگزاری جام ملت ها بعد از جام جهانی عنوان کرد: اکنون اوج 
تکامل تیم های آسیایی است. همه تیم های آسیایی در جام جهانی بازی کرده اند و به 
جز ژاپن همگی آنها در مرحله گروهی حذف شده اند. ژاپن با یک تفاضل گل توانسته 
از گروهش صعود کند بنابراین شاهد یک آوردگاه بسیار جدی در جام ملت ها هستیم. 
ملت ها، کشورها همگی از تیم هایشان قهرمانی می خواهند. کره جنوبی آلمان را حذف 
کرد، ژاپن از گروهش صعود کرد، ایران توانست مراکش را شکست بدهد، استرالیا هم 
بازی قابل قبولی انجام داد. عربستان هم فقط در بازی اول بد بود. این کارشناس فوتبال 
تصریح کرد: به این جمع مدعیان تیم عراق را هم اضافه کنید که همیشه حرف هایی برای 
گفتن دارد. قطر و امارات هم به قدرت می آیند. کی روش هم از نظر کلاسیک کار درستی 
انجام داده که به تیمش دست نزده است. تفکرات فنی او ایرادی ندارد اختلاف هایی در 
مسائل دیگر وجود دارد. به هر حال کی روش ۴-۵ سال با این بازیکنان کار کرده است 
آنها با خوبی با تفکرات کی روش آشنا هستند و می دانند که چه سبک بازی می خواهد 
و آدم غریبه ای در فهرست تیم ملی نیست. چراغپور با اشاره به دیدار اول ایران برابر یمن 
گفت: تنها اشکالی که ما در گروه داریم این است که در مسابقه اول با ضعیف ترین تیم 
گروه بازی می کنیم. یمن اگرچه ضعیف ترین تیم گروه است اما در بازی اول این مسئله 
را قبول نخواهد داشت ولی در صورتی که ما بتوانیم به این تیم ۲ یا 3 گل بزنیم در آن 
صورت عراق در بازی بعدی می تواند گل های بیشتری به یمن بزند و اگر برای صعود از 
گروه کار به تفاضل گل بکشد در آن صورت این عراق است که شانس بیشتری برای اول 
شدن در این گروه را دارد و باید بگویم به خاطر نوع قرعه ای که در این گروه به ما خورده 
سرگروهی در این مسابقات دست خودمان نیست و اول شدن در این گروه با دوم شدن 
تفاوت های بسیاری خواهد داشت زیرا تیمی که اول است شرایط راحت تری را در مرحله 

حذفی پیش رو دارد.

 در انتخابی تیم ملی كشتی رقم خورد

فرنگی کار قم روی سكوی سوم ایران
فرنگی کار استان قم در پایان پیکارهای انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران 

با قبول تنها یك شکست روی سکوی سوم جای گرفت.
با توجه به اینکه تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی بزرگسالان کشورمان مسابقات 
قهرمانی آسیا، قهرمانی دنیا و جام جهانی کشتی فرنگی در سال ۲019 را پیش رو دارد، 
به همین منظور با برنامه ریزی فدراسیون کشتی رقابت های انتخابی هر دو رشته برگزار 
شد. در روز نخست این پیکارها که در سالن شهدای هفتم تیر تهران به انجام می رسد، 
فرنگی کاران در اوزان ۵۵، 63 و 77 کیلوگرم برای به دست آوردن دوبنده تیم ملی به روی 
تشک رفتند و از بین کشتی گیران قم تنها فرنگی کار وزن 63 کیلوگرم موفق به کسب مقام 

سوم این پیکارها شد. 
در  تجربه حضور  با  از مسابقات محمدجواد رضایی  دوره  این  کیلوگرم  وزن 63  در 
رقابت های نوجوانان و جوانان قهرمانی آسیا و جهان برابر حریفان خود به روی تشک 
رفت، کشتی گیری که از بدن تنومند و همچنین تجربه بسیار بالا در این رشته برخوردار 

است و با کسب مقام سوم به کار خود پایان داد. 
فرنگی کار قم در این وزن تنها یک بار باخت و به همین دلیل نتوانست مجوز حضور 
در فینال این پیکارها را به دست بیاورد، وزنی که دیدار نهایی آن را فرنگی کاران فارس و 
خوزستان برگزار کردند و سرانجام میثم دل خانی از فارس با شکست سامان عبدولی از 
خوزستان به مقام قهرمانی وزن 63 کیلوگرم دست یافت، ضمن اینکه محمدجواد رضایی 

ا قم سوم شد.
دیگر فرنگی کار قم در این مسابقات مهدی قربانی صمد بود که در وزن ۵۵ کیلوگرم به 
میدان رفت ولی با توجه به اتفاقاتی که در پیکارهای این وزن رخ داد، مقامی بهتر از رتبه 
هفتمی کسب نکرد و رنگی کاران تهران، اصفهان و خوزستان موفق به کسب سکوهای 
اول تا سوم این وزن شدند. در وزن 77 کیلوگرم نیز که یکی از سه وزن روز نخست 
پیکارهای انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران بود، هیچ  کشتی گیری از قم 
روی سکو نرفت و بدین ترتیب روز نخست مسابقات با کسب تنها یک عنوان سومی برای 

اعضای تیم منتخب هیات کشتی قم به پایان رسید.
استان قم در وزن 61 کیلوگرم پیکارهای کشتی آزاد انتخابی تیم ملی نیز یک نماینده 
داشت اما این کشتی گیر که روح الله نعمتیان بود با کسب مقام هفتم به کار خود پایان 
داد، وزنی که در آن کشتی گیران گیلان، فارس و تهران موفق به کسب مقام های اول تا 

سوم شدند و نماینده قم با دست خالی مسابقات را ترک کرد.

مقایسه عملکرد دروازه بان استقلال با سه دروازه بانی که در اردوی تیم ملی ماندگار شدند

چرا حسین حسینی از تیم ملی خط خورد؟
خط خوردن حسین حسینی از لیست تیم ملی برای جام ملت 
های آسیا مهم ترین خروجی این لیست نبود اما اتفاق عجیبی به 
نظر می رسید. اعتقاد نداشتن کی روش به رکورددار کلین شیت 
لیگ برتر حتی برای نیمکت نشینی، برای وینفرد شفر هم جالب 
نبود. سرمربی آبی ها درباره دعوت نشدن حسینی گفت: »بابت 
خط خوردن حسینی خیلی ناراحتم. او دروازه بان بسیار خوبی 
است. چند هفته است با تیم ملی تمرین می کند و نمی دانم چرا 
باید از تیم ملی کنار رفته باشد. دلیلش را نمی دانم«. اما بررسی 
عملکرد دروازه بان های دعوت شده به اردو پیش از جام ملت 
های آسیا، نشان می دهد دعوت نشدن حسین حسینی اصلا 

عجیب نیست.
*علیرضا بیرانوند؛ سنگربان اصلی بدون هیچ تردیدی

پیراهن  شماره  نخستین  و  اصلی  ترکیب  جایگاه  نخستین 
تیم ملی ایران بدون شک در اختیار بیرانوند است. دروازه بان 
اول پرسپولیس سال فوق العاده ای را پشت سرگذاشته است. 
او قهرمان لیگ برتر شد، پنالتی کریستیانو رونالدو را گرفت، 
تا  داد  ادامه  پرسپولیس  با  و  بود  العاده  فوق  جهانی  جام  در 
هم چنان بهترین دروازه بان ایران در همه مسابقات باشد. او 
مجموعا در 131 بازی در لیگ برتر حضور داشته که 71 بازی 
را با کلین شیت به پایان برده است. در شرایطی که او در 8۴ 
بازی نفت تهران تنها 33 بازی را با دروازه بسته ترک کرده بود، 
در پرسپولیس ۵۴ رقابت از 9۲ سنگربانی اش را با دروازه بسته 

تمام کرده است.
بازی  در ۲۵  او  است.  العاده  فوق  ملی  تیم  در  علیرضا  آمار 
تمام کرده است.  را همراه کلین شیت  بازی  پانزده  ملی اش، 
یازده کلین شیت او مربوط به مسابقات انتخابی جام جهانی 
روسیه است و یکی از آن ها هم در مقابل مراکش در جام جهانی 
به دست آمد. او در 106۲ دقیقه ای که درون دروازه ایران در 
مسابقات انتخابی جام جهانی ایستاده بود، تنها دو گل دریافت 
کرد. او همین تعداد گل را در جام جهانی مقابل تیم های پرستاره 

پرتغال و اسپانیا دریافت کرده است.
در این میان باید به نمایش فوق العاده علیرضا در لیگ برتر 
هم اشاره کنیم. او از ابتدای فصل در یازده رقابت پرسپولیسی 
ها درون دروازه ایستاده است که هفت بازی را با دروازه بسته به 
پایان رسانده است. بیرانوند در این یازده بازی بیش از هزار دقیقه 

حضور ثابت داشته است تا تنها نکته منفی کارنامه اش دریافت 
چهار گل باشد. این عملکرد در نشان می دهد او در هر کدام از 

بازی هایی که گل خورده، تنها یک بار دروازه اش باز شده است.
پیشنهادات  که  پرسپولیس  سانتی متری   19۴ بان  دروازه 
یورو  میلیون  دو  دارد،  خارجی  های  باشگاه  از  متعددی 
ارزش گذاری شده که بخش زیادی از آن به درخشش او در لیگ 

قهرمانان آسیا مربوط می شود.
*امیر عابدزاده؛ غباری از ردپای پدر

سنگربان ۲۵ ساله ماریتیمو در فصل جاری جایگاه ثابت تری 
در ترکیب تیم پرتغالی پیدا کرد. اتفاقی که باعث شد کی روش 
برای نخستین بار او را برای یک رقابت جهانی به تیم ملی ایران 
دعوت کند. بررسی شرایط او در تیم پانزدهم سطح نخست لیگ 
پرتغال نشان می دهد او شانس زیادی برای دعوت شدن به تیم 

ملی داشته است.
امیر در چهارده بازی این فصل تیمش به میدان رفته است. 
سیزده بازی در لیگ پرتغال و یک بازی در مسابقات آلیانز کاپ 
که با کلین شیت او به همراه بود. در 1170 دقیقه ایستادگی 

عابدزاده دوم درون دروازه ماریتیمو، او شانزده گل دریافت کرده تا 
اندکی بیشتر از ۲70 دقیقه دروازه اش را بسته نگه داشته باشد. 
او که مجموعا در ۲9 بازی برای تیم پرتغالی ۲9 گل دریافت کرده 
است، در آخرین حضورش در دروازه ماریتیمو مقابل سانتا کلارا 
تعداد مجموع کلین شیت هایش برای تیم پرتغالی را دو رقمی 
کرد. دعوت عابدزاده به تیم ملی در شرایطی رقم می خورد که 
او تنها سه بازی ملی دارد. البته دو بازی ملی او مقابل ازبکستان 
با کلین شیت همراه بوده و تنها گل دریافتی اش در پیراهن تیم 
ملی مربوط به نخستین حضورش مقابل ونزوئلا باز می گردد. این 
دروازه بان 186 سانتی متری یک میلیون یورو می ارزد، چیزی 
در حدود شصت درصد از این رقم به حضور تقریبا ثابت امیر در 

ترکیب تیم پرتغالی باز می گردد.
*پیام نیازمند؛ ستاره ای كه از اصفهان در آسمان امارات 

دیده می شود
واقعیت این است که نیازمند بیشتر از همه همکارانش در فصل 
جاری بازی کرده است. او در پانزده بازی لیگ برتر و سه بازی 
جام حذفی برای سپاهان به میدان رفته تا مجموعا بیش از 1700 

دقیقه سنگربان شماره یک صدرنشین لیگ برتر باشد. نیازمند 
اما آمار قابل قبولی در کلین شیت ندارد. او در 7 رقابت فصل 
دروازه اش را بسته نگه داشته در شرایطی که در یازده بازی دیگر 
تنها 1۴ شوت به سمت چارچوب او از خط دروازه گذشته است.

نیازمند در شرایطی در ۲3 سالگی به تیم ملی دعوت شده که 
پیشتر هیچ سابقه ای در پیراهن سفید کشورش ندارد. تعداد 
بازی های او در تیم زیر بیست سال ایران هم به انگشتان یک 
دست نمی رسد اما درخشش پیام در لیگ برتر و البته اردو قطر، 
باعث شد تا کارلوس کی روش آخرین سنگربانش را از سپاهان 
انتخاب کند. سال ۲018 برای پیام فوق العاده بود، در شرایطی 
که او در پیکان 7۵ هزار یورو ارزشگذاری شده بود، رایگان به 
سپاهان آمد تا در کمتر از یک سال افزایش بیش از ده برابری را در 
ارزش دست هایش پیدا کند. نیازمند حالا 800 هزار یورو است.

*حسین حسینی؛ چیزی در حدود فاجعه؟
سنگربان ۲6 ساله استقلال اگر چه فصل گذشته فوق العاده 
بود، اما این فصل به یک نیمکت نشین تمام عیار تبدیل شده 
است. او تنها در چهار رقابت برای استقلال درون دروازه ایستاده 
که یکی از آن ها مربوط به جام حذفی است. جایی که سرمربی 

ها معمولا از دروازه بان های ذخیره استفاده می کنند.
او که فصل گذشته 873 دقیقه گل نخورده بود، این فصل از 
روی نیمکت به رکورد 1۵0 کلین شیت مهدی رحمتی خیره 
شد. او در مجموع 390 دقیقه حضورش در ترکیب استقلال ۴ 
گل خورد و تنها یک بار دروازه اش را بسته نگه داشت. سنگربان 
شیرازی استقلال که فصل گذشته تا رقم شگفت انگیز 800 هزار 

یورو ارزشگذاری شده بود، حالا ششصد هزار یورو می ارزد.
دلیل نیمکت نشینی حسینی در استقلال مشخص نیست. اما 
عملکرد ضعیف او در استقلال و احتمالا در تمرینات تیم ملی در 
قطر، باعث شده تا رکورددار کلین شیت بالاترین سطح فوتبال 
حسینی  باشد.  نداشته  حضور  آسیا  ملت های  جام  در  ایران 
امیدوار بود جانشین رشید مظاهری شود. سنگربانی که در ذوب 
آهن اصلا خوب نماند و از تیم ملی خط خورد. اما سید حسین 
خودش درگیر روز های بدتری شد که در نهایت او را از تیم ملی 
کنار گذاشت. شاید خروج او از ترکیب استقلال، به بازگشتش به 
اوج کمک کند. نقطه اوج با نیمکت نشینی به دست نمی آید و 

دروازه بان سابق ملوان این را به خوبی می داند.

مرتضی فنونی زاده بعد از گذشت حدود 30 سال از استعفای دسته جمعی بازیکنان تیم 
ملی، صحبت های جالبی را درباره دلایل این اتفاق مطرح کرده است. 

تیم ملی فوتبال ایران بعد از انقلاب اسلامی نتایج چندان خوبی به دست نیاورد تا در 
نهایت پرویز دهداری با تجربه قهرمانی در جام ملت های آسیا در سال 13۵1، سکان 
هدایت تیم را بر عهده بگیرد اما او پیش از شروع این رقابت ها، با استعفای دسته جمعی 

1۴ بازیکن تیم ملی مواجه شد.
درباره علت استعفای دسته جمعی بازیکنان تیم ملی دلایل مختلفی مطرح شده اما هنوز 
کسی علت اصلی این اتفاق را نمی داند. با وجود استعفای تعداد زیادی از بازیکنان با تجربه 
تیم ملی نه تنها جای دهداری متزلزل نشد بلکه او تا مرز قهرمانی در آسیا پیش رفت و در 
نهایت به گفته بازیکنان و شاهدان، به خاطر ناداوری، رتبه سوم این رقابت ها را در قطر به 

دست آورد.
مرتضی فنونی زاده، مدافع سابق باشگاه پرسپولیس و تیم ملی از بازیکنانی است که نامه 
استعفای دسته جمعی از تیم ملی را امضا کرد اما بعد از عذرخواهی از کادرفنی تیم ملی، به 

جمع ملی پوشان برگشت و در جام ملت های آسیا جزو بازیکنان اصلی تیم ملی بود.
او بعد از سال ها ابهام و سوال درباره استعفای دسته جمعی بازیکنان تیم ملی، خیلی 
از این اتفاق صحبت می کند و خبر از کودتای بازیکنان باتجربه تیم  صریح و بی پرده 

ملی دهد.
در ادامه گفت وگوی صریح و بی پرده فنونی زاده را با ایسنا می خوانید:

* قبل از پرداختن به جام ملت های آسیا، درباره استعفای دسته جمعی بازیکنان 
تیم ملی صحبت كنید. چه اتفاقاتی رخ داد كه ۱۴ بازیکن اصلی تیم ملی از حضور 

در این تیم استعفا كردند؟
بعد از بازی های آسیایی سئول که تیم ملی نتایج خوبی را به دست نیاورد، 1۴ بازیکن تیم 

ملی تصمیم به استعفا گرفتند که من هم جزو آن ها بودم.
*چرا این نامه را امضا كردید؟

ما فکر می کردیم دهداری را برمی دارند اما ما را کنار گذاشتند و دهداری ماندگار شد. در 
نتیجه یکسری بازیکن جدید به تیم ملی دعوت شدند و ما هم اعتراضمان را پس گرفتیم و 

او هم پدرانه قبول کرد.
* فقط چهار بازیکن از جمله شما عذرخواهی كردند كه از این بین فتح آبادی 

هیچ وقت به تیم ملی برنگشت. 
عربشاهی، سجادی و من به تیم ملی برگشتیم اما فتح آبادی را به واسطه سن و سالش 

قبول نکردند. من جزو بازیکنان اصلی تیم ملی بودم و به قطر رفتم.
* شما خیلی صریح درباره این اتفاق صحبت می كنید در حالی كه اكثر بازیکنان 

قدیمی علاقه ای به گفتن واقعیت ها ندارند. چه كسانی دنبال كودتا بودند؟
من جوان بودم. فقط ۲3 سال داشتم. کسانی در تیم بودند که الان رفقای من هستند 
و نمی خواهم نامشان را بیاورم. آن ها فکر می کردند که باید ۴0 سال در تیم ملی باشند اما 
دهداری معتقد بود که باید شایسته سالاری در تیم حاکم باشد. کارهای آقای دهداری بر 
مبنای شایسته سالاری بود. خیلی از بازیکنان تیم ملی باتجربه بودند اما دهداری در سئول 
به آنها میدان نداد تا جوان ها بازی کنند. او دنبال پوست اندازی در تیم ملی بود. وقتی 
بازیکنان باتجربه دیدن فضا به نفعشان نیست، بازیکنان جوان را به استعفا تحریک کردند تا 
دهداری برود و تیم دست خودشان بیفتد. 1۴ نفر این لایحه را امضا کردند تا دهداری برود.

* ولی دهداری ماند و شما رفتید.
دقیقا همه چیز برعکس شد و ما را کنار گذاشتند.

* شما چرا عذرخواهی كردید؟ چه اتفاقی افتاد؟
تا  به پدرم گفت اگر می شود مرتضی عذرخواهی کند  و  بود  وطن خواه دوست پدرم 
پرویزخان او را برگرداند. من به ضیا عربشاهی و خیلی ها گفتم که عذرخواهی کنند اما 

همین چند نفر عذرخواهی کردند و ما برگشتیم.
* اما برخی مثل پیوس و انصاری فرد هم هیچ وقت عذرخواهی نکردند و برگشتند. 
البته انصاری فرد در سئول نبود. ما در خط حمله فقط کریم باوی را داشتیم و دهداری، 

فرشاد را هم دعوت کرد. البته او هم عذرخواهی کرده است اما خبرش منتشر نشد.
* بازیکنان باتجربه كه برای همیشه تیم ملی را از دست دادند، بعدا پیش شما 

حسرت نخوردند؟
پنجعلی کاپیتان تیم بود. دوست داشت سومین جام ملت هایش را تجربه کند. قسمت 

نشد. دوست داشتند در جمع ما باشد اما با این کار جام ملت ها را از دست دادند.  
* مرحوم دهداری هیچ وقت با این موضوع كنار نیامد؟

اگر می خواست کنار بیاید، دهداری نمی شد. اگر می خواست همه بازیکنان را برگرداند، 
تف سر بالا می شد.

* تیم ملی با چهره جدید و جوانی راهی قطر شد. 
در بازی نخست با قطر بازی کردیم و این تیم را ۲ بر صفر بردیم، با ژاپن مساوی کردیم و 
امارات را بردیم. صعودمان بعد از این بازی قطعی شد و کادرفنی تصمیم گرفت با ترکیب 

جوانی مقابل کره جنوبی بازی کند.
* شکست سنگینی مقابل كره جنوبی داشتیم.

اگر با کره جنوبی مساوی می کردیم یا می بردیم، قهرمان می شدیم. در نیمه نهایی با چین 
راحت تر از عربستان بازی می کردیم و به فینال می رفتیم و قهرمان می شدیم.

* بعد از باخت به كره جنوبی، عابدزاده مقابل عربستان و به خصوص در بازی 
رده بندی مقابل چین عملکرد درخشانی داشت.

ما با درخشش عابدزاده سوم شدیم. او دلاورانه ایستاد و نیمه نهایی را در آورد. بعد از 
انقلاب، ما بهترین نتیجه را گرفتیم.

* كره جنوبی با تمام قوا مقابل ما بازی كرد و شکست سنگینی را متحمل شدیم.
کره جنوبی با تمام قوا آمد. از ایران فقط من و چند نفر دیگر ثابت بودیم و بقیه بازیکنان، 

نیمکت نشین بودند.
* از بازی با عربستان در نیمه نهایی بگویید. ما با یک گل باختیم و گل سالم ما را 

هم قبول نکردند.
جفت تیم ها خوب بازی کردند. یک گل، ماجد عبدالله به ما زد. او بهترین گلزن آسیا بود. 
یک گل صد درصد ما را جورج کورتنی، داور انگلیسی مردود اعلام کرد. بعدها فهمیدیم 
کورتنی پول گرفته بود بازی را در بیاورد. اگر عربستان بدون ناداوری جلوی ما بازی می 

کرد، می توانستیم ببریم.
*با وجود كنار گذاشتن برخی از بازیکنان باتجربه و ناكامی در كسب قهرمانی آسیا، 

بازخوردها چطور بود؟
ما در دوره قبل هم در سنگاپور چهارم شدیم. بعد از انقلاب اولین تیمی بودیم که سوم 
شدیم. تیمی روی سکو نرفته بود.  یک چیز جالب بگویم. الان شعار استفاده از کالای 

ایرانی را می دهند اما کسی عمل نمی کند. آن موقع مرحوم دهداری لباس برندهای 
معروف ورزشی با پشت نویس خارجی را قبول نکرد. آدیداس، نایکی، پوما و ... برای لباس 
تهیه کردند اما او آن ها را قبول نکرد و با برند حصاری در مسابقات بازی کردیم. با همان 
لباس ها بازی ها را ادامه دادیم. از دقیقه 10 شماره لباس ها از بین می رفت! به محضی که 
عرق می کردیم، شماره ها پاک می شد و رقبا و داوران نمی توانستند بازیکنان ما را تشخیص 
دهند. داور هم ایراد گرفت. ولی ارزش معنوی لباس ایران بسیار زیاد بود. من یک پیراهن 

ایران را می دادم و پنچ چمدان لباس می گرفتم. لباس ایران را دوست داشتند.
الان شعار استفاده از کالای ایرانی را می دهند اما کسی عمل نمی کند. آن موقع مرحوم 
دهداری لباس برندهای معروف ورزشی با پشت نویس خارجی را قبول نکرد. آدیداس، 
نایکی، پوما و ... برای لباس تهیه کردند اما او آن ها را قبول نکرد و با برند حصاری در 

مسابقات بازی کردیم.  
* خاطره جالبی از این رقابت ها دارید؟

بازی ها که تمام شد یکی از پیراهن ها را برداشتم و بردم به صالح النعمیه، کاپیتان 
عربستان دادم. به کریم باوی گفتم تو هم بیا پیراهن را به یک عربستانی بده و لباس بگیر. 
او هم آمد. صالح النعمیه با ماجد عبدالله در هتل بود گفت در ازای پیراهن ایرانی هر چی 
می خواهی بردار. من هم نامردی نکردم. سه تا ساک برداشتم. کریم هم لباسش را به ماجد 
عبدالله داد و هم لباس ورزشی و هم لباس رسمی او را برداشت. خلاصه در مسیر بازگشت 
به ایران با عربستانی هم در فرودگاه بودیم. برای خداحافظی از عربستانی ها به سمتشان 
رفتم دیدم کریم با لباس رسمی در بین آن ها است و قهوه می خورد. گفتم کریم اینجا چه 
کار می کنی؟ او گفت آن قدر لباس ماجد عبدالله را برداشتم، می خواهم با همین لباس ها 

به ایران بروم.
* برای سومی در آسیا پاداش هم گرفتید؟

آن موقع قایقران کاپیتان بود ولی مرحوم دهداری صحبت ها را به من می گفت. او گفت 
به بچه ها بگو دادرس یک جا سوئیچی داده و اگر قهرمان شویم خود سوئیچ ماشین را هم 
می دهد ولی ما فقط یک جا سوئیچی گرفتیم. قرار بود آقای کازرونی، وزیر مسکن هم در 

اکباتان خانه بدهد که رنگ خانه را هم ندیدیم.

خاطره بازی با مرتضی فنونی زاده درباره جام ملت های 1988

اعتراف تكان دهنده درباره کودتا علیه دهداری

کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: برای تحقق رویاهای بزرگ باید 
بزرگ فکر کرد و رسیدن به این هدف با افکار مثبت و تبدیل کردن خود به افرادی با ایمان 

قوی حاصل می شود. 
کی روش روز پنجشنبه در پیامی افزود: وقتی شما وظایف بزرگی بر دوش دارید، ولی در 
راستای انجام مسئولیت های خود شکست می خورید، احترام و اعتبار خود را از دست 

می دهید و تنها پاسخ ما بی تفاوتی و نشان دادن بی اعتنایی است.
وی گفت: این مسائل نه تنها برعلیه اهداف تیم ملی، بلکه راجع به توقعات و رویاهای 
تیم ملی بود. سرمربی تیم ملی در ادامه پیام خود افزود: جام ملتهای آسیا ۲019 و تمام 
ماجراجویی های آن پس از اعلام اسامی نهایی تیم ملی، رسما آغاز شده است و آنچه که تا به 

امروز ما را نکُشته، تنها می تواند قوی تر و بهترمان کند.
کی روش ادامه داد: از تمامی آنهایی که درون و بیرون زمین فوتبال به ما کمک کردند تا به 
این فرصت بی نظیر برای به چالش کشیدن جام ملتهای ۲019 دست یابیم، تشکر می کنم 
و آخرین گفته ام را تقدیم به هواداران تیم ملی می کنم و برای آنها حاضرم قلب خود را بگشایم.
هفدهمین دوره جام ملت های آسیا از 1۵ دی ماه آغاز می شود و تیم ملی ایران بنا دارد به 
حسرت ۴3 ساله دست نیافتن به جام قهرمانی در این رقابت ها پایان دهد.یمن، ویتنام و 

عراق تیم های هم گروه ایران در مرحله گروهی این رقابت ها هستند.

کی روش:

 برای تحقق رویاهای بزرگ باید بزرگ فكر کرد 
 تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم با پیروزی برابر شهروند ساری به رده سوم 
لیگ برتر فوتسال صعود کرد. هفته بیست و دوم رقابت های لیگ برتر فوتسال ایران 
امروز برگزار شد و در یکی از دیدارها تیم سوهان محمد سیمای قم با برتری خانگی برابر 
شهروند ساری به رده سوم جدول رده بندی صعود کرد. تیم های سوهان محمد سیمای 
قم و شهروند ساری عصر چهارشنبه در سالن شهید حیدریان قم برابر هم به میدان رفتند 
که در این دیدار تیم سوهان محمد سیما توانست 3 بر ۲ حریف خود را شکست دهد و با 
این برد به جمع 3 تیم بالای جدول راه یابد. در این مسابقه که با استقبال پرشور هواداران 
قمی برگزار شد و باشگاه سوهان محمد سیما تماشای آن را رایگان اعلام کرده بود ناصر 
اطمینان که در بازی گذشته برابر ارژن شیراز غایب بود ۲ گل به ثمر رساند و هاشم فرج 
زاده دیگر گلزن نماینده فوتسال قم بود. تیم سوهان محمد سیما با این پیروزی به نوعی 
انتقام شکست 7 بر یک بازی رفت برابر شهروند ساری را از حریف خود گرفت و اکنون 
در بهترین موقعیت خود در جدول از ابتدای لیگ برتر قرار دارد در حالی که ۴ هفته به 
پایان لیگ باقی مانده است. هدف حسین صبوری این است که تیمش تا پایان فصل 
این جایگاه را حفظ کند تا بتواند با قرار گرفتن برابر تیم ششم جدول در پلی آف، شانس 
بیشتری برای موفقیت در مرحله نهایی لیگ به دست بیاورد در حالی که تیم های فرش 

آرای مشهد و حفاری خوزستان ۲ امتیاز کمتر از سوهان محمد سیما دارند.

با پیروزی برابر شهروند ساری رقم خورد

صعود تیم فوتسال سوهان محمد سیما به رده سوم لیگ برتر

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: شانس های تیم فوتبال استقلال برای قهرمانی 
در لیگ برتر کم نیست و این تیم می تواند در نیم فصل دوم بار دیگر شروعی پر قدرت و 

طوفانی داشته باشد. 
»منصور رشیدی« با اشاره به عملکرد استقلال در نیم  فصل اول مسابقات لیگ برتر 
اظهار داشت: استقلال فصل پر فراز و نشیبی را پشت سر گذاشت و شروع خوبی در 
مسابقات نداشت، اما رفته رفته شکل بهتری به خود گرفت و با شرایط مطلوبی نیم فصل 

اول مسابقات لیگ برتر را به پایان رساند. 
او افزود: استقلال در ابتدای فصل بازیکنان خوبی در پست های مختلف از دست داد 
و جایگزین های آنها به مرور زمان در تیم جا افتادند، در اوایل فصل، تیم ناهماهنگ بود 
ولی رفته رفته بهتر شد. این اواخر هم که تیم تکمیل بود و دیدیم که توانست از سد 
حریفانش بگذرد و در بازی با پدیده مشهد هم با اشتباهات داوری سه امتیاز را با یک 

امتیاز عوض کرد. 
دروازه بان اسبق آبی پوشان پایتخت خاطرنشان ساخت: استقلال نیاز به تقویت دارد 
و لازم است در چند پست بازیکنانی جذب شوند، تیم از ابتدای فصل خیلی بهتر شده 
و اگر تقویت شود بهتر از این هم می شود. این تیم اگر می خواهد حضوری پر قدرت 

در لیگ قهرمانان آسیا داشته باشد و در لیگ برتر به موفقیت برسد باید بازیکنانی را به 
خدمت بگیرد که بتوانند در این رویدادهای مهم کمک حال تیم باشند. 

رشیدی در پاسخ به این پرسش که استقلال چقدر شانس قهرمانی در لیگ برتر را 
دارد، گفت: شما جدول را که نگاه کنید، میبینید پنج تیم بالای جدول فاصله امتیازی 
زیادی با هم ندارند. فکر می کنم پنج تیم شانس قهرمانی دارند و استقلال یکی از این 
تیم هاست. چیزی تمام نشده است و تیم با هدایت شفر و تلاش بازیکنان می تواند به 

این موفقیت دست پیدا کند.
  پیشکسوت استقلال درباره شرایط این تیم در ادامه فصل یادآور شد: همان طور که 
گفتم جا افتادن بازیکنان جدید به زمان نیاز دارد، استقلال در آسیا در گروه سختی 
قرار گرفته و تیم های عربی چند سالی است سرمایه گذاری خوبی می کنند و نمی توانیم 
خودمان را با آنها در بحث امکانات قیاس کنیم. ولی باز هم فکر می کنم بتوانیم آنجا هم 
موفق باشیم. استقلال خوب کار کرده و باید تلاش کند تا این روند را ادامه دهد، این امر 
هم محقق نمی شود جز با تلاش و سختکوشی بازیکنان و کادر فنی. استقلال پتانسیل 

خوبی دارد و می تواند به موفقیت برسد. 
رشیدی ضمن آرزوی موفقیت برای تیم ملی ایران در مسابقات جام ملت های آسیا، 
ابراز امیدواری کرد این تیم بتواند با تلاش مربیان و بازیکنان به حسرت ۴ دهه قهرمان 

نشدن ایران پایان داده و با قهرمانی دل 80 میلیون ایرانی را شاد کند. 

 منصور رشیدی: 

شانس استقلال برای قهرمانی کم نیست 
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آشنایی با روش های درست یخزدایی
 مواد غذایی

زمانی که ماده غذایی در یخچال یخزدایی شود، منجمد کردن و یخزدایی دوباره 
آن بی خطر است.

چند روش محبوب برای یخزدایی مواد غذایی پیش از پخت و مصرف وجود 
دارند که البته برخی از آنها بی خطر هستند. قرار دادن ماده غذایی روی پیشخوان 
آشپزخانه برای چند ساعت یکی از روش های محبوب یخزدایی است، اما گزینه 

ای ایمن نیست و نسبت به خطرات این کار هشدار داده شده است.
قرار دادن ماده غذایی منجمد در دمای اتاق برای چند ساعت به منظور یخزدایی 
می تواند خطر ابتلا به مسمومیت غذایی را افزایش دهد زیرا احتمال رشد باکتری 
های غذایی در دمای اتاق بیشتر است. از این رو، هر ماده غذایی که بیش از دو 

ساعت روی پیشخوان آشپزخانه رها شده باشد، در معرض خطر قرار دارد.
خوشبختانه روش های درست یخزدایی مواد غذایی بسیار آسان هستند. در 

ادامه با سه روش پایه و کارآمد در این زمینه بیشتر آشنا می شویم.
یخزدایی در یخچال: آیا بی خطر است؟

در شرایطی که رها کردن ماده غذایی منجمد روی پیشخوان آشپزخانه برای 
یخزدایی شاید روشی سریع تر محسوب شود، اما یخزدایی ماده غذایی در یخچال 
گزینه بهتر و ایمن تری است. غذایی که در یخچال یخزدایی می شود برای مصرف 

بسیار ایمن تر است زیرا احتمال رشد باکتری ها در دماهای سردتر کمتر است.
یخزدایی در یخچال: چگونه انجام دهیم؟

این روندی بسیار ساده است. تنها ماده غذایی را در یخچال قرار داده و منتظر 
می مانید. مقادیر مختلف از ماده غذایی به مدت زمان متفاوت برای یخزدایی نیاز 
دارد. به عنوان مثال، هر پنج پوند )2.2 کیلوگرم( گوشت بوقلمون منجمد به 24 
ساعت زمان برای یخزدایی نیاز دارد. مقادیر کمتر گوشت حداقل به یک روز زمان 
برای یخزدایی کامل نیاز دارد. پس از یخزدایی، پخت و مصرف گوشت طی یک یا 

دو روز بی خطر است.
یخزدایی در یخچال: نکته ها

اگر ماده غذایی پیش از مصرف به پخت نیاز دارد، مانند گوشت خام، اطمینان 
حاصل کنید که به خوبی پوشش داده شده تا در یخچال با مواد غذایی دیگر 
تماس نداشته باشد. همچنین، بهتر است ماده غذایی منجمد در طبقات پایینی 
یخچال قرار بگیرد تا در صورت هرگونه چکه و نشت، مواد دیگر در یخچال تحت 

تاثیر قرار نگیرند.
یخزدایی در یخچال: آیا می توان ماده غذایی را دوباره منجمد کرد؟

پاسخ مثبت است. زمانی که ماده غذایی در یخچال یخزدایی شود، منجمد 
کردن و یخزدایی دوباره آن بی خطر است. اما در نظر داشته باشید که کیفیت 
برخی مواد غذایی، مانند گوشت، می تواند تحت تاثیر قرار گرفته و دیگر عطر و 

طعم خوب گذشته را نداشته باشند.
یخزدایی در آب سرد: آیا بی خطر است؟

آب گرم یا در دمای اتاق ممکن است ایمنی ماده غذایی شما را در معرض خطر 
قرار دهد. اما استفاده از آب سرد، غوطه ور کردن ماده غذایی در آب تا زمانی که 

یخزدایی شود، روشی بی خطر برای آماده کردن مواد غذایی منجمد است.
یخزدایی در آب سرد: چگونه انجام دهیم؟

این روش به مقداری تلاش بیشتر نسبت به روش های دیگر نیاز دارد، اما گزینه 
ای سریع تر نیز محسوب می شود. ابتدا، ماده غذایی را در یک کیسه پلاستیکی 
غیر قابل نفوذ، مانند زیپ کیپ، قرار دهید. از سوراخ نبودن کیسه اطمینان 
حاصل کنید. در صورت نشت، باکتری های آب می توانند غذای شما را آلوده 
کنند و یا اگر به عنوان مثال در حال یخزدایی گوشت باشید، این ماده غذایی پیش 
از پخت حسابی آبکی می شود. کیسه را در ظرف آب سرد قرار دهید تا زمانی 
که گوشت یا ماده غذایی دیگر به خوبی یخزدایی شود. آب را هر 30 دقیقه یک 
بار تعویض کنید تا دمای آن حفظ شود. این روش برای مواد غذایی بزرگ مانند 

بوقلمون هوشمندانه نیست زیرا به یک وان آب نیاز خواهید داشت!
یخزدایی در آب سرد: نکته ها

پس از یخزدایی ماده غذایی در آب سرد، باید بلافاصله آن را بپزید. در غیر این 
صورت، گوشت یا ماده غذایی دیگر که در دمای اتاق باقی مانده است در معرض 
خطر رشد باکتری های غذایی قرار می گیرد. همچنین، ماده غذایی را در سینک 
آشپزخانه یخزدایی نکنید، به ویژه اگر به خوبی بسته بندی نشده است. باکتری 
های غذایی، مانند سالمونلا از مرغ خام، می توانند سینک را آلوده کنند. شما 
ظروف خود را در سینک شستشو می دهید تا تمیز شوند نه این که به باکتری 

هایی خطرناک آلوده شوند.
یخزدایی در آب سرد: آیا می توان ماده غذایی را دوباره منجمد کرد؟

پاسخ منفیست. زمانی که ماده غذایی را با استفاده از این روش یخزدایی می 
کنید، باید آن را پیش از بازگرداندن دوباره به فریزر بپزید.

یخزدایی در مایکروویو: آیا بی خطر است؟
شما با استفاده از مایکروویو می توانید مواد غذایی منجمد را به خوبی یخزدایی 
کنید، اما باید مراقب باشید. هر دستگاه مایکروویو با دیگری متفاوت است، اما 
تلاش برای تسریع روند یخزدایی با استفاده از دمای بالاتر می تواند غذایی که 
یکدست نپخته است را در اختیار شما بگذارد. به عنوان مثال، قسمت بیرونی 
گوشت ممکن است پخته باشد، در شرایطی که قسمت داخلی همچنان منجمد 
باقی مانده است. دستگاه های مایکروویو به طور معمول دارای گزینه ای برای 

یخزدایی غذا هستند.
یخزدایی در مایکروویو: چگونه انجام دهیم؟

این کار بسیار ساده است. اطمینان حاصل کنید که غذا در ظرفی قرار دارد که 
اجازه نمی دهد نشتی به قسمت داخلی مایکروویو صورت بگیرد و دکمه یخزدایی 

را فشار دهید.
یخزدایی در مایکروویو: نکته ها

پس از یخزدایی غذا، به عنوان مثال اگر گوشت خام بوده است، آن را با دست 
لمس نکنید و اگر مجبور به این کار هستید به خوبی دست های خود را بشویید. 
این کار برای محافظت در برابر مسمومیت غذایی از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. غذای نیم پز یا به تازگی یخزدایی شده می تواند حاوی باکتری های غذایی 
باشد که باید از عدم سرایت آنها به بخش های دیگر آشپزخانه اطمینان حاصل 
کنید. همچنین، پس از یخزدایی در مایکروویو ماده غذایی را بلافاصله بپزید تا از 

رشد باکتری ها در دمای اتاق پیشگیری شود.
یخزدایی در مایکروویو: آیا می توان ماده غذایی را دوباره منجمد کرد؟

پاسخ منفیست. شما باید ماده غذایی را پس از یخزدایی در مایکروویو بلافاصله 
بپزید.

آیا می توان بدون یخزدایی غذا را پخت؟
پاسخ مثبت است. به گفته وزارت کشاورزی آمریکا، پختن غذای منجمد بی 
خطر است. اما باید توجه داشته باشید که مدت زمان پخت می تواند افزایش یابد. 
همچنین، ممکن است با یک وعده غذایی نیم پز مواجه شوید. با این وجود، یک 
استثنای مهم وجود دارد. گوشت را پیش از یخزدایی در آرام پز نپزید. به گفته وزارت 

کشاورزی آمریکا، پخت گوشت منجمد در آرام پز می تواند خطرناک باشد.

فرض کنید که تنها می خواهید از یک میوه استفاده کرده و آن 
را حتماً به رژیم غذایی تان اضافه نمایید. یک نوع میوه است که 

بهتر است در صدر لیست خرید میوه ها قرار بگیرد: توت ها.
در بسیاری از موارد از متخصصان و پزشکان سؤال می شود که 

کدام میوه برای بدن ما مناسب تر و سالم تر است.
با توجه به ویژگی خاصی که افراد در انواع مختلف میوه ها به 
دنبال آن هستند، مانند اینکه کدام میوه بیشترین میزان فیبر، 
بیشترین میزان ویتامین مانند ویتامین C یا بیشترین مقدار مواد 
معدنی مانند پتاسیم را دارا است، یک میوه می تواند در داشتن 
هر یک از این خواص نسبت به سایر میوه ها ارجحیت داشته 

باشد.
برای مثال میوه گواوا )بومی هرمزگان و بلوچستان(، دارای 
بیشترین مقدار پتاسیم است )۶۸۸ میلی گرم در هر فنجان(. در 
حالی که تمشک، از نظر میزان فیبر در رقابت سایر میوه ها، از 

آن ها پیشی می گیرد )۸ گرم در هر لیوان(.
لیستی از میوه های دارای غنی ترین منابع ویتامین و مواد 

مغذی:
فیبر: تمشک، ۸ گرم در هر فنجان

پروتئین: پشن فروت، ۵ گرم در هر فنجان
کلسیم: خرما، ۹۶ میلی گرم در هر فنجان

آهن: خرمالو، 3.۷۵ میلی گرم در هر فنجان
منیزیم: خرما، ۸۱ میلی گرم در هر فنجان

پتاسیم: گواوا، ۶۸۸ میلی گرم در هر فنجان
روی: توت سیاه، 0.۷۶ میلی گرم در هر فنجان
ویتامین C: گواوا، 3۷۷ میلی گرم در هر فنجان

فولات: گواوا، ۸۱ میلی گرم در هر فنجان
کولین: نارنگی 2۱ میلی گرم در هر فنجان

به حداکثر رساندن فواید میوه ها برای سلامتی
برخلاف آنچه که ممکن است تاکنون شنیده باشید، تفاوت 
زیادی در میان انواع میوه ها از نظر میزان تأثیرشان بر قند خون 

وجود ندارد.

میوه هایی که دارای مقادیر زیادی قند هستند نیز معمولًا دارای 
هر دو نوع فیبر محلول و غیرمحلول می باشند. که سرعت فرایند 
جذب قند این میوه ها را کند کرده و از افزایش زیاد قند خون 
از  بنابراین اگر شما حتی مقادیر زیادی  جلوگیری می کنند. 
میوه های دارای قند بالا را مصرف نمایید، بدنتان همه قند آن ها 

را به یک باره جذب نخواهد کرد.
که  آنجا  تا  انگور.  دارد:  وجود  استثنا  یک  قانون  این  در 
متخصصان می دانند، هیچ مطالعه ای تاکنون این موضوع را 
نشان نداده که مصرف انگور می تواند فرد را دچار بیماری های 
متابولیکی کند، با این که این میوه دارای مقادیر زیادی قند است 

و در عین حال فیبر زیادی ندارد!
یک نکته باارزش: مخلوط کردن میوه ها )مثلًا قرار دادن آن ها 
در دستگاه مخلوط کن(  فیبرهای نامحلول آن ها را تجزیه می کند 

و بدین ترتیب بدن شما قادر به جذب بیشتر قند میوه در مدت 
کوتاهی است. تیغه دستگاه مخلوط کن، رشته های طولانی فیبر 
نامحلول را برش می دهد، در این صورت در حالی که شما هنوز 
هم تمام ویتامین ها و مواد مغذی میوه را دریافت خواهید کرد، اما 
باید مراقب مصرف بیش از حد آن ها برای جلوگیری از افزایش 

قند خونتان باشید.
کدام یک از میوه ها به تنهایی برای اضافه شدن به رژیم 

غذایی مناسب است؟
فرض کنید که تنها می خواهید از یک میوه استفاده کرده و آن 
را حتماً به رژیم غذایی تان اضافه نمایید. یک نوع میوه است که 

بهتر است در صدر لیست خرید میوه ها قرار بگیرد: توت ها.
توت  فرنگی،  توت  بلوبری، تمشک،  از جمله  توت ها،  انواع 
سیاه، گوجی بری و ... یک نوع عالی از میوه ها هستند زیرا کم 

چرب و کم کالری بوده و منبع خوبی از فیبر و چندین ویتامین 
کلیدی و مواد معدنی می باشند.

توت ها همچنین با انواع مختلف مواد شیمیایی گیاهی به نام 
پلی فنول بسته بندی شده اند. این مواد شامل آنتوسیانین ها و 
آنتوسیانیدین ها هستند که تحقیقات ارتباط آن ها را با بهبود 
بهبود  سرطان،  به  ابتلا  خطر  کاهش  مغز،  و  قلب  سلامت 
داده است.  نشان  بهبود فشارخون  و  انسولین  به  حساسیت 
شواهد بیشتر حاکی از آن هستند که ترکیبات آنتی اکسیدانی 
التهاب بدن و سایر  به کاهش سطح  انواع توت ها  موجود در 

مزایای سلامتی کمک می کنند.
تمشک، خود به تنهایی می تواند پادشاه همه این میوه های 
مفید باشد. در کنار تمام ویژگی های خانواده توت ها که در بالا 
ذکر شد، تمشک دارای فیبر بیشتری نسبت به شکر است، 
تحقیقات به طور پیوسته پیوند فیبر غذایی را با نرخ های پایین تر 
بیماری و مرگ و میر را نشان می دهد، اما اکثر مردم تقریباً به 
اندازه کافی از آن استفاده نمی کنند. پزشکان توصیه کرده اند که 
افراد بالغ باید 30 تا 3۸ گرم فیبر در روز مصرف کنند، اما اغلب 

مردم تنها نیمی از این میزان را در طول روز دریافت می کنند.
بیشتر بخوانید

 از خواص توت چه می دانید؟
بهتر است برای بهره مندی بیشتر از این میوه ها، از انواع تازه آن 
استفاده شود زیرا میوه ها اغلب به مرور زمان با ماندن در قفسه 
فروشگاه ها یا در طی زمان حمل  و نقل، برخی از مواد مغذی 
خود را از دست می دهند. ایده مناسب دیگر فریز کردن توت ها 
است، زیرا به طورکلی انواع توت هایی که بلافاصله بعد از برداشت 

فریز می شوند مواد مغذی خود را بیشتر حفظ می کنند.
در آخر این نکته را در ذهن داشته باشید که بهترین راه، مصرف 
میوه های مختلف است. از آنجا که همه میوه ها مواد شیمیایی 
خاصی را دارا هستند که فواید متعددی برای سلامتی ما دارند، 
بهتر است تنها از یک نوع میوه استفاده نشود. یک رژیم غذایی 
سالم شامل مصرف دو فنجان از میوه های مختلف در طی یک 

روز است.

کدام میوه، کدام ماده ی مغذی؟

کدام میوه ها برای سلامتی مفیدتر هستند؟

تخم مرغ سرشار از مواد مغذی گوناگون است. پروتئین، ویتامین ها و چربی ها برخی از 
این مواد موجود در تخم مرغ هستند. البته میزان مواد موجود در تخم مرغ بسته به اینکه کل 
تخم مرغ را می خوریم و یا فقط سفیده تخم مرغ را مصرف می کنیم می تواند تفاوت بزرگی 
داشته باشد. در این مطلب به بررسی این موضوع و پاسخ به این پرسش که "آیا سفیده تخم 

مرغ مفیدتر است؟" خواهیم پرداخت.
تخم مرغ ها پر از مواد مغذی مفید گوناگون هستند. البته، میزان مواد مغذی یک تخم مرغ 
بسته به اینکه کل تخم مرغ را می خوریم و یا فقط سفیده ی آن مصرف می کنیم، می تواند 

بسیار متفاوت باشد.
در این مطلب نگاهی به جزئیات مواد مغذی سفیده تخم مرغ می اندازیم و به بررسی این 
پرسش که آیا سفیده تخم مرغ انتخاب سالم تری نسبت به تخم مرغ کامل است یا خیر 

می پردازیم.
 آمار مواد مغذی سفیده تخم مرغ و تخم مرغ کامل

همان طور که می دانید سفیده تخم مرغ مایعی شفاف و غلیظ است که زرده تخم مرغ 
را احاطه کرده است. سفیده تخم مرغ در یک تخم بارورشده مانند یک لایه محافظ عمل 
می کند که از جوجه در حال رشد در برابر باکتری های زیان بار محافظت می کند. همچنین 

سفیده برخی از مواد مغذی مورد نیاز برای رشد جوجه را نیز فراهم می کند. 
در واقع سفیده تخم مرغ از حدود ۹0 درصد آب و ۱0درصد پروتئین تشکیل  شده است. 
بنابراین اگر زرده تخم مرغ را کنار گذاشته و بخواهید فقط از سفیده آن استفاده کنید، میزان 

مواد مغذی تخم مرغ مصرفی شما به طور قابل توجهی تغییر خواهد کرد. 
همان طور که می بینید، سفیده تخم مرغ شامل کالری، چربی، پروتئین و مواد مغذی 

کمتری نسبت به یک تخم مرغ کامل است. 
کالری کم اما پروتئین زیاد

سفیده تخم مرغ غنی از پروتئین است اما دارای کالری پایینی است. در واقع سفیده تخم 
مرغ حاوی ۶۷ درصد از کل پروتئین موجود در یک تخم مرغ کامل است. گفتنی است که 
این پروتئین بسیار باکیفیت و کامل است. به بیان دیگر پروتئین موجود در سفیده تخم مرغ 
تمام ۹ آمینواسید ضروری موردنیاز بدن برای ارائه بهترین عملکرد را به میزان کافی داراست.
همین وجود مقادیر زیاد پروتئین در سفیده تخم مرغ دلیلی است برای اینکه خوردن آن 
فواید سلامتی زیادی را در پی دارد. پروتئین می تواند اشتهای انسان را محدود کند، بنابراین 
خوردن سفیده تخم مرغ می تواند برای مدت طولانی تری انسان را در وضعیت سیر بودن 
نگه دارد. همچنین لازم به ذکر است دریافت پروتئین کافی برای ساخت عضلات و نگهداری 
آن ها بسیار مهم است به ویژه زمانی که افراد سعی در کاهش وزن دارند چراکه عضلاتِ بیشتر 

موجب سوختن بیشتر کالری می شود.
بنابراین به این علت که تخم مرغ کامل دارای کمی پروتئین بیشتر به همراه کالری بیشتری 
نسبت به سفیده تخم مرغ است، سفیده تخم مرغ می تواند انتخاب جذاب تر و مناسب تری 
برای افرادی که قصد کاهش وزن دارند، باشد. همان طور که در جدول بالا دیدیم، سفیده 
یک تخم مرغ بزرگ دارای 4 گرم پروتئین و ۱۶ کالری است درحالی که یک تخم مرغ کامل 

بزرگ دارای ۶ گرم پروتئین و ۷۱ کالری است. 
چربی پایین و تهی از کلسترول

درگذشته، تخم مرغ به دلیل چربی اشباع شده بالا و میزان کلسترول آن یکی از غذاهای 
بحث برانگیز بود. البته گفتنی است که تمامی چربی ها و کلسترول های موجود در تخم مرغ، 
در زرده آن جمع شده اند. در مورد سفیده تخم مرغ می توان گفت تقریباً پروتئین خالص و 

تهی از چربی و کلسترول است.
در واقع مدت ها تصور می شد که خوردن سفیده تخم مرغ سالم تر از خوردن کل تخم مرغ 
است. اما حالا تحقیقات نشان داده اند که کلسترول موجود در تخم مرغ برای اغلب مردم 

هیچ مشکلی ایجاد نمی کند.
hyper- آن ها به  افراد که  از  تعداد کمی  برای  قابل ذکر است که کلسترول تخم مرغ 
responders )هایپر ریسپاندرها( یا "واکنش نشان دهنده های فوق العاده" گفته می شود، 
باعث افزایش میزان کلسترول خون آن ها به میزان کمی می شود. در واقع هایپر ریسپاندرها 
دارای ژن های از قبیل ژن ApoE4 هستند که آن  ها را مستعد کلسترول خون بالا می سازد. 
برای این افراد یا سایر افرادی که کلسترول بالایی دارند، سفیده تخم مرغ انتخاب بهتری از 
تخم مرغ کامل است. همچنین با توجه به اینکه سفیده تخم مرغ تقریباً دارای چربی نیست، 
بدیهی است که به طور قابل توجهی کالری کمتری نسبت به تخم مرغ کامل دارد. این ویژگی 
می تواند سفیده تخم مرغ را به انتخابی خوب برای افرادی تبدیل کند که می خواهند کالری 

دریافتی خود را محدود کنند و وزن خود را کاهش دهند.
ریسک ها و احتمال مضر بودن

سفیده تخم مرغ معمولًا یک انتخاب غذایی ایمن و سالم است که البته گاهی اوقات هم 
می تواند ضررهایی داشته باشد. 

آلرژی ها
گرچه سفیده تخم مرغ معمولًا یک انتخاب سالم برای اغلب افراد است اما آلرژی تخم مرغ 
می  تواند گاهی اوقات برای برخی مشکل ساز باشد. بیشتر آلرژی های تخم مرغ در کودکان 

رخ می دهد. کودکانی که در شرایط رشد و معمولًا زیر ۵ سالگی قرار دارند.
لازم به ذکر است آلرژی تخم مرغ به این دلیل رخ می دهد که سیستم ایمنی بدن انسان 

برخی از پروتئین های موجود در تخم مرغ را به اشتباه، مضر و آسیب زا شناسایی می کند.
علائم خفیف آلرژی تخم مرغ می تواند شامل جوش، کهیر، ورم، آبریزش بینی، خارش و 

اشک چشم باشد. برخی نیز ممکن است با مشکل گوارش، تهوع و استفراغ مواجه شوند.
گفتنی است تخم مرغ می تواند باعث بروز واکنش شدید آلرژیک به نام شوک آنافیلاکتیک 
یا آنافیلاکسی شود که البته این مورد بسیار نادر است. خوب است بدانید که آنافیلاکسی 
می تواند باعث بروز علائمی چون افت فشارخون و تورم شدید در صورت و گلو شود. این 

شوک می تواند منجر به مرگ شود. 
مسمومیت غذایی سالمونلا

سفیده تخم مرغ خام می تواند خطر مسمومیت غذایی ناشی از باکتری سالمونلا را 
افزایش دهد. سالمونلا می تواند داخل تخم مرغ و یا روی پوست آن وجود داشته باشد که 
البته با روش های مدرن پرورش طیور و بهره مندی از روش های نوین پاکیزگی این احتمال 

کاهش یافته است.
باید بدانیم که پختن سفیده تخم مرغ به میزانی که سفیده به طور کامل تبدیل جامد شود، 

به میزان قابل توجهی این ریسک را کاهش خواهد داد. 
کاهش جذب بیوتین

سفیده تخم مرغ خام می تواند جذب بیوتین نوعی ویتامین محلول در آب را کاهش دهد 
که در بخش عمده ای از غذاها یافت می شوند. بیوتین نقش مهمی را در تأمین انرژی ایفا 
می کند. در واقع سفیده تخم مرغ خام دارای پروتئین آویدین است که می تواند به بیوتین 

بچسبد و فرآیند جذب بیوتین را متوقف کند.
از نظر تئوریک، کمبود بیوتین و عدم جذب آن مشکل ساز است اما در این مورد باید گفت 
که مقدار زیادی سفیده تخم مرغ خام باید بخورید تا دچار کمبود بیوتین شوید. گفتنی است 

زمانی که سفیده تخم مرغ پخته می شود، این اثر آویدین از بین خواهد رفت. 
سفیده تخم مرغ یا تخم مرغ کامل؛ کدام بهتر است؟

سفیده تخم مرغ دارای مقادیر زیاد پروتئین و مقادیر کم یا ناچیز کالری، چربی و کلسترول 
است که آن را تبدیل به یک غذای مفید برای کاهش وزن کرده است. همچنین سفیده تخم 
مرغ برای افرادی که نیاز بالایی به پروتئین دارند اما باید حواسشان به مصرف کالری خود نیز 

باشد مثل ورزشکاران، غذای مفیدی است.
 البته علاوه بر این ویژگی ها، سفیده تخم مرغ در مقایسه با تخم مرغ کامل، از سایر مواد 
مغذی کمتری برخوردار است. درواقع تخم مرغ کامل گستره ی وسیعی از ویتامین ها، مواد 

معدنی، پروتئین اضافی و برخی چربی های سالم را شامل می شود.
گفتنی است با وجود مقادیر بالای کلسترول در تخم مرغ کامل، طی تحقیقی مشخص 
شد که هیچ ارتباطی بین مصرف تخم مرغ کامل و خطر ابتلا به بیماری قلبی وجود ندارد. 
در واقع طبق نتیجه تحقیقی دیگر مشخص شده که خوردن یک تخم مرغ در روز می تواند 
خطر سکته را کاهش دهد. علاوه بر آن مواد مغذی موجود در تخم مرغ با گروهی از فواید 

سلامتی در ارتباط است.
زرده تخم مرغ یک منبع غنی از دو آنتی اکسیدان مهم به نام لوتئین و زآگزانتین است که 
به جلوگیری از بروز آب مروارید و دژنراسیون چشم کمک می کنند. همچنین زرده تخم مرغ 
شامل کولین هم می شود که یک ماده مغذی ضروری برای افرادی است که کولین به میزان 

کافی دریافت نمی کنند.
خوردن تخم مرغ کامل باعث می شود فرد بیشتر احساس سیری کند که این اتفاق 
می تواند منجر به دریافت کالری کلی کمتری شود. در واقع مطالعات نشان می دهند که 
خوردن تخم مرغ برای صبحانه می تواند برای کاهش وزن، کاهش شاخص توده بدنی و 

کاهش اندازه دور کمر و شکم مؤثر باشد.
لازم به ذکر است برای افرادی که در یک رژیم خیلی سخت گیرانه برای محدود کردن میزان 
دریافتی کالری هستند، سابقه خانوادگی کلسترول بالا دارند، دچار بیماری قلبی هستند و 
یا در حال حاضر با کلسترول بالا مواجه اند، سفیده تخم مرغ می تواند انتخاب بهتری نسبت 

به تخم مرغ کامل باشد.

مملو از پروتئین و تهی از مواد دیگر

مواد مغذی سفیده تخم مرغ

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002388/1
بدینوسیله به آقای علی ملکی، فرزند حسینعلی، تاریخ تولد: ۱3۶۶/0۸/۱۸ ش ش : ۱۱۱ صادره از ملایر ، بدهکار سند ازدواج 
شماره 300۵  مورخ ۱3۸۸/۱2/22 دفتر ازدواج 3۸ قم ابلاغ می گردد که خانم فاطمه مختاری فرزند : جهانبخش  باستناد سند 
مذکور جهت وصول مهریه به میزان تعداد 3۵0 عدد سکه طلای تمام بهار آزادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 
۱3۹۷040300۱۱0023۸۸/۱ )با شماره بایگانی ۹۷02۵۱۱ ( در شعبه اجرای ثبت قم  در جریان است چون نشانی شما مندرج در 
سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرای 
مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر میگردد  لذا لازم است ظرف ۱0 روز از انتشار این آگهی ) که به  منزله ابلاغ  اجرائیه است 
(  نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید و در غیر اینصورت عملیات اجرایی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین نوبت منتشر 

و آگهی دیگری  جز مزایده ) در صورت بازداشت اموال ( منتشر نخواهد شد . )۱۷۱2۸( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

--------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002689/1

بدینوسیله به آقای نیره امینی پیرجلی نام پدر: علی محمد  تاریخ تولد: ۱3۵۸/04/23 شماره ملی : 03۸۱۷3۷۶0۸ شماره 
شناسنامه: 2۷۱0۹  بدهکار پرونده کلاسه ۹۷02۸2۷ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد 
بانکی شماره ۱۱۹2۹3۵34 بین شما و بانک سپه شعبه فولادی مبلغ 4۸/0۵2/0۹3 ریال بدهکار می باشید که از تاریخ ۱3۹۷/0۷/۱۸  
روزانه مبلغ 22/۱۸3 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( که بر اثر عدم پرداخت وجه 
بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد 
لذا طبق ماده ۱۸/۱۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب 
می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت ۱0 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر 

اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف ۱۷۱3۷( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اتومبیل 

آگهی مزایده یک دستگاه سواری پراید به شماره شهربانی ۷3۵ ق 32 ایران ۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۵۱۸/۱ 
بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۵۱۸/۱  )با شماره بایگانی ۹۷0۱۶۱۱ ( له: خانم فاطمه عمادی موافق ، بر 
علیه: آقای محسن آقابابائی، مستند سند ازدواج شماره ۱۱00۶-۱3۹0/۱0/04 دفترخانه ازدواج شماره ۵ قم یک دستگاه سواری پراید 
به شماره شهربانی ۷3۵ ق 32 ایران ۱۶ با مشخصات ذیل واقع در قم پارکینگ سینا متعلق به آقای محسن آقابابائی بازداشت گردیده و از 

طریق مزایده به فروش می رسد: 
مشخصات فنی خودرو: 

خودروی سواری پراید – مدل ۱3۹0 – رنگ نوک مدادی– شماره شاسی : ۱4۱22۹0۷۵۷2۵۹S -  شماره موتور : 40۸۱۱۶۱ خودرو 
از ناحیه سپر جلو و سپر عقب آثار برخورد دارد، سپر جلو شکسنه است، گلگیر جلو و عقب سمت راست آثار برخورد دارد، بدنه سمت چپ 
کاملا آثار برخورد و خط و خش دارد کف صندوق عقب چکش کاری شده ، سینی زیر سپر عقب خم شده ، چراغ های عقب شکسته و 
پرژکتورسمت چپ روی سپر جلو شکسته، وضعیت موتور و گیربکس سالم، وضعیت لاستیک ها مستعمل، وضعیت تزئینات و داشبورد 

عادی و خودرو به صورت دستی گازسوز شده است.
کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ سید صادق رسولی در تاریخ ۱3۹۷/0۸/0۶ خودروی مذکور را با توجه به داشتن 

بیمه شخص ثالث به مبلغ ۱۷0/000/000 ریال )یکصد و هفتاد میلیون ریال(  ارزیابی نموده است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ الی ۱2 روز یکشنبه مورخ ۱3۹۷/۱0/23 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی 

)لواسانی( نبش کوچه ۷ – طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه ۱۷0/000/000 ریال )یکصد و هفتاد میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته 
خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود . و کلیه هزینه های قانونی و بدهیهای 
خودرو مورد مزایده بر عهده برنده مزایده است. خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی و یا 
چک تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد 
با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از 

تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف ۱۷۱2۱( 
--------------------------------------------------

بسمه تعالی 
آگهی مزایده خط تلفن همراه اول به شماره 0۹۱2۸۵32340 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۵۱۸/۱

بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۵۱۸/۱  )با شماره بایگانی ۹۷0۱۶۱۱ ( له: خانم فاطمه عمادی موافق ، بر 
علیه: آقای محسن آقابابائی، مستند سند ازدواج شماره ۱۱00۶-۱3۹0/۱0/04 دفترخانه ازدواج شماره ۵ قم خط همراه اول به شماره 

0۹۱2۸۵32340 متعلق به آقای محسن آقابابائی از طریق مزایده به فروش می رسد: 
خط کارکرده همراه اول به شماره 0۹۱2۸۵32340 که قیمت فروش آن توسط اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان تلفن ثابت و 

همراه قم به مبلغ ۷/۵00/000 ریال )هفت میلیون و پانصد هزار ریال( ارزیابی شده است که از طریق مزایده به فروش می رسد.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ الی ۱2 روز یکشنبه مورخ ۱3۹۷/۱0/23 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی 

)لواسانی( نبش کوچه ۷ – طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده از مبلغ پایه ۷/۵00/000 ریال )هفت میلیون و پانصد هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته خواهد شد. 
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود . و کلیه هزینه های قانونی و بدهیهای خودرو مورد 
مزایده بر عهده برنده مزایده است. خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی و یا چک 
تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با 
بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از 

تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف ۱۷۱2۱( 
رییس اداره  اجرای اسناد رسمی قم

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اتومبیل 

آگهی مزایده یک دستگاه سواری پیکان به شماره شهربانی 2۱۹ م 2۵ ایران ۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۷۶۸/۱ 
بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۱3۹۷040300۱۱00۱۷۶۸/۱  )با شماره بایگانی ۹۷0۱۸۶۵ ( له: خانم مریم نوروزی ، بر علیه: وراث 
مرحوم آقای علی اصغر عارف پور ۱(: خانمها : نرگس عارف پور ، و 2( : زینب پیامنی، 3(: آقایان : منوچهر عارف پور ،  و 4( : امیرحسین 
عارف پور، ۵(: محمدجواد عارف پور، مستند سند ازدواج شماره ۹۹32-۱3۸۸/0۷/۱۶ دفترخانه ازدواج شماره ۱0 قم یک دستگاه 
سواری پیکان به شماره شهربانی 2۱۹ م 2۵ ایران ۱۶ با مشخصات ذیل واقع در قم پارکینگ سینا متعلق به آقای علی اصغر عارف پور 

بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش می رسد: 
مشخصات فنی خودرو: 

 : موتور  شماره    -  ۷۷40۸۸۸3  : شاسی  شماره  روغنی–  سفید  رنگ   –  ۱3۷۷ مدل   –  ۱۶00  : تیپ   ، پیکان  سواری  خودروی 
۱۱۱2۷۷0۷۵۷۵  تعداد سیلندر: 4، نوع سوخت : دوگانه 

اتومبیل دوگانه سوز دستی است و بدنه آن خط و خش و پوسیدگی دارد و رادیو پخش و باند ندارد و موتور خاموش و لاستیک ها در حد 
مطلوب و بیمه شخص ثالث ندارد.

کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ علیرضا هاشمی در تاریخ ۱3۹۷/0۸/20 خودروی مذکور را با توجه به مدل و نوع 
اتومبیل و میزان استهلاک و وضعیت فعلی به مبلغ 4۵/000/000 ریال )چهل و پنج میلیون ریال(  ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ الی ۱2 روز سه شنبه مورخ ۱3۹۷/۱0/2۵ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی 
)لواسانی( نبش کوچه ۷ – طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.

مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه 4۵/000/000 ریال )چهل و پنج میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته 
خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود . و کلیه هزینه های قانونی و بدهیهای 
خودرو مورد مزایده بر عهده برنده مزایده است. خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین 
بانکی و یا چک تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار 
و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، 
مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. 

)م الف ۱۷۱3۵( 
رییس اداره  اجرای اسناد رسمی قم

 مفقودی 
شماره  به  صفحه  آذین  رها  شرکت  بازرگانی  کارت 
صنعتی  شهرک  آدرس  به   10590033774
قطعه  شهریاری-  شهید  میدان   -2 فاز  محمودآباد- 

150مفقود گردید و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
-------------------------------------

آگهی مفقودی
بنز  کامیون  بارکش  دستگاه  یک  کارت  و  سبز  برگ 
2624 با ظرفیت 16 تن به شماره شاسی 10718038 
و شماره موتور 91010047009 شماره انتظامی 821 
ع 17 ایران 16 مدل 1971 به رنگ نارنجی بنام آقای 
مصطفی ملا محمد کریمی مفقوده گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.



 شنبه -هشتم دیماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64717
اجتماعی

مسئولان استان طی سال های اخیر برای ایجاد 
رونق اقتصادی در قم برنامه های مختلفی را دنبال 
می کنند اما به نظر می رسد بهترین و مطمئن ترین 
راهکار در این زمینه توجه به حوزه گردشگری و بهره 

گیری از ظرفیت های آن باشد. 
گردشگری یکی از مهمترین فرصت های پیش روی 
مسئولان برای عبور از تحریم های ظالمانه دشمنان و 
ایجاد رونق اقتصادی در جامعه می باشد و در همین 
راستا لازم است تا ظرفیت های این بخش در مناطقی 
درحوزه  مطلوبی  های  قابلیت  از  که  قم  همچون 
گردشگری برخوردارند، در اولویت برنامه ریزی های 

اقتصادی قرار گیرد.
تنها  امروز  قم  گردشگری  و  زیارتی  های  قابلیت 
در سطح ملی و منطقه ای محدود نمی شود، بلکه 
بسیاری از علاقه مندان به مباحث معنوی و اعتقادی 
از سراسر جهان خود را به این استان می رسانند و از 
نزدیک حضور در فضای دینی خاص قم را تجربه می 

کنند.
به همین دلیل امروز صحبت از گردشگری درقم، 
یک موضوع تخصصی است که بسیاری از مسئولان و 
کارشناسان در گفت و گو با ایرنا ضمن اشاره به این که 
سرعت حرکت حوزه گردشگری در این استان مطابق 
ظرفیت های آن نیست، بر ضرورت توجه بیشتر و 
حمایت عملی ازآن تاکید کردند؛ معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری قم در رابطه با این موضوع، 
گفت: سیاستهای تشویقی و تسهیل در امور مختلف 
برای جذب سرمایه گذاران در صنعت گردشگری باید 

ایجاد شود تا شاهد توسعه اقتصادی استان باشیم. 
محسن بهشتی گفت: صنعت گردشگری نقش 
مهمی درتوسعه پایدار قم دارد از این رو باید نهادهای 
مربوطه موانع بر سر راه این صنعت را رصد و مورد حل 

و بررسی قرار دهند.
گردشگری  صنعت  مشکلات  داشت:  بیان  وی 
با  انرژی  حامل  های  هزینه  و  ها  تعرفه  درحوزه 
همکاری مدیران دستگاه ها حل و این صنعت در 

استان قم حمایت شود.

بهشتی ادامه داد: همچنین باید به نقش بانک های 
عامل استان در ارائه تسهیلات به سرمایه گذاران توجه 
ویژه ای شود تا با سرعت بیشتری خدمات اعطا گردد.
میزبان  سالانه  قم  مقدس  شهر  کرد:  تاکید  وی 
بسیاری از گردشگران و زائران است که باید دستگاه 
ها با توجه به رونق صنعت گردشگری مشکلات این 

صنعت را با ارائه خدمات مناسب حل کنند.
پایه  بر  استان  اقتصادی  توسعه  وی گفت: محور 
صنعت گردشگری است از این رو باید این صنعت 

نسبت به گذشته تقویت شود.
قم سالانه میزان حدود 25 میلیون زائر از سراسر 
زائران  آنان  میلیون   3 حدود  که  باشد  می  کشور 

خارجی است. 
شامل  اقامتی  واحد   287 حدود  حاضر  درحال 
35 واحد هتل، 28 واحد هتل آپارتمان، 58 واحد 
مهمانپذیر، 166 واحد خانه مسافر و 100 مجتمع 

بین راهی و پذیرایی در استان پذیرای زائران است.
* گردشگری بهترین فرصت برای رونق 

اقتصادی قم 
همچنین معاون هماهنگی امور زائران استانداری 
قم گفت: قم در حوزه گردشگری دارای ظرفیت های 
بسیاری است که باید به فرصت رونق اقتصادی استان 

تبدیل شود. 
یونس عالی پور افزود: نخبگان باید با ارائه طرح 
های مختلف در زمینه های فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی، ظرفیت موجود در حوزه گردشگری استان 

را به فرصت کارآفرینی و توسعه اشتغال تبدیل کنند.
نخبگان  بنیاد  در  گردشگری  کارگروه  افزود:  وی 
استان قم هفته ای یک جلسه برگزار می شود که 
در آن طرح ها و ایده های مختلف در حوزه جذب 
گردشگر و ارتقای زیرساخت های آن بررسی می شود 
که ظرفیت خوبی را برای استفاده از طرح های برتر 

این نخبگان فراهم ساخته است.
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم تاکید 
اهل  کریمه  حرم  وجود  با  قم  مقدس  شهر  کرد: 
بیت)ع( حضرت معصومه)س( و بقاع متبرکه در حوزه 

گردشگری مذهبی می تواند ارتقا پیدا کند که باید 
از توان علمی و فکری همه فرهیختگان و نخبگان 

استفاده کند.
وی بیان داشت: مشارکت بین دستگاه ها و دانشگاه 
ها در حوزه گردشگری، در ارتقای زیرساخت های 
مورد نیاز برای رونق اقتصادی استان نقش مهمی را 

ایفا می کند.
* تشکیل مرکز نوآوری برای رونق گردشگری قم

شهرداری  کاربردی  علمی  جامع  دانشگاه  رئیس 
نوآوری  مرکز  ایجاد  گفت:  خصوص  این  در  نیز  قم 
گردشگری در قم، استفاده صحیح از ظرفیت های 
این بخش را در پی دارد و موجب تحول در روند توسعه 

اقتصادی استان می شود. 
مصطفی ملایی افزود: این مرکز که برای نخستین 
شده  دایر  علوم  وزارت  مجوز  با  کشور  سطح  در  بار 
است می تواند با ایجاد فضای مشارکت برای نخبگان 
و کارآفرینان، موتور محرکی در مسیر تحقق سیاست 
های اقتصاد مقاومتی و رونق گردشگری در استان 

باشد.
راهبرد  با  گردشگری  نوآوری  مرکز  کرد:  بیان  وی 
توسعه اقتصاد دانش بنیان و بهره مندی از ایده های 
نو نخبگان استان و کشور برای رونق هرچه بیشتر 
حوزه گردشگری و فراهم آوردن فرصت های شغلی 

جدید در آن، ایجاد شده است.
وی با اشاره به این که این مرکز در زیرمجموعه دفتر 
کارآفرینی دانشگاه جامع علمی کاربردی شهرداری 
گیری  شکل  به  کمک  داد:  ادامه  است،  فعال  قم 
نوین  ایده های  به  بنیان، دستیابی  دانش  اقتصاد 
و عملیاتی ساختن آن، کمک به توسعه اشتغال و 
کارآفرینی نخبگان، جذب سرمایه گذاران علاقه مند 
به فعالیت در حوزه گردشگری و تقویت ارتباط میان 
مرکز  تشکیل  اهداف  جمله  از  دانشگاه  و  صنعت 

نوآوری گردشگری درقم است.
ملایی گفت: برای گسترش سطح فعالیت های 
این مرکز به دنبال برگزاری استارتاپ ها با موضوع 
گردشگری هستیم تا نخبگان در حوزه گردشگری 
و کارآفرینی جدیدترین ایده های خود در این بخش 
را برای توسعه کسب و کارهای تخصصی مرتبط با 

موضوع، ارائه دهند.
وی، با اشاره به این که قم دارای مزیت های فراوان 
گردشگری است، گفت: وجود حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران، امامزادگان 
مراجع عظام  و  علمیه  التعظیم، حوزه های  واجب 
جامعه  همچون  المللی  بین  علمی  مراکز  تقلید، 
المصطفی)ص(، موقعیت خاص جغرافیایی و تنوع 
آب و هوایی زیاد از منطقه کویری تا کوهستانی، قرار 
گرفتن در مسیر مواصلاتی 17 استان کشور و زیبایی 
های هنری و تاریخی از جمله ظرفیت های مورد توجه 

در بحث گردشگری قم است.
وی افزود: این مرکز تلاش می کند با ارائه ایده های 
جدید موجب تحول آفرینی و شتاب بخشی به توسعه 
گردشگری و استفاده مطلوب از ظرفیت های فراوان 
استان در این بخش شود و در این مسیر همکاری 
خوبی را با دستگاه های اجرایی و بانک های استان 

آغاز کرده است.

سرپرست استانداری قم: 

مرکز فرهنگی دفاع مقدس قم دهه فجر امسال 
افتتاح می شود 

سرپرست استانداری قم گفت: مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم 
همزمان با برگزاری جشن های چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب در دهه فجر امسال به بهره 

برداری می رسد. 
سیدمحمدرضا هاشمی روز پنجشنبه در جلسه شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان با بیان این که طرح مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس مربوطه به کل نظام است، عنوان کرد: شهر قم خاستگاه انقلاب و آبروی 
نظام است. وی با بیان این که دفاع مقدس متعلق به هیچ حزب و گروهی نبوده و متعلق 
به همه مردم است، اظهار داشت: باید تلاش کنیم که آیندگان بتوانند به خوبی با فرهنگ 

عاشورایی دفاع مقدس آشنا شوند و در این مورد به خوبی قضاوت نمایند.
هاشمی با تاکید بر این که ضرورت دارد تمامی دستگاه های استان جهت آماده سازی 
مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم بسیج شوند، خاطرنشان کرد: 
مشارکت در تکمیل زیرساخت ها و راه اندازی موزه که محلی برای زنده نگهداشتن یاد و 
خاطره شهدا و رشادت رزمندگان اسلام است، به طور حتم از اجر معنوی والایی برخوردار 
خواهد بود. سرپرست استانداری قم با اشاره به این که خیلی از کشورها با اینکه ده ها سال 
از جنگ هایشان می گذرد، هنوز آثار آن را حفظ کرده و در معرض دید همگان قرار می 
دهند، عنوان کرد: دفاع مقدس ما دارای قداست و بسیار قابل احترام است و همه ما مدیون 
خون شهدا و ایثارگری رزمندگان اسلام هستیم. هاشمی، پیگیری های مستمر اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم در تکمیل موزه را نمونه ای از مدیریت جهادی 
دهه 60 آمیخته با برنامه ریزی های سال 97 خواند و از اقدام های صورت گرفته قدردانی 
کرد. ساخت باغ موزه دفاع مقدس قم به عنوان یکی از برکات و دستاوردهای سفر تاریخی 
سال 89 رهبر معظم انقلاب اسلامی به استان قم بود که در سال 92 روند اجرایی این طرح 
به دلیل عدم تامین بودجه لازم متوقف شد.  بنای اصلی طرح درمساحتی به ابعاد 8 هزار 
مترمربع احداث می شود که درکل محوطه با مساحتی حدود 30هکتار دراختیار مردم قم 
و زائران قرار خواهد گرفت، دراین مکان فضاهای سبز، استراحتگاه، مکان های آموزشی، 
معنوی، نمایشی، فرهنگی، نمادهای ارزشی دفاع مقدس و مکان های هنری و تفریحی در 
نظر گرفته شده است. وی همچنین از حضور پرشور و انقلابی مردم همیشه در صحنه قم 
در مراسم تشییع آیت الله هاشمی شاهرودی تقدیر و برای آیت الله مومن نماینده مردم قم 
در مجلس خبرگان رهبری سلامتی و بهبودی کامل مسالت کرد. »احمد حسینی« مدیرکل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم و دبیر شورای هماهنگی نیز دراین 
جلسه  طی سخنانی به تبیین و تشریح اقدامات صورت گرفته در تکمیل مرکز فرهنگی و 
لزوم همدلی و هم افزایی دستگاه های استان به منظور افتتاح مرکز در دهه فجر پرداخت.
وی با تقدیر از همکاری دستگاه های استان بخصوص شهرداری و شورای اسلامی شهر در 
محوطه سازی و تصویب طرح های مربوطه، اظهار داشت: با پیشرفت های فیزیکی صورت 
گرفته، نمای ساختمان تا قبل از 20 دیماه و کف سازی و سقف کاذب تا پایان دیماه به اتمام 

می رسد و ان شاءالله کمیته افتتاح نیز به زودی فعالیت خود را آغاز می کند.

رییس شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت استان قم :

فرهنگ ایثار و شهادت محور برنامه های 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب باشد

رییس شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت استان قم گفت: برنامه های چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی همه با محور ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در استان برنامه ریزی 

شود. 
سید محمد رضا هاشمی افزود: امروز اگر بخواهیم در برابر دشمنان مقامت کنیم با همین 
فرهنگ باید پیش برویم ، در دوران هشت سال دفاع مقدس مرز دشمن مشخص بود، 
امروز اگر مدیریت نکنیم دشمن با تهاجم فرهنگی وارد خانه هایمان می شود و فرهنگ 
ایثار ، فرهنگ مقابله با تهاجمات دشمنان است.  سرپرست استانداری قم و ی تاکیدکرد 
: ما توانستیم با همین فرهنگ انقلاب را صادر کنیم امروز انقلاب اسلامی امید ملتهای 
مسلمان و آزادیخواهان جهان است پیروزی سوریه و عراق هم در سایه همین فرهنگ رخ 
داد. اکنون با 17 کشور   هم مرز هستیم و می بینیم که آمریکا در همه این کشورها نفوذ 
کرده در حالیکه هدف اصلی جمهوری اسلامی ایران است آنچه ما را مصون می سازد، 
همین فرهنگ ایثار و شهادت است. رییس شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت استان قم 
با تاکید بر برگزاری منظم جلسات شورای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و تاکید بر حضور 
مدیران در این جلسات   افزود: حضور مدیران در این جلسات ضروری است ، بی توجهی به 
ترویج و نشر این فرهنگ ناشی از کمی غفلت است، اگر رشادت شهدا و جانبازان نبود الان 
اوضاع ما بدتر از وضعیت افغانستان و یمن و سوریه بود.  هاشمی بیان داشت: تولد انقلاب 
از قم آغاز شد مردم قم در طول هشت سال دفاع مقدس خوش درخشیدند و 6000شهید 
را تقدیم کردند، برنامه های چهلمین سالگرد انقلاب در قم باید الگو باشد. وی با تاکید بر 
دیدار مدیران از خانواده شهدا در فاصله 19دی ماه تا 22 بهمن ماه تصریح کرد: خانواده 
معظم شهدا نیازی به دیدار و تکریم ندارد، این ما هستیم که نیازمند گرفتن روحیه و انرژی 
از مشاهده صبر و ایثار این خانواده های معظم هستیم ، دیدار از خانواده شهدا و حضور در 
مراسم غبار روبی مزار  شهدا  باید از سوی همه مدیران در طول سال صوررت گیرد و محدود 
به مناسبت های خاص نباشد. دیدار از خانواده های معظم شهدایی که دو و سه شهید را 

تقدیم کرده اند ، موجب بیمه شدن در برابر آسیب ها است.   
    مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در این جلسه گفت: جلسات شورای ترویج 
و توسعه فرهنگ ایثار و شهادت با هدف برنامه ریزی ، نظارت و هماهنگی میان دستگاهای 
استانی برگزار می شود. سردار هاشمی افزود: تاکید بر دیدار دستگاههای اجرایی با 
خانواده شهدا بعنوان یک حرکت جهادی در چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و 
حضور پررنگ مسوولان در مراسم غبار روبی مزار شهدا و ارایه المانی از وصایای شهدا در 
این جلسه مورد بررسی قرار گرفت  دبیر جلسه شورای ترویج و توسعه فرهنگ ایثار و شهادت 
استان قم عنوان کرد: امروز در شرایطی که با تهاجمات گسترده دشمنان در حوزه فرهنگی 
مواجه هستیم برای مصونیت و دفاع از ارزشهای شهدا باید در مسیر شهدا و در راستای 

حفظ واحیای فرهنگ ایثار و شهادت گام برداریم.  

رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل راه و شهرسازی استان قم :

کارگروه مخاطرات زلزله نیازمند اعتبارات 
مالی است

رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
بحث کارگروه مخاطرات زلزله نیاز به توجه ویژه اعتباری و مالی برای طرح های استراتژیک 

در این عرصه است.
محمد عباسی فرد در گفت و گویی با اشاره به اینکه استان قم با حدود 11 گسل فعال 
در ارتباط است، اظهار کرد: این شرایط موجب شده است تا لزوم توجه بیش تر مهندسین 

ساختمان به ساخت و ساز در استان قم بر اساس استانداردهای مشخص احساس شود.
وی با بیان اینکه همواره با بافت فرسوده مواجه هستیم، عنوان کرد: بحث مقاوم سازی، 
برای ساختمان هایی با قدمت بالای 50 سال است که باید به طرح های تشویقی برای 
ساکنین این ساختمان ها به سمت مقاوم سازی نیز حرکت کنیم. رئیس اداره مدیریت 
بحران و پدافند غیرعامل با اشاره به اینکه برخی از مخاطرات زلزله به دلیل نداشتن آگاهی 
لازم از سوی مردم است، مطرح کرد: اگر برنامه های از پیش تعیین شده ای برای اماکن 
عمومی در زمان مخاطره وجود نداشته باشد شاهد بروز مشکلات بسیار جدی تری خواهیم 
بود. وی با بیان اینکه بحث مقاوم سازی ساختمان ها به صورت مستمر ادامه دارد، خاطر 
نشان کرد: مانور سراسری زلزله در مدارس امسال برای نخستین بار در استان قم با حضور 
اولیاء و مربیان دانش آموزان برگزار شد. عباسی فرد با اشاره به اینکه پل های قدیمی در 
حوزه شهری شاهد ترافیک بسیار زیادی نیستند، تصریح کرد: این پل ها بر اساس طرح 
معماری قدیمی هستند که باید بر اساس مهندسی جدید بررسی شوند. وی با بیان اینکه 
پل های مسیر رودخانه قم بیشتر از زلزله در مخاطره سیل قرار دارند، یادآور شد: بحث 
کارگروه مخاطرات زلزله نیاز به توجه ویژه اعتباری و مالی برای طرح های استراتژیک در 

این عرصه است.

نمایشگاه عکس به رنگ خزان در قم گشایش یافت 
نمایشگاه عکس گروهی با عنوان »به رنگ خزان« توسط جهاد دانشگاهی با همکاری 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم روز پنجشنبه در نگارخانه شهید سید مرتضی آوینی 

این استان آغاز به کار کرد. 
آموزشی جهاد  فراگیران دوره مقدماتی عکاسی مرکز  از  تَن  آثار 9  نمایشگاه  این  در 
دانشگاهی قم در زمینه عکس پاییزی به نمایش گذاشته شده است.  در این نمایشگاه 30 
قطعه عکس از سارا اسماعیلی، مینا برمه، مهسا سرور امینی، معصومه سادات صادقی، 
فاطمه صالح زاده، زهره کدخدازاده، مهدیه کریمی، فاطمه مرادی و محمدمهدی مرادی در 
معرض دید عموم قرار گرفته است.  نمایشگاه مذکور، جزو اولین نمایشگاه هایی است که 
از آثار فراگیران دوره مقدماتی عکاسی مرکز آموزشی جهاد دانشگاهی استان قم برپا شده 
است.  این نمایشگاه تا 10 دی ماه جاری از ساعت 9 تا 13 و 16 تا 20 در نگارخانه مجتمع 
فرهنگی – هنری شهید سید مرتضی آوینی واقع در بلوار جمهوری اسلامی برای بازدید 
عموم دائر است.  احمد ظهرابی جمکرانی مدرس این دوره عکاسی در حاشیه برگزاری 
این نمایشگاه به خبرنگار ایرنا گفت: این نمایشگاه به منظور تشویق عکاسان جوان و تازه 
کار و نیز نشان دادن اهمیت آموزش و فراگیری اصول مقدماتی عکاسی گشایش یافت. 
وی با تاکید بر اهمیت و ضرورت مطالعه و آموزش در حرفه عکاسی اظهار کرد: برگزاری 
دوره آموزشی مذکور نشان داد که تا چه اندازه مساله آموزش می تواند در ارتقای سطح آثار 
هنرجویان موثر باشد. وی با اشاره به اهمیت برگزاری نمایشگاه های عکس در ارتقای کار 
عکاسان و آشنایی مخاطبان با این حرفه تصریح کرد: برگزاری این نمایشگاه می تواند نقش 

و اهمیت آموزش و مطالعه را به فراگیران عکاسی نشان دهد. 

رئیس شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد:

بهبود عملکرد راهداری زمستانی با ورود
 بخش خصوصی

در چهارمین جلسه شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی استان قم در خصوص ورود 
بخش خصوصی برای انجام امور راهداری زمستانی به عنوان معین و پشتیبان ادارات فعال 

در حوزه جاده  ای بحث و تبادل نظر شد.
حسن صبوری در این جلسه که به میزبانی بنیاد مسکن  استان قم برگزارشد  ضمن 
عرض تبریک و گرامیداشت هفته راهداری و حمل و نقل اظهار داشت: اقدامات و تلاش 
های راهداران منحصر به فصل زمستان نیست و این قشر زحمتکش در طول سال همواره 
آماده خدمت رسانی به عموم مردم و مسافران هستند. رئیس شورای هماهنگی امور راه و 
شهرسازی استان قم افزود: مجموعه اقدامات و خدمات نیروی انتظامی علی الخصوص 
پلیس راه که تامین کننده امنیت جاده و محورها هستند جای تقدیر و تشکر دارد. وی 
تصریح کرد: قم کریدور ارتباطی 17 استان کشور است که همواره در طول سال با حجم 
بالای تردد خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی مواجه است و این امر اهمیت و 
پرحجم بودن کار پلیس راه را یادآور می شود. صبوری در خصوص پروژه های نیمه تمام 
استان در حوزه راه گفت: برای تکمیل محور قم- جعفریه نیاز به 50 میلیارد ریال اعتبار 
است که در صورت تامین از سوی سازمان راهداری، این محور به صورت کامل به بهره 
برداری می رسد. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم ابراز کرد: یکی از نقاط حادثه خیز 
استان در بخش تقاطع تاج خاتون- سلفچگان است که می بایست برای ایمن سازی و 
تامین روشنایی آن هرچه سریع تر اقدام شود.  وی افزود: در محور سلفچگان با کمبود 
تابلوهای راهنما مواجه هستیم که اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان در 
آینده نزدیک نسبت به نصب این تابلوها اقدام می نماید.  رئیس شورای هماهنگی امور 
راه و شهرسازی استان قم به لزوم ایمن سازی کمربندی امام علی)ع( اشاره کرد  و توضیح 
داد: در جلسه کمیسیون ایمنی راه های استان برای ایمن سازی کمربندی امام علی 
)ع( مقرر شده است  که شش کیلومتر از کمربندی، حدفاصل میدان 72 تن تا امامزاده 
شاه جمال)ع( توسط اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان و شش کیلومتر، 
حدفاصل میدان 72 تن تا میدان ولیعصر)عج( توسط شهرداری قم نیوجرسی نصب شود 
که تعهد اداره کل راهداری در این خصوص به اتمام رسیده است و امیدواریم هرچه سریع 

تر شهرداری نیز عملیات اجرایی خود را شروع نماید.
*کیسه های نمک، شن و ماسه به اندازه و تعداد کافی، آماده شده است 

در ادامه جلسه جمالی مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ضمن تبریک 
هفته راهداری و حمل و نقل جاده ای، به طور اجمالی اقدامات انجام شده برای راهداری 

زمستانی را گزارش کرد.
وی توضیح داد: این اداره کل در تمام محورهای مواصلاتی استان و در هشت راهدارخانه  
با آمادگی کامل به استقبال فصل زمستان می رود. جمالی ضمن با بیان این که به اندازه 
و تعداد کافی، کیسه های نمک، شن و ماسه آماده شده است، توضیح داد: در صورت 

بارش برف با همکاری راهداران تلاش می کنیم هیچ راهی در استان دچار انسداد نشود.
وی گفت: خوشبختانه در استان تعامل و همکاری مجموعه راهداری و پلیس راه خوب و 
مثبت ارزیابی می شود و در صورت بروز حوادث احتمالی، این دو مجموعه در اسرع وقت 
نسبت به پاکسازی و بازگشایی مسیر اقدام خواهند نمود. مدیرکل راهداری وحمل و نقل 
جاده ای استان تصریح کرد: این اداره کل همواره حامی رانندگان و به آن ها به عنوان 
همکاران خود می نگرد و رویکرد اصلی این است که تمام تلاش خود را برای احقاق حقوق 

صنفی آن ها بکار بگیریم.
*با کمبود پایگاه های اورژانس، هلال احمر و آتش نشانی مواجه هستیم

 در بخش دیگری از جلسه سرهنگ خدایاری جانشین رئیس پلیس راه  استان ضمن 
ارائه گزارش و آماری از تصادفات جاده ای استان اظهار کرد: در کلیه محورهای مواصلاتی 
استان با کمبود پایگاه های اورژانس، هلال احمر و آتش نشانی مواجه هستیم. وی افزود: 
در مواقع حوادث احتمالی و بروز تصادفات و سوانح جاده ای این کمبود بیشتر به چشم 
می خورد و موجب لطمات جبران ناپذیری به مسافران می شود.خدایاری با اشاره به این که 
کمربندی امام علی)ع( رتبه سوم تصادفات در محورهای استان را به خود اختصاص داده 
است، تاکید کرد: در این کمربندی روکش آسفالت، نصب نیوجرسی و تجهیز هرچه بیشتر 
دوربین های کنترل سرعت و نظارتی نیاز اساسی به شمار می آید و امیدواریم برای کاهش 
تصادفات این اقدامات در اولویت قرار گیرد. در پایان جلسه بلدی مدیر کل بنیاد مسکن 
استان با بیان این که ادارات حوزه راه و شهرسازی استان می بایست در سطوح مختلف 
با یکدیگر تعامل و همکاری نزدیک داشته باشند،ابراز کرد: بنیاد مسکن استان در فصل 
زمستان برای سهولت در تردد مسافران علی الخصوص در بخش های روستایی با اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان همکاری خواهد کرد و از ظرفیت های فنی، ماشین 

آلات و مهندسی خود بهره خواهد گرفت.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی شرکت مهندسی آب وفاضلاب کشور:
امروزه شرکتهای آب وفاضلاب نیازمند تفکر وایده 

های جدید از سوی فعالان این صنعت دارد
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی شرکت مهندسی آب وفاضلاب کشور گفت: هم 
اکنون چالش و دغدغه اصلی شرکتهای آب و فاضلاب در کشور فقر تفکر راهبردی و ایده 
های جدید در مقابله با چالش های موجود در صنعت است و این مهم باید از سوی معاونت 

منابع انسانی و بهبود مدیریت شرکتها تبیین شود.
مهندس مسعود خشایی در سومین جلسه کمیته نظام برنامه ریزی شرکتهای آب و 
فاضلاب کشور که در اصفهان برگزار شبا بیان اینکه کارکرد شرکتهای آب وفاضلاب نسبت به 
دهه 70 تغییر کرده و به همین نسبت باید دیدگاهها و نقطه نظرات هم دستخوش تحولاتی 
شود خاطر نشان ساخت:26 سال از تاسیس شرکتهای آب و فاضلاب در کشور می گذرد 
به همین نسبت تحولاتی در نوع کارکرد و چگونگی خدمات به مردم ایجاد شده است پس 
می طلبد دیدگاها و تفکرات فعالان در این صنعت ، متناسب با تغییرات موجود متحول 
شود. وی افزود: دردهه های گذشته میزان توسعه  و اصلاح شبکه های آب وفاضلاب مایه 
مباهات مسئولان امر لحاظ می شد اما امروزه ارائه خدمات به روش های نوین در کمترین 
زمان ممکن یکی از مهمترین اهداف این صنعت بشمار می آید. معاون برنامه ریزی و امور 
اقتصادی شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور استفاده از تکنولوژی های نوین  را یکی از 
مهمترین مولفه ها در چابک سازی شرکتها دانست و تصریح کرد: تکنولوژی می تواند ما 
را از وابستگی به نیروی انسانی کمتر نماید بعنوان مثال هم اکنون  می توان با بهره گیری 

ازسیستم تله متری و تله کنترل با دقت بالا به صورت آنلاین  تاسیسات را رصد گردد.
مهندس خشایی به جایگاه معاونت منابع انسانی و بهبود مدیریت در شرکتهای آب و 
فاضلاب اشاره کرد و بیان داشت:درحال حاضر معاونت منابع انسانی و بهبود مدیریت 
در شرکتهای آب و فاضلاب در سطح کشور بجای اینکه برنامه ریزی در راستای اهداف و 
چشم اندازهای شرکتها را در دستور کار قراردهند بر روی ساماندهی نیروی انسانی  متمرکز 
شده اند در حالیکه انتظار می رود برنامه ریزی در زمینه رسیدن به اهداف عالیه شرکت 
در این معاونت تدوین شود. وی آموزش کارکنان را مهم ارزیابی کرد و اظهارداشت:آموزش 
کارکنان باید در راستای جانشین پروری در دستور کار قرار گیرد تا در سالهای آینده خلاء 
در خصوص برخورداری از نیروهای توانمند  نداشته باشیم. وی گفت: کمیته نظام برنامه 
ریزی شرکتهای آب و فاضلاب کشوردر نشست های قبلی دو کمیته شامل توسعه نظام 
برنامه ریزی و کمیته توسعه و نظارت بر فرصتهای قانونی تشکیل داد. در ادامه این نشست 
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت: نگاه تحول خواه در بین فعالان 
صنعت آب و فاضلاب کشور می تواند بستر شکوفایی و بالندگی این صنعت را بیش از پیش 
فراهم نمایدو معاونت منابع انسانی و بهبود مدیریت می تواند این نوع دیدگاه را در بین 
کارکنان تسری بخشد.. مهندس هاشم امینی اعلام کرد:  چشم انداز مطلوب شرکتها باید 
از طریق برنامه ریزی که از سوی معاونت منابع انسانی و بهبود مدیریت صورت می گیرد 

ترسیم شود و ساماندهی نیروی انسانی در اولویت های بعدی در نظر گرفته شود.

یک مقام مسئول در سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای  :

وضعیت مساجد بین راهی در اتوبان قم – تهران 
مناسب است

 نماینده دفتر سرمایه گذاری و نظارت بر بهره برداری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده 
ای  ، طی بازدید از مساجد الجهاد و الاجتهاد و مجتمع های خدماتی – رفاهی و اقع در 

آزادراه قم – تهران وضعیت عمومی این مساجد را مطلوب ارزیابی کرد . 
مقصود اصلاحی درادامه این بازدید  درخصوص وضعیت عمومی مجتمع های خدماتی 
رفاهی هفت آسمان و عرشیا ) جنب  مساجد مذکور ( نیز اظهار داشت : وضعیت عمومی 
مجتمع خدماتی رفاهی هفت آسمان ) درخصوص نحوه ارائه خدمات موضوعه ( مناسب 

و قابل تقدیر میباشد .
وی ادامه داد : وضعیت عمومی مجتمع خدماتی – رفاهی عرشیا نیز نسبتا مناسب ودر 
صورت بهسازی و رفع پاره ای نواقص موجود در محل نمازخانه و سرویس های بهداشتی  
آن ، میتوان نمره قابل قبولی به نحوه ارائه خدمات به این مجتمع بین راهی داد .اصلاحی 
ضمن تاکید بر اهمیت آزادراه قم – تهران به عنوان یکی از مهمترین کریدورهای جاده ای 
کشوراظهار داشت : بی تردید تلاش در راستای اقامه نمازدر اول وقت وایجاد مکانی درخور 
شان نمازگزاران وظیفه ای اخلاقی و فوق ماموریت ووظایف اداری است که باید همه در 
این جهت مشتاقانه اقدام نمایند .وی خاطر نشان ساخت :با عنایت به بازدیدهای مستمر 
از مساجد و مجتمع های خدماتی – رفاهی بین راهی و پی گیری های مسئولان امر 
خوشبختانه وضعیت عمومی این اماکن نسبت به گذشته بسیار بهتر شده است . نماینده 
دفتر سرمایه گذاری و نظارت بر بهره برداری سازمان راهداری و حمل ونقل  جاده ای با 
تاکید بر ضرورت  ایجاد فضایی مناسب جهت اقامه نماز در مجتمع های خدماتی – رفاهی 
بین راهی ، عنوان کرد : این امر ضمن آنکه موجبات  تقرب الهی و ذخیره حسنات جهت 
متولیان امر را فراهم می آورد ، موجب رونق بخشی به فضای کسب و کار در این اماکن نیز 
میگردد . وی در خاتمه متذکر گردید : با توجه به اهمیت موضوع و ضرورت ارائه خدمات 
به کاربران جاده ای توسط مجتمع های بین راهی ، درصورت عدم رسیدگی و رفع نواقص 

موجود ، نسبت به اعمال قانون اقدام خواهد گردید . 

راهکاری که باید در دستور کارجدی مسئولان قم قرار گیرد 

گردشگری راهی مطمئن برای رونق اقتصادی قم 

سانحه سرویس دانشجویان دانشگاه علوم و تحقیقات نشان می دهد که به رغم پرشمار 
شدن حوادث مشابه و وعده های مسوولان، هنوز تدبیری جهت توقف مرکب های مرگ 

آفرین به اجرا درنیامده است. 
واژگونی اتوبوس حامل دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات، 

تاکنون 10 کشته و گروهی مجروح برجای گذاشته است.
این رخداد، اولین حوادث از این دست نیست و فهرست طولانی تصادف اتوبوس های 
حامل دانش آموزان، دانشجویان و سربازان، تاکنون خانواده های بسیاری را داغدار و 

جان جوانان بسیاری را گرفته است و این حوادث همچنان ادامه دارد. 
** از حادثه اتوبوس شریف تا واژگونی اتوبوس علوم و تحقیقات 

جوانانی که مثل هر روز سوار بر اتوبوس دانشگاه، راهی خیابان های علوم تحقیقات 
می شدند، هرگز گمان نمی کردند پای به ارابه مرگ گذاشته اند. تاکنون 10 جوان جان 

خود را از دست داده اند. با این حال جزییات حادثه مشخص نیست. 
چنین حوادثی بارها در کشور رخ داده است. اتوبوس های ناایمن و رانندگان نامطمئن، 
اغلب دلیل اصلی این حادثه سازی ها هستند اما این حوادث درس عبرت نمی شوند و 

دوباره مدتی بعد به دست فراموشی سپرده خواهند شد. 
یکی از دفعاتی که توجهات به تصادف اتوبوس های حامل دانشجویان جلب شد 26 
اسفند ماه 1376، اتوبوس حامل دانشجویان دانشگاه شریف دچار حادثه شد و در پی آن 
هفت نفر از دانشجویان این دانشگاه در مسیر بازگشت از بیست و دومین دوره مسابقات 
ریاضی که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شده بود، کشته شدند. متاسفانه در این 

حادثه دو عضو هیئت علمی و دو راننده اتوبوس نیز درگذشتند. 
»آرمان بهرامیان«، »رضا صادقی« )برنده دو مدال طلای المپیاد جهانی(، »علیرضا 
سایه بان«، »علی حیدری«، »فرید کابلی«، »مجتبی مهرآبادی« و »مرتضی رضایی« 
دانشجوی دانشگاه تهران که اغلب از برگزیدگان المپیادهای ملی و بین المللی ریاضی 
بودند در حادثه سل 76 جان خود را از دست دادند. »مریم میرزاخانی« نابغه ایرانی 
ریاضیات و برنده مدال »فیلدز« )نوبل ریاضیات( نیز در این اتوبوس مرگ حضور داشت 

که در آن زمان از این حادثه جان سالم به در برد. 
* حکایت هر ساله سرویس های سیاه 

حوادث اتوبوس های دانشجویی به همین جا ختم نشد. تاکنون بارها و بارها اتوبوس 
یا مینی بوس های حامل دانشجویان دچار حادثه شده اند که از جمله این حوادث 
می توان به تصادف مینی بوس حامل دانشجویان دامغانی در بهار 1397، تصادف 
استادان اهل قم در محور اراک- ملایر در بهمن ماه 1396، تصادف سرویس ایاب 
و ذهاب دانشجویان سمنانی در شهریور 1396 که خوشبختانه کشته ای نداشت، 
واژگونی اتوبوس دانشجویان دانشگاه آزاد نجف آباد در آذرماه 1394، تصادف اتوبوس 
دانشجویان قزوینی در فروردین 1392 و تصادف اتوبوس حامل دانشجویان دامغانی در 

سال 1386 اشاره کرد. 
این موارد تنها بخشی از حوادث دردناک سرویس های سیاهند؛ سرویس هایی که قرار 
است دانشجویان را در جاده های پرتردد جابجا کرده و آنان را به سلامت به محل درس و 
تحصیل برسانند اما تابوت متحرک دانشجویان می شوند و جان جوان آنان را می گیرند. 

** فقط دانشجویان قربانی نمی شوند 
ارابه های مرگ، تنها جان دانشجویان را نمی ستاند. حوادث مشابه، بارها و بارها 
خانواده های دانش آموزان و سربازان وظیفه را نیز به عزا نشانده است. 18 مهرماه همین 
امسال بود که اتوبوس حامل دانش آموزان تبریزی در جاده دچار حادثه شد و دختران 

دانش آموز بر اثر این حادثه کشته و مجروح شدند. 
آذرماه سال 1396 نیز تصادف اتوبوسی در سوسنگرد جان دانش آموزان را گرفت. این 
حادثه مدت کوتاهی پس از حادثه شهریور ماه 1396 رخ داد که در آن دانش آموزان 

هرمزگانی قربانی ارابه های مرگ در جاده داراب شدند. در تیرماه 1395 نیز حادثه 
تصادف اتوبوس حامل سربازان باعث مرگ 19 سرباز وظیفه پادگان 05 کرمان شد و 

خانواده های بسیاری را داغدار کرد. 
حادثه تصادف اتوبوس دانش آموزان رباط کریمی در اردیبهشت 1396، تصادف 
اتوبوس دانش آموزان لنگرودی در ملایر در آذر 1395، حادثه تصادف اتوبوس دانش 
آموزان در یزد در سال 1393، تصادف خودروی ون حامل دانش آموزان آملی در سال 
1391 و تصادف اتوبوس حامل دانش آموزان بروجنی در مهرماه 1391 از جمله حوادث 

تلخ سال های اخیر برای سرویس های دانش آموزی بوده اند. 
** دو جنگ تحمیلی را در جاده ها پشت سر گذاشته ایم 

در مجموع این حوادث تاکنون صدها دانشجو، دانش آموز و سرباز، جان شیرین خود 
را از دست داده یا دچار مجروحیت های جدی شده اند. با این حال قصه سرویس های 

ناایمن و جاده های مرگ به پایان نمی رسد. 
بهار امسال بود که »محسن رضایی« از فرماندهان دوران دفاع مقدس و دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در پیامی در صفحه مجازی خود نوشت: از زمانی که جنگ 
تحمیلی تمام شده تا پایان امسال، حوادث جاده ای، دو برابر و نیم بمباران ها، توپخانه 
ها، حملات تانک ها و آتش سربازان بعثی، مردم ما را به کشتن داده و چندین برابر آن نیز 
مجروح شده اند. هر چند کشته شدگان دفاع مقدس، شهید بوده و از این نظر با قربانیان 
جاده ها قابل مقایسه نیستند اما گویی بر حسب آمار، دو جنگ تحمیلی را در جاده ها 

پشت سر گذاشته ایم. 
آمارها این گفته دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام را تایید می کنند. تنها در سال 
1396، در ایران 16 هزار و 201 نفر جان خود را بر اثر سوانح رانندگی از دست داده اند و 

همچنان جاده های ایران قربانی می گیرد. 
* چرا دانشجویان؟ 

نکته بسیار مهم دیگری که اغلب از دیده ها پنهان می ماند، نحوه ساخت و ساز مراکز 
دانشگاهی در کشور است. احداث بسیاری از دانشگاه های آزاد یا دولتی در مناطقی 
دور از شهرهای بزرگ باعث شده تا دانشجویان این مراکز ناچار شوند تا برای حضور در 
کلاس های درس، خطر مراجعت روزانه در آزادراه ها یا مراکز پر تردد را به جان بخرند و 

بطور مداوم دوران تحصیل خود را در این جاده ها سپری کنند. 
دانشگاه های آزاد فیروزکوه، رودهن، پرند، تاکستان، تفرش، شهر قدس، اسلامشهر، 
شهر ری و شهریار در اطراف تهران، روزانه مسیر تردد هزاران دانشجو هستند که با 
سرویس های دانشگاهی یا اتومبیل های شخصی در مسیر آن ها جابجا می شوند. 
این در حالی است که برخی از واحدهای دانشگاه های آزاد تهران همچون واحد علوم 
تحقیقات نیز شرایط مشابهی دارند و مسیر دسترسی به آن ها در بیرون و درون دانشگاه، 

دشوار است. 
در استان اصفهان نیز وضعیت به همین ترتیب است و دانشگاه های واحد نجف آباد، 
نطنز، خوراسگان، دولت آباد، شهررضا و مبارکه از جمله این دانشگاه ها در اطراف 
اصفهان هستند. همانطور که اشاره شد سرویس های دانشجویان در این مراکز نیز سابقه 

حادثه داشته اند. 
از  نیستند. بسیاری  این مساله ای  آزاد کشور دچار  تنها واحدهای دانشگاه های 
مراکز دانشگاهی دولتی نیز چنین وضعیتی را دارند. بسیاری از واحدهای دانشگاهی 
در شهرستان ها، برای ساخت و ساز بهتر و امکان تدارک فضایی وسیعتر، در حاشیه 
از سرویس های  استفاده  با  روزه  دانشجویان هر  و  اند  بزرگ ساخته شده  شهرهای 
دانشجویی به این مراکز مراجعه می کنند و تاکنون این مراجعت هر روزه با حوادثی مواجه 

شده اند که به برخی از آن ها اشاره شد. 
* جست وجوی راهی برای کاهش حوادث

مراکز دانشگاهی برای حمل و نقل دانشجویان، اغلب از سرویس هایی استفاده می 
کنند که شرکت های خصوصی در اختیار آن ها می گذارند. بطور معمول این شرکت 
ها ترجیح می دهند که استفاده از این سرویس ها کمترین هزینه ممکن را برای آن ها 
به همراه آورد. به همین منظور، استفاده از اتوبوس های قدیمی یا کهنه و جابجایی 
دانشجویان بیش از تعداد مجاز توسط این سرویس ها، از جمله روش هایی هستند 
که باعث صرفه جویی در هزینه های مربوط خواهند شد. متاسفانه همین مساله باعث 
شده است که سرویس های دانشجویی، اغلب اتوبوس های کهنه و قدیمی و صد البته 

نامطمئنی باشند که باعث بروز این حوادث دلخراش می شوند. 
این در حالی است که دانشگاه های آزاد با درآمد بالایی که از ثبت نام دانشجویان دارند، 
باید در قراردادهای خود با شرکت های خصوصی حمل و نقل تجدید نظر کرده و با طرح 
ریزی سیاست های جدید در حوزه مسایل رفاهی دانشجویان و به ویژه امکانات آمد و 
شد آن ها، به حل مساله سرویس های دانشجویی بپردازند تا از بروز حوادث مشابه برای 

دانشجویان کشور، جلوگیری شود. 
نکته مهم آنجا است که امکان تهیه اتوبوس های با کیفیت و استاندارد در کشور فراهم 
است. همچنین قوانین مختلفی برای حفظ ایمنی و سلامت مسافران اتوبوس ها به 
تصویب رسیده است. از همین رو تکرار این حوادث تنها ناشی از اشتباهات مدیریتی 
و خدمات نامناسبی است که همچنان جان جوانان بسیاری را در اینگونه حوادث، می 

گیرد. 

از حادثه اتوبوس شریف تا واژگونی اتوبوس علوم و تحقیقات 
زمانی برای توقف ارابه های مرگ 
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اعتراضات نمایندگان می توانست قابل احترام تر و اخلاق مدارانه تر بیان شود 

رفتار حاشیه ساز چند نماینده 
در قلب قانون گذاری کشور 

حاشیه سازی های چند نماینده در زمان حضور رئیس جمهوری برای تقدیم لایحه 
بودجه 98، این سوال را در اذهان ایجاد می کند، که چرا در مجلس که قلب قانون گذاری 
کشور است، باید شاهد این گونه رفتارها با رئیس جمهوری باشیم. ماجرا از آن جا شروع 
شد که همزمان با حضور رئیس جمهوری در مجلس برای ارائه لایحه بودجه سال 98 
کل کشور جمعی از نمایندگان استان های خوزستان، لرستان، چهارمحال و بختیاری 
و کرمانشاه به سمت در ورودی مجلس رفتند و شروع به گفت وگو با رئیس جمهوری 
کردند، این گفت وگوها تا صندلی رئیس جمهوری ادامه پیدا کرد و پس از نشستن وی 
بر صندلی هم این نمایندگان دور روحانی جمع شده و شروع به صحبت با وی کردند، 
صحبت های آنان تا جایی ادامه پیدا کرد که »علی لاریجانی« رئیس مجلس از نمایندگان 
خواست دور دکتر حسن روحانی را خلوت کنند و اجازه دهند که وی از بودجه 98 
دفاع کند.زمانی که رئیس جمهوری برای دفاع از بودجه سال 98 پشت تریبون مجلس 
رفت، مجید ناصری نژاد، هدایت الله خادمی، عباس پاپی زاده و تعدادی از نمایندگان استان 
خوزستان در مقابل مجلس شورای اسلامی در کنار جایگاه رئیس جمهوری ایستاده 
و تجمع کردند. هدایت الله خادمی نماینده ایذه با حالتی طلبکارانه و دست به کمر به 
سخنان رئیس جمهوری گوش می کرد و در میان صحبت های رئیس جمهوری نیز با 
حالت اعتراض فریاد می زد.زمانی که رئیس جمهوری با این صحنه مواجه شد در بخشی 
از صحبت هایش گفت: قول می دهم شورای عالی آب را در سال جاری بیشتر تشکیل 
دهیم، وظیفه دولت است که به تمام کشور مساوی نگاه کند. زاینده رود همچون هامون 
است. دولت به همه مناطق کشور توجه دارد.زمانی که رئیس جمهوری این مطالب را 
بیان می کرد ناگهان صدای فریاد آنها بیشتر شد، جاسم ساعدی با داد و بیداد قصد نزدیک 
شدن به جایگاه هیات رییسه مجلس را داشت که اعضای هیات رئیسه جلوی وی را 
گرفتند.علی لاریجانی رئیس مجلس خطاب به نمایندگان تجمع کننده گفت: این جا 
جمع نشوید، سر جایتان بنشینید، من قبلا با شما صحبت کرده بودم. چرا جو مجلس را 
به هم می ریزید.اتفاقات تا جایی پیش رفت که حجت الاسلام ناصری نژاد با حالت اعتراض 
و تهاجم به کنار دکتر روحانی در پشت تریبون رفت و شروع به صحبت کردن با وی کرد 
که رئیس جمهوری پاسخی به وی داد، در ادامه علی لاریجانی رئیس مجلس به وی گفت 

به صندلی خود بروید چرا مجلس را ناآرام می کنید.
* حاشیه سازی و بازتاب گسترده 

هر زمان درگیری های پارلمانی در برخی کشورها رخ می دهد دیگر کشورها این 
موضوع را تقبیح می کنند و نسبت به آن واکنش نشان می دهند، متاسفانه برخی از 
نمایندگان به جای این که حرف های خود را به گوش رئیس جمهوری برسانند با حرکاتی 
توهین آمیز مرکز قانون گذاری کشور را به تنش کشیدند.رفتاری که روز گذشته شاهد 
بودیم، این سوال را مطرح می کند که چه طور برخی از نمایندگان که ادعای قانون مداری 
دارند در مرکز قانون گذاری، قانون گریزی می کنند تا این موضوع دستاویزی برای دشمنان 
شود.اعتراض به رئیس جمهوری و زدن حرف مردم به وی، حق نمایندگان است ولی 
نباید این طور باشد که این حق به توهین های مکرر تبدیل شود. این موضوع وجهه 
خوبی از مرکز قانون گذاری کشورمان به جای نخواهد گذاشت.برخی نمایندگان مجلس 
معتقدند که حاشیه های ایجاد شده در جلسه اخیر پارلمان بیشتر وجهه انتخاباتی دارد، 
یعنی این که تعدادی از نمایندگان می خواهند با این گونه اقدامات برای خود رای بخرند 
و تبلیغات انتخاباتی انجام دهند.»جلال میرزایی« نماینده ایلام معتقد است: سال آینده ما 
انتخابات مجلس را پیش رو داریم این رفتار برخی نمایندگان بیشتر جنبه انتخاباتی دارد، 
به نظر می رسد که کارنامه برخی از آقایان پر نیست و آنان با این کارهایشان می خواهند 
به چشم بیایند.وی افزود: این گونه اقدامات ناظر به حل مشکلات نیست، درست است 
که نمایندگان باید کارها را پیگیری کنند ولی با این رفتارها مشکلات حل نمی شود.وی 
تصریح کرد: نمایندگان مجلس بدانند که این رفتارهای ناجور مورد پسند مردم نخواهد 
بود.نماینده مردم ایلام در مجلس به استعفای نمایندگان اصفهان اشاره کرد و گفت: رفتار 
آنها مدنی تر بود، بدون توهین به کسی، استعفا و تلاش کردند که مشکلاتشان را به گوش 
مسئولان برسانند ولی این که در صحن به رئیس جمهوری توهین شود اصلا کار پسندیده 
و اخلاقی نیست.وی ادامه داد: در این شرایط این رفتارها به واگرایی ها دامن می زند، ما 
امروز نیازمند اتحاد، انسجام و همبستگی در کشور هستیم نباید این گونه انسجام کشور را 
دچار خدشه کرد.در این راستا »محمود صادقی« نماینده تهران معتقد است: ما در جلوی 
جایگاه هیات رئیسه مجلس شاهد به صف شدن نمایندگان برخی استانها بودیم.وی یکی 
از چالش های کشور را چالش آب دانست و اظهار داشت: مدیریت متوازنی در توزیع منابع 
آبی و اتنقال آب صورت نگرفته از این رو ما شاهد ناآرامی های زیادی در خوزستان هستیم.

وی گفت: مجلس و نمایندگان احساس می کنند در سیاستگذاری و برآیند تصمیم گیری، 
تصمیم سازی و توزیع منابع امور مختلف مربوط به کشور اثرگذاری ندارند و از طرف دیگر 
با خواسته های موکلین خود مواجه هستند.صادقی ادامه داد: نمایندگان احساس می کنند 
توان پاسخگویی به مردم ندارند، از نگاه انضباطی نیز رئیس مجلس با این افراد برخورد کرد 
و از آنان خواست که نظم جلسه را به هم نریزند ولی باید در نظر بگیریم اگر به موضوع 
آب رسیدگی نشود ما در آینده با جنگ آب مواجه هستیم.اعتراضات نمایندگان مجلس 
می توانست قابل احترام تر و اخلاق مدارانه تر بیان شود، مجلسی که محل قانون گذاری 
کشور است باید بتواند قانون مندانه حرف مردم را به گوش مسئولان اجرایی کشور برساند، 

قطعا مردم هم نمی خواهند شاهد این گونه درگیری ها و توهین ها در خانه ملت باشند.

ملازهی تحلیلگر مسائل سیاست خارجی مطرح کرد 

احتمال دور زده شدن ایران در افغانستان
 توسط آمریکا وجود دارد

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: حضور آمریکا در افغانستان به نفع 
ایران نیست و ایران هم از ابتدا موافق حضور امریکایی ها در نزدیکی مرزهایش نبود ولی 
حقیقت این است که احتمال دور زده شدن ایران یا نیروهای نزدیک به ایران در افغانستان 
توسط امریکا وجود دارد. پیرمحمد ملازهی با اشاره به فرمان رئیس جمهور امریکا مبنی بر 
خروج هفت هزار سرباز امریکایی از افغانستان گفت: تصمیم خروج نیروهای امریکایی از 
افغانستان از سوی دونالد ترامپ به دو دلیل اتخاذ شده است؛ دلیل نخست، توجه به مسائل 
داخلی امریکا است. اولویت نخست و اصلی ترامپ، توجه به مسائل داخلی این کشور است. 
وی با بیان اینکه ترامپ درصدد کاهش هزینه های امریکا در عرصه های بین المللی است، 
اظهار داشت: ترامپ می گوید امریکا ژندارم بین المللی نیست و معتقد است امریکا نباید 
هزینه امنیت دیگر کشورها را بپردازد. به همین خاطر او می خواهد هزینه هایی که در دیگر 
کشورها می شود را در داخل صرف کند. این کارشناس مسائل افغانستان ادامه داد: ترامپ 
قبلا درباره افغانستان هم گفته بود که ما میلیاردها دلار در افغانستان خرج کرده ایم ولی 
هیچ چیزی به دست نیاوردیم. این مسئله از وعده های انتخاباتی او بود و ترامپ می خواهد 
با عمل به این وعده، نشان دهد که به حرف و شعاری که می دهد پایبند است. ملازهی در 
تشریح دلیل دوم تصمیم ترامپ مبنی بر کاهش نیمی از نیروهای امریکایی از افغانستان، 
به مذاکرات زلمای خلیل زاد، نماینده ویژه رئیس جمهور امریکا در امور افغانستان با طالبان 
در ابوظبی اشاره و تصریح کرد: زلمای خلیل زاد، نماینده ویژه رئیس جمهور امریکا در امور 
افغانستان مذاکراتی را با طالبان آغاز کرده است و امیدوار است بتواند راه حل سیاسی برای 
پایان دادن به جنگ داخلی میان طالبان و دولت مرکزی به دست آورد تا نوعی مسامحه 
در افغانستان شکل بگیرد. وی افزود: در واقع ما شاهد یک معامله پشت پرده میان امریکا، 
پاکستان، امارات و عربستان در مورد افغانستان در مورد به پای میز مذاکره آمدن طالبان 
با دولت مرکزی افغانستان هستیم که در این معامله، دولت مرکزی افغانستان دور زده 
شده است و به همین خاطر، اشرف غنی رئیس جمهور افغانستان بسیار عصبانی است و 
شاهد هستیم وزیران کشور و دفاع را برکنار و دو فردی که به ضدیت با پاکستان مشهور 
هستند را به تصدی وزارتخانه های کشور و دفاع منصوب کرد. وی درباره رویکرد ایران 
مبنی بر کاهش نیروهای امریکایی در افغانستان هم ابراز داشت: حضور امریکا در افغانستان 
به نفع ایران نیست و ایران هم از ابتدا موافق حضور امریکایی ها در نزدیکی مرزهایش نبود 
ولی حقیقت این است که احتمال دور زده شدن ایران یا نیروهای نزدیک به ایران توسط 
امریکا در افغانستان وجود دارد. هر چند ایران علاقه مند به نقش آفرینی برای ایجاد صلح 
در افغانستان است ولی به هزار و یک دلیل این کار نشده که یکی از دلایلش هم این 
است که کم کاری هایی صورت گرفته و افغانستان اولویت نخست ایران نیست و ضروری 
است وزارت امور خارجه در مورد افغانستان فعالتر عمل کند. این تحلیلگر مسائل سیاست 
خارجی با بیان اینکه فکر نکنیم توافق طالبان با امریکا و خروجی نظامی ایالات متحده از 
افغانستان صد در صد به سود ایران است، عنوان کرد: ایران و افغانستان از خراسان جنوبی 
تا سیستان و بلوچستان حدود هزار کیلومتر مرز مشترک دارد. مناطقی که دست طالبان 
خواهد افتاد، هم مرز ایران است. افغانستان به لحاظ قومی دو بخش می شود که یک 
بخش، پشتون نشین که هم مرز ایران است یعنی از استان خراسان جنوبی تا سیستان 
و بلوچستان. ملازهی با بیان اینکه امریکا تلاش می کند از توافق با طالبان - که البته 
کار ساده ای هم نیست - علیه روسیه، چین و ایران استفاده کند، یادآور شد: اگر مناطق 
غربی افغانستان که مجاور با ایران است و شامل ۱۳ ولایت هم می شود، براساس توافق 
امریکا و طالبان، در اختیار طالبان قرار گیرد، با توجه به همکاری طالبان با عربستان که به 
لحاظ فکری هم تحت تاثیر قرار می گیرند، بعید نیست آنها در تضاد با ایران قرار بگیرند. 
وی ادامه داد: از سوی دیگر، اگر مصالحه میان امریکا و طالبان جوش بخورد، طالبان 
تنها به یک شراکت ساده تن نمی دهد چراکه هم از نظر سیاسی و هم از ایدئولوژیک 
انحصارطلب است، بعید نیست با گروه های پشتونی نظیر حزب اسلامی گلبدین حکمتیار 
و تکنوکرات های پشتون ائتلاف کند و بتواند از طریق مبارزات انتخاباتی پیروز شده و 

گروه های هم راستا با ایران مانند ائتلاف شمال را تحت شمال قرار دهند. 

نکتـه

اخبــار

ماجرای پرکش و قوس نماینده سراوان از زوایای مختلف مورد 
توجه ناظران قرار گرفته است از جمله پیامدهای رفتار مسوولان 
در میزان رضایت و اعتماد اجتماعی و اینکه در فضای کنونی رفتار 

آنان بیش از هر زمان دیگری زیر ذره بین نگاه مردم قرار دارد. 
ماجرای مشاجره دو هفته گذشته نماینده سراوان هنوز مورد 

توجه برخی رسانه ها است. 
به عنوان مثال امروز روزنامه »آفتاب یزد« گزارش نخست خود 
را به مقایسه رفتار یک نماینده پارلمان کره جنوبی با نماینده 
سراوان اختصاص داد و نوشت »محمد باسط درازهی« با گذشت 
بیش از یک هفته هنوز به طور رسمی از مردم عذرخواهی نکرده و 

باید از نماینده کره ای عذرخواهی کردن را یاد بگیرد.
در همین زمینه دیدگاه های مختلفی مطرح است. از دید 
برخی ناظران، هر اجتماع انسانی مجموعه ای از گروه های مختلف 
است که هر یک عهده دار فعالیت های معینی است. همچنین هر 
جامعه ای مجموعه ای از افراد انسانی است که از لحاظ، حرفه و 
شغل، اعتبار، نفوذ، عادت، علاقه، ویژگی های فرهنگی، گرایش ها و 

نگرش ها، ارزش ها، اعتقادات و... با یکدیگر تفاوت دارند. 
این تفاوت البته تمایز در موقعیت ها را ایجاد می کند؛ موقعیت 
هایی که بر اساس نقش ها و کارکردهای اجتماعی افراد متفاوت 
و متغیر است. این تقسیم بندی که براساس تمایز نقش ها و 
کارکردهای اجتماعی صورت می گیرد، تفکیک اجتماعی نامیده 
می شود که برای بقاء و حیات جامعه ضرورت دارد. منظور از 
تفکیک اجتماعی، تقسیم افراد براساس تمایز نقش های اجتماعی 
و کارکردهای آن و نیز پایگاه اجتماعی  است. اما نقش اجتماعی 

چیست؟ 

* هر نقش مجموعه ای لاینفک از حقوق و انتظارات 
است 

نقش مجموعه وظایف و حقوقی است که هر فرد براساس 
موقعیتی که در زندگی فردی و اجتماعی اشغال کرده با آن در 
مواجهه است. »بروس کوئن« جامعه شنایس آمریکایی می نویسد: 
نقش به رفتاری اطلاق می شود که دیگران از فردی که پایگاه 
دارند. نقش های مناسب،  انتظار  است،  احراز کرده  را  معینی 
به صورت بخشی از فرایند اجتماعی شدن به فرد آموخته می شود 

و سپس او آن ها را می پذیرد. 
در مثالی ابتدایی نقش فرزندی، دارای حقوقی چون دریافت 
توجه و محبت از طرف والدین از طرفی و از طرف دیگر انتظاراتی 

چون احترام به بزرگترها و مطیع بودن و ... است. 
در مثالی دیگر نقش یک نماینده مجلس دارای حقوقی چون 
اعِمال نظر و عقیده ای اثرگذار و از طرف دیگر انتظارات نقشی 

چون احترام به مردم و تواضع در برابر مردم است. 

وظایف و حقوق نقش با هم و همراه هم است. نمی توان 
از حقوق نقش استفاده کرد اما تعهدی نسبت به انتظارات آن 
نداشت. در غیر این صورت جامعه خود به بی اعتبار کردن و سلب 
آن نقش اقدام خواهد کرد. در مواردی که نقش انتسابی است و 
فرد اراده ای در کسب آن نداشته است )همانند نقش فرزندی( 
این بی اعتبار کردن با وجهه قهرآمیز و طرد و در بدترین حالت 
با آنچه در فرهنگ ما عاق والدین عنوان می شود، مواجهه می 
شود. در مواردی هم که این نقش اکتسابی است )مانند نمایندگی 
مجلس( این مساله به شکل اظهار خشم و ناراحتی و انتقاد و در 
بدترین حالت آن با بازپس گیری جایگاه و نقش از فرد همراه 

است. 

* علت استمرار نارضایتی وجدان جمعی 
آنچه گفته شد روال طبیعی و آنچه باید باشد از منظر وجدان 
جمعی نسبت به افراد و نقش هایشان است. زمانی که خللی در 
این مساله ایجاد شود یعنی کسی وظایف نقش خود را به درستی 
انجام ندهد و اقدامی را نیز جهت جبران آن به عمل نیاورد یا 
تبعاتی را از سوی مکانیسم های نظارتی متحمل نشود علاوه بر 
خشم و جریحه دار کردن وجدان جمعی، نوعی بی اعتمادی را 

برمی انگیزد. 
طی چند روز گذشته، رفتار نماینده مردم سراوان در مجلس 

شورای اسلامی به دلیل رفت و برگشت ها و واکنش هایی که به 
وجود آورد، بحث، جنجال وحاشیه های زیادی را به دنبال خود 
داشت؛ از وقایع جلسه غیرعلنی مجلس تا اظهارنظرهای گوناگون 

و ادامه دار افراد مختلف که در رسانه ها بازتاب یافت. 
مسلما عناصر زیادی در این ماجرا وجود دارد که قابل بحث و 
نیازمند رسیدگی و دارای اولویت هایی بسیار به دلیل حساسیت 

های فرهنگی و اجتماعی است. 
زمانی که مردم قدرت خود را به فردی تفویض می کنند و به 
او قدرتی را می دهند که به جای آنان حرف بزند از او انتظار ندارند 

که بدرفتاری کند و از موضعی بالاتر به آنان نگاه کند. 
در واقع یکی از مهمترین انتظارت نقش نمایندگی مجلس، 
احترام و تواضعی است که باید در مقابل مردم داشته باشد. چرا که 
قدرت و پایگاه اجتماعی خود را که از این نقش سرچشمه گرفته 
به واسطه مردم به دست آورده و این نقش اکتسابی نتیجه انتخاب 
مردم بوده است. در نتیجه آنچه که به ویژه از نظر جامعه شناختی 
باعث ادامه پیدا کردن این ناراحتی و به قولی خدشه دار شدن 
وجدان عمومی شده، مساله بی احترامی به ملت و پس از آن عدم 

برخورد مناسب با این داستان بوده است. 

* حُسن فضای مجازی 
»عبدالله ناصری« فعال سیاسی در اشاره به وقایع چند روز 

گذشته به پژوهشگر ایرنا گفت: آنچه در چند روز گذشته پیرامون 
رفتار نماینده مردم سراوان و حواشی آن رخ داد، اتفاق بسیاری 
بدی بود. ضعف داستان در این بود که مجلس و حتی فراکسیون 
امید به جای این که از حقوق اخلاقی و اجتماعی دفاع کنند، 
مدعی این شدند که عوامل نشر دهنده فیلم را باید تحت تعقیب 

قرار داد. 
وی افزود: متاسفانه این وضعیت که برخورد ما از اصل داستان 
به مواردی حاشیه ای منحرف می شود، نشان می دهد که در 
جامعه ضعف های عمومی داریم چه در بین مسوولان و چه در 
خود جامعه؛ ضعف هایی رسانه ای یا فرهنگی و اخلاقی. این 
مساله همان قدر که می تواند ناشی از بدشانسی این نماینده در 
بازتاب رفتار وی و با خبر شدن همگان از این مشاجره باشد، 
در عین حال حسن نظام رسانه ای و فضای مجازی است که 
هیچ چیزی را پنهان نمی گذارد. همانطور که در این داستان 
دیدیم، این مساله عواقب متعددی داشت و این آشکار شدن به 
یک مورد محدود نماند و به دنبال خود مسائل متعددی دیگری 

را نیز آشکار کرد. 

* مسوولان باید بپذیرند که در اتاق شیشه ای زندگی 
می کنند 

به گفته ناصری، نکته مهم و چیزی که بیش از همه موجب 
ناخرسندی جامعه شده، بحث تقلبی بودن مدرک یا مقالات 
ایشان نیست بلکه امروز مساله اصلی وجدان جمعی، فحش و 
ناسزاگویی و حرف رکیکی است که این نماینده عنوان کرده است.

وی در نتیجه گیری از اتفاقاتی که رخ داد و در تبیین عکس 
العمل مجلس نسبت به این اتفاق در نظر مردم، اظهار کرد: 
در نتیجه چنین اتفاقاتی، جامعه مثل همیشه باور می کند 
که جامعه مدنی و عموم مردم مصونیتی ندارند و در عوض 
مسوولان در اغلب موارد از مصونیت هایی برخوردارند که این 
مصونیت ها کاذب است. در نتیجه این نارضایتی استمرار یافته 

و تمام نمی شود. 
وی افزود: همانند دنیای توسعه یافته، امروز در کشور ما 
هم رئیس جمهوری، وزرا، روسای قوا، اعضای شورای نگهبان، 
نمایندگان مجلس و اعضای شورای شهر همه باید در اتاق شیشه 
ای زندگی و باور کنند که همه رفتارهایشان زیر ذره بین است 
و چیزی از چشم مردم پنهان نمی ماند. بنابراین اگر مسوولیتی 
را می پذیرند باید شفاف زندگی کنند و این جرات را هم داشته 
باشند که هر زمانی که خطایی از آنان سر زد عذرخواهی کنند. 
به هین دلیل مجلس، فراکسیون امید و حتی مردم سراوان 
که به ایشان رای داده اند، می بایست نسبت به اشتباه بزرگ و 

غیراخلاقی ایشان از مردم عذرخواهی کنند. 

قاسم محبعلی، مدیرکل پیشین بخش خاورمیانه وزارت 
عربستان، سیاست  کابینه  تغییرات  آیا  اینکه  درباره  خارجه 
این کشور نسبت به ایران را تغییر می دهد یا خیر، می گوید: 
باید صبر کرد. این بخش شاید سخت ترین بخش و مسئله 
در سیاست خارجی عربستان سعودی باشد. باید مواضع وزیر 
خارجه جدید را بررسی کرد هرچند به نظر نمی رسد او به 
اندازه الجبیر فردی سیاسی باشد و نباید درباره مواضع او عجله 
کرد ولی ممکن است نسبت به الجبیر که به شدت ضد ایران 

بود، وزیر خارجه جدید مشی میانه روتری را در پیش بگیرد.
درباره تغییرات صورت گرفته در دولت عربستان، برکناری 
عادل الجبیر و جانشینی ابراهیم العساف به جای او، گفت: البته 
هنوز باید کمی تامل کرد اما آنچه می توان گفت این است که 
به نظر می رسد موقعیت جریان تندروتر حاضر در دولت که 
آقای الجبیر نیز در آن دسته بود، تا اندازه ای تضعیف شده است 
و وزیر خارجه جدید که نماینده عربستان در بانک جهاانی هم 
بوده، نسبت به عادل الجبیر کمتر گرایش سیاسی تندرو دارد 

ولی باید صبر کرد تا ببینیم که تغییرات چگونه است.

* قدرت بن سلمان کاهش یافته است
او درباره اینکه آیا تغییرات صورت گرفته نشانه این است که 
جایگاه بن سلمان متزلزل شده، گفت: متزلزل نه، اما برداشت 
های اولیه این است که موقعیت بن سلمان نسبت به گذشته 
کاهش یافته. باید ببینیم که بقیه تغییرات چگونه است و نفرات 
جدید چه گرایش هایی دارند اما به نظر می رسد یک نوع 
تعدیل در ساختار تصمیم گیری عربستان شکل گرفته که آن 

تعدیل قدرت بن سلمان را کاهش داده است.

* ممکن است مشی عربستان درباره یمن، ایران و 
سوریه میانه روتر شود

این کارشناس مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال 
که آیا این تغییرات باعث می شود که سیاست خارجی آنها هم 
تعدیل شود و آیا عربستان کشوری هست که در آن وزیر خارجه 

بتواند سیاست های مخصوص خود را پیاده کند؟ گفت: مشی 
عربستان دولتی است که در آن پادشاه و ولیعهد تصمیم گیرنده 
اصلی هستند اما انتخاب آن فرد حاکی از آن است که آنها به 
چه سمتی گرایش دارند. همان طور که اشاره کردم وزیر خارجه 
جدید که در بخش اقتصادی فعالیت می کرده و نسبت به عادل 
الجبیر کمتر سیاسی بوده، ممکن است مشی میانه روتری را در 

قضایای منطقه به خصوص یمن، ایران و سوریه داشته باشد.
محبعلی درباره ارتباط سفر عمر البشیر به سوریه با تغییرات 
سیاسی عربستان نیز اظهار داشت: از مدتی قبل اتحادیه عرب 
تصمیم گرفته که روابط با سوریه را بهبود بخشیده و این کشور 
را به اتحادیه برگردانند. عمر البشیر هم پیام این اتحادیه رسانده 
و طبیعتا با عربستان نیز هماهنگی صورت گرفته، بازگشایی 
سفارت امارات در دمشق هم حاکی از آن است که کشورهای 
متحد عربستان هم در سیاست هایشان تغییراتی می دهند که 
نشانه آشکارش پذیرش آتش بس در یمن است هم بازسازی 
روابط با سوریه و هم اینکه برای اولین بار اجازه دادند یک پرواز 

سوری برای نشست اتحادیه عرب به تونس برود.

خارجی  سیاست  در  مسئله  ترین  سخت  ایران،   *
عربستان است 

او درباره اینکه آیا این تغییرات سیاست عربستان نسبت به 
ایران را هم تغییر می دهد یا خیر، گفت: باید صبر کرد. این 
بخش شاید سخت ترین بخش و مسئله در سیاست خارجی 
عربستان سعودی باشد. باید مواضع وزیر خارجه جدید را بررسی 
کرد هرچند به نظر نمی رسد او به اندازه الجبیر فردی سیاسی 
باشد و نباید درباره مواضع او عجله کرد ولی ممکن است نسبت 
به الجبیر که به شدت ضد ایران بود، وزیر خارجه جدید مشی 

میانه روتری را در پیش بگیرد.

* طرف های خارجی از تحولات مثبت در عربستان 
مایوس شده اند

مجبعلی درباره کاهش ظهور و بروز عادل الجبیر در صحنه 

سیاست خارجی عربستان در ماه های اخیر نیز گفت: بعد از 
تحولات ماه های اخیر مانند قضیه خاشقجی و شکست در یمن، 
سیاست هایی که آنها دنبال می کردند و الجبیر بیانگر آنها بود، 
تضعیف شد و خود بن سلمان نیز به نسبت سابق تحرک خود 
را از دست دا. تحرکات عربستان در سیاست های خارجی و 
منطقه عموما با مشکل مواجه شده. در قطر توفیقی پیدا نکردند، 
بلکه قطر موقعیت خودش را تقویت کرده؛ در یمن هم مهمین 
طور. بعد از قضیه خاشقجی هم که با مناسباتشان با ترکیه و 
حتی آمریکا دیگر مانند سابق نیست و در میان اروپایی ها هم 

که موقعیتشان را از دست دادند.
او افزود: بنابراین برخلاف سال های 20۱5 و 20۱6 که از 
تحرک زیادی برخوردار بودند و انتظارات زیادی هم در داخل 
عربستان ایجاد کردند، الان دیگر به نظر می رسد طرف های 
خارجی از اینکه در عربستان تحولات مثبتی صورت بگیرد، 

مایوس شدند.

* روس ها فرصت طلبانه از تضعیف روابط عربستان با 
آمریکا استفاده می کنند

و  سلملن  بن  از  روسیه  حمایت  اعلام  درباره  محبعلی 
هرم  در  تغییرات  درخصوص  آمریکا  به  کشور  این  هشدار 
قدرت عربستان گفت: این هم نشانه دیگری است که احتملا 
تلاش آمریکایی ها این بوده که تغییراتی در ساختار قدرت 
آل  در خانواده  اختلافاتی که هم  بگیرد.  عربستان صورت 
سعود وجود دارد مزید بر علت است. به هر حال بعد از قتل 
خاشقجی روابط عربستان و آمریکا به نسبت سابق نیست 
و به نظر می رسد که آنها علاقه مند هستند که تعدیلاتی 
در ساختار قدرت عربستان انجام شود و یکی از سناریوهای 
مختلفی که مطرح بوده این است که دوباره یکی از برادران 
عبدالله  فرزندان  از  یا  و  انتخاب شود  ولیعهدی  به  پادشاه 
یا نایف کسی مجددا به ولیعهدی برگردد. اینها نشان می 
دهد که تغییراتی زیرپوستی در حکومت عربستان در جریان 
است. روس ها هم فرصت طلبان سعی می کنند از این فضا 

به عربستان در شرایطی  نزدیک شدن  با  و  استفاده کنند 
که این کشور تضعیف شده، امتیازاتی از آنها بگیرند و حالا 
که روابط عربستان با آمریکا کمی سرد شده، خودشان را 

جایگزین آمریکایی ها کنند.

* گشایش دفتر حافظ منافع به معنای بازگشت روابط 
ایران و سعودی نیست

محبعلی درباره خبر مربوط به گشایش حافظ منافع ایران در 
جده نیز اظهار داشت: بحث گشایش حافظ منافع به این معنا 
نیست که روابط برمی گردد. این بحث از مدت ها قبل بوده و 
چون روابط دو کشور قطع شده، در چنین شرایطی قاعده این 
است که کشور ثالثی حفاظت از منافع آنها را در پایتخت های 
مقابل به عهده بگیرند که این موضوع به تاخیر صورت گرفته 
بود اما باز هم اینکه حافظ منافع رسما آغاز به کار کند، به تاخیر 
افتاده بود که ظاهرا این مسئله باز هم مطرح شده. در مورد 
حج هم بعد از حج امسال، عربستانی ها علاقه مند بودند که 
حج عمره دوباره برقرار شود و شاید طرف ایرانی چندان علاقه 

مند نبوده.

* عربستان به برقراری حج عمره علاقه مند است نه 
ایران 

از  را  حج  مسئله  خواهند  می  ها  عربستانی  افزود:  او 
مسائل سیاسی جدا کنند. استراتژی و راهبردی دارند که 
به آن ارتباط خارج از دولت می گویند، یعنی ارتباط مردم 
با مردم را برقرار کرده و افکار عموی سازی کنند و چهره 
خود را در داخل ایران بهبود ببخشند در حالی که رابطه 
خودشان را با دولت همچنان تیره و تار نگه دارند.محبعلی 
ادامه داد: ارتباط مردمی یا خارج از دولت سیاستی است 
که غربی ها در شرایطی که روابطشان با یک دولت خوب 
نیست استفاده می کنند. عربستان هم تلاش می کند از این 
سیاست استفاده کند تا چهره خود را در بین مردم ایران 

بهبود ببخشد.

امروزرفتارمسئولان زیر ذره بین مردم قراردارد

مسوولان بپذیرند که در اتاقی شیشه ای زندگی می کنند 

در گفت وگو با قاسم محبعلی تغییرات کابینه عربستان بررسی شد

تغییرات اخیر عربستان به معنای کاهش موقعیت بن سلمان است

دبیـرکل حـزب اراده ملـت ایـران گفـت: اسـتانی شـدن 
انتخابـات، رقابـت داوطلبـان را برنامه محور کـرده و احزاب می 
تواننـد نقش موثرتری در ترکیب و حفظ کرسـی های مجلس 

شـورای اسلامی داشـته باشند. 
»احمد حکیمی پور« اظهار داشـت: اسـتانی شدن انتخابات 
جایگاه مجلس، شـان نماینده و کیفیت قوانین را نیز ارتقا می 
دهـد، بـه شـرطی کـه در کنار ایـن تغییر فراینـد و سـاز و کار 
انتخابـات نیـز حزبی شـود، یعنی نامزدهـا به صـورت واقعی از 
مجـرای احزاب معرفی، توسـط مردم انتخاب و بـه پارلمان وارد 

شوند.
دبیرکل حزب اراده ملت ایران به مزیت های اسـتانی شـدن 
انتخابات اشـاره کـرد و افزود: با اجرای ایـن طرح داوطلبانی که 
چهـره ملی و پایگاه محلی دارند شـانس بیشـتری بـرای ورود 
بـه پارلمان دارند؛ همچنین انتخابات حزبی تر شـده و لیسـت 
هـای انتخاباتـی و برنامه ها اولویت پیدا کـرده و در مجلس رای 

مـی آورند نه کشـمکش های محلی.
ایـن فعال سیاسـی اصـلاح طلب گفت: با تصویـب و اجرای 
طرح اسـتانی شـدن انتخابات، چهره های ملـی و کلان نگر به 
مجلـس وارد مـی شـوند و همچنین انتخابات به گونـه ای می 
شـود کـه رقابت بین احـزاب افزایـش یافته و به نهادیه شـدن 

دموکراسـی و مردمسـالاری در ایـران کمک می کند.
حکیمـی پـور بـا بیـان این کـه »اسـتانی شـدن انتخابات، 
رقابـت هـای داوطلبـان را برنامه محـور می کند« توضیـح داد: 
بـه همیـن دلیل احزاب مـی توانند نقش موثرتـری در ترکیب 
کرسـی های مجلس داشـته باشـند؛ از طرفی جایگاه مجلس، 
شـان نماینده و کیفیت قوانین ارتقا می یابد به شـرطی که در 
کنـار ایـن تغییر فراینـد، سـاز و کار انتخابات نیز حزبی شـود، 
یعنـی نامزدهـا بـه صـورت واقعـی از مجـرای احـزاب معرفی، 

توسـط مردم انتخـاب و به پارلمـان بروند.

*حفـظ کرسـی نمایندگـی مهمتـر از حفـظ یـک 
شـخص در پارلمـان 

دبیـرکل حـزب اراده ملـت ایـران خاطرنشـان کـرد: قبل از 
انتخابـات مجلـس برخـی از احـزاب افتخار می کردنـد که این 
نماینـده عضـو حزب ما اسـت، اما پـس از انتخابـات منکر می 

شـدند؛ در حالی کـه اگر یک داوطلب نمایندگی برای کرسـی 
پارلمان، از مجرای رسـمی یک حزب شناسـنامه دار به مجلس 
راه پیـدا کنـد، خـود حـزب بر رفتـار نماینـده نظـارت خواهد 

داشت. 
وی گفـت: وقتـی حـزب در فراینـد انتخابـات نقـش موثـر 
داشـته و دخیل باشـد، برای صیانت از اعتبار و جایگاه سیاسـی 
و پایـگاه اجتماعـی خـود، بـه خاطـر حفـظ آبـروی جریـان، 
تشـکیلات و هویت سیاسـی خود، اگر نماینده ای تخلفی هم 

کـرد بـا او برخورد مـی کند.
حکیمی پور گفت: با اسـتانی شدن انتخابات، حفظ کرسی 
نمایندگی برای حزب مهمتر از حفظ یک شـخص در پارلمان 
خواهـد شـد، پـس اجـازه نمی دهـد که یـک نماینـده با یک 

رفتار نامنسـب، به اعتبار حزب و تشـکیلات آن آسـیب بزند.
ایـن فعـال سیاسـی اصلاح طلـب تصریح کـرد: با اسـتانی 
شدن انتخابات احزاب باید نامزد و فهرست نمایندگان داشته و 
بـه رای دهندگان معرفی کنند، البته می تـوان برای نامزدهای 
انفـرادی و مسـتقل هـم چند درصـدی کرسـی نمایندگی در 
نظر گرفت؛ در اغلب دموکراسـی ها نیز این موضوع با شـرایط 
خـاص وجـود دارد، مثـلا داوطلب مسـتقل باید یـک حداقل و 

نصابـی از رای را نیز کسـب کند. 

* کاهـش هزینـه هـای اداری کشـور و رقابت های 
سی  سیا

حکیمـی پـور با تاکید بـر ضرورت اسـتانی شـدن و حزبی 
شـدن انتخابـات مجلـس، بیـان کـرد: اکنـون کـه ایـن طـرح 
در مجلـس در حـال بررسـی و تصویـب اسـت، نماینـدگان به 
»حزبـی شـدن انتخابات« نیز توجه کننـد و به قانون جامعیت 
بدهنـد، تا نامزدهای نمایندگی برای پارلمـان از مجرای احزاب 
و تشـکل های سیاسـی رسمی و شناسـنامه دار کشور معرفی 
شـوند و انتخابـات از قومی و قبیله ای بـودن به برنامه محوری 

تبدیل شـود. 
دبیـرکل حـزب اراده ملـت ایران تاکیـد کرد:اگـر انتخابات 
اسـتانی و نقش احزاب فعال تر شـود، مـردم با انتخاب نماینده 
پارلمان در سـطح ملی، خواسـته هـای کلان خـود را از جریان 
های سیاسـی واحزاب کشـور مطالبه می کنند؛ در واقع احزاب 

پاسـخگوی مـردم شـده و هزینـه هـای اداری کشـور و رقابت 
سیاسـی و نیز کاهش مـی یابد. 

* نماینـدگان مجلـس مسـئولیت ملـی دارنـد نه 
محلی

حکیمی پور گفت: استانی شـدن انتخابات در چندین دوره 
مجلس شـورای اسـلامی مطرح و دنبال شـده است و جای کار 

دارد که مجددا در مجلس بررسـی و تصویب شـود.
دبیرکل حزب اراده ملت ایران با آسـیب شناسـی انتخابات 
و نمایندگـی مجلـس، تصریـح کـرد: در مجلـس نماینـدگان 
درگیر مسـائل جزئی حوزه های انتخابیه خود هسـتند و عملا 
تدارکاتچـی مناطـق و حـوزه هـای انتخابیـه خـود شـده و در 
مسـائل اجرایی شهری و روسـتایی و برخی پروژه های عمرانی 
کـه صرفـا جنبه تبلیغاتـی دارد وارد می شـوند کـه در آمایش 
سـرزمینی و توسعه ملی کشـور هم تاثیر ندارد، همین مسائل 
باعـث شـده نماینـده از وظایـف اصلی خـود که قانونگـذاری و 

نظـارت بر حسـن اجـرای قانون اسـت، بـاز بماند.
وی اظهـار داشـت: شـیوه کنونـی انتخابـات پارلمـان، برای 
بـردن رقابت در سـطح محلی و منطقه ای کاربـرد دارد و باعث 
شـده نماینـدگان از دولت بودجه بگیرند و البتـه بخش زیادی 
از همیـن بودجـه ملی کشـور، بـرای طرح های محلـی به هدر 

برود.
حکیمـی پـور گفـت: همیـن روش و دیدگاه بـه نمایندگی 
پارلمـان، منجـر شـده پـروژه هایـی در مناطق اجرایی شـوند 
کـه حتـی قبـل از بهـره بـرداری مـرده انـد؛ وجـود انبوهـی از 
دانشـگاه ها که خارج از ظرفیت هسـتند، سـاخت فـرودگاه ها 
و سـدهایی که هیـچ توجیه اقتصـادی ندارند، محصول همین 
نـوع نگرش بـه جایـگاه نمایندگـی در پارلمان و محلـی بودن 

رقابـت هـای داوطلبان اسـت.
ایـن فعال اصلاح طلـب تاکید کرد: نماینـده مجلس وقتی 
انتخـاب می شـود مسـئولیت ملـی دارد نـه محلی؛ امـا اکنون 
مطالبـات محلـی و منطقـه ای مـردم، مسـئولیت هـای ملـی 
نماینـده پارلمان را تحت تاثیر قـرار داده و کمرنگ کرده و نگاه 
ملی نمایندگان در مجلس شـورای اسـلامی را نسـبت به طرح 

های کلان کشـور، تحت الشـعاع قرار داده اسـت.

دبیـرکل حـزب اراده ملت ایران تاکید کـرد: نمایندگان اگر 
قـرار اسـت یـک قانـون را تصویـب و یا اصـلاح کنند، طـرح و 
لایحـه آن را بـه صـورت جامع بررسـی کننـد، زوایای مختلف 
آن را نیـز ببینـد تـا در دوره بعـدی، مجدد مجبور به بررسـی، 
تغییر و یا اصلاح نشـوند.به گزارش ایرنا، ۱2۱ نفر از نمایندگان 
مجلـس شـورای اسـلامی بـا امضـای طرحـی یـک فوریتـی 
درمورد »اسـتانی شـدن انتخابات مجلس« خواستار اصلاحاتی 
در قانـون انتخابـات مجلـس شـورای اسـلامی مصـوب )هفتم 
آذرماه 78( شـدند.نمایندگان امضاء کننده این طرح پیشـنهاد 
کردنـد مـاده 8 قانـون به شـرح زیـر باید اصـلاح شـود: »از هر 
حوزه انتخابیه موجود در اسـتان نامزد یا نامزدهایی که حداقل 
20 درصـد آرای صحیـح مأخـوذه حـوزه انتخابیـه تبصره ذیل 
ماده ۱ این قانون را کسب کرده و بالاترین رأی را در کل استان 
بـه دسـت آورده انـد، نماینده یا نماینـدگان اسـتان از آن حوزه 
انتخابیـه محسـوب می شـوند.«در ایـن طـرح آمده اسـت: »در 
صورتـی که حدنصـاب در این مـاده، برای یک یا چند کرسـی 
بدسـت نیایـد نامزد یا نامزدهایی که بیشـترین رأی را نسـبت 
به سـایر نامزدهای آن حوزه انتخابیه در سـطح اسـتان کسـب 
کرده باشـند بـه عنوان نماینده یا نماینـدگان آن اسـتان از آن 
حـوزه انتخابیه بـه مجلس راه می یابنـد.«در این طرح با اشـاره 
بـه مـاده ۱0 قانـون، - که به شـرایط زمانی و مکانی بـرای رای 
دهندگان می پردازد- پیشـنهاد شـده اسـت که ماده ای نیز با 
این مضمون که » رأی دهندگان در هر اسـتان می توانند برای 
هـر یـک از حوزه هـای انتخابیـه در اسـتان در بیـن نامزدهای 
مربـوط بـه همان حـوزه انتخابیه بـه میزان تعداد کرسـی های 
موجـود نماینـدگان مورد نظر خـود را انتخاب نماینـد« الحاق 
شـود.امضاء کنندگان این طرح در مقدمه آن، »اسـتانی شـدن 
انتخابات مجلس« را دغدغه بسـیاری از مسـئولان نظام عنوان 
کـرده و دلایل توجیهی خـود را چنین بیان کـرده اند:»باوجود 
ایـن که مجلس شـورای اسـلامی قوانیـن متعـددی در زمینه 
برگـزاری انتخابات مجلس منعقد کرده ، ولـی در دو دهه اخیر 
با اصلاحات بیشـماری مواجه شـده که این مهم نشـان از این 
دارد کـه قوانیـن مربوط می توانـد دارای ایراداتی باشـد و اصلاح 
آن می توانـد زمینه حضـور مردم در عرصه انتخابـات را پررنگ 

تـر کند.«

دبیرکل حزب اراده ملت ایران: 

استانی شدن انتخابات رقابت ها را برنامه محور می کند 
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گرايش خود را به ما، با دوست ت
داشتن سنتّ روشن همراه كنيد 

شنبه - 8 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4717

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت:نمای رومی باتوجه به حجم 
سازه ای که بر ساختمان تحمیل می کند، ایمنی آن و ساکنان را هنگام زلزله به خطر 

می اندازد. 
امین مقومی افزود: شهروندان در ساخت ساختمان باید بیش از این که به تزیینات 
خانه بپردازند، نسبت به ایمنی آن توجه ویژه داشته باشند.وی اضافه کرد: مواردی از جمله 
اتصال دیوارها و اجزایی که سازه ای نیستند با ستون ها در ساختمان بسیار مهم است و 
عدم رعایت مسائل ایمنی می تواند آسیب زا باشد.وی با بیان این که نمای رومی در زلزله 
خطرساز است، گفت: البته با فرهنگ سازی صورت گرفته، اقبال عمومی به نمای رومی 
در این استان کاهش یافته است.مقومی افزود: زمانی که زلزله ای رخ می دهد، قرار نیست 
ساختمان آسیب نبیند، بلکه تمام تلاش ما برای افزایش تاب آوری آن است که این مساله 

با آگاهی مردم از اقدامات صحیح قابل تحقق می باشد.
وی بیان کرد: ساخت و ساز سه حلقه شامل اجرا، طراحی و نظارت دارد که 2 حلقه 
طراحی و نظارت در قم به صورت کامل وجود دارد، ولی در حوزه اجرا با مشکلاتی مواجه 

هستیم.
وی افزود: وجود افرادی که سازنده ذی صلاح نمی باشند و پروانه اشتغال نیز ندارند، 

مشکل قم در حوزه ساخت و ساز است که می تواند باعث آسیب هایی شود.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم ادامه داد: از سوی دیگر برخی دستگاه ها 

نیز در حل این مساله همراهی خوبی ندارند و از این نظر دلایلی برای خود دارند.
وی گفت: زمانی که سازنده ذی صلاح نباشد و پروانه اشتغال نداشته باشد، پاسخگویی 

به بهره بردار پیش نمی آید و شرکت های بیمه ای نیز خدمات نخواهند داد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم :

نمای رومی ایمنی ساختمان و ساکنان را در زلزله به خطرمی اندازد 

آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع 
تقلید گفت: به برکت امام خمینی )ره( 
و شهدا، حوزه های علمیه در غنی ترین 
دوران خود است که باید از این فرصت 

برای تولید علم حداکثر استفاده را کرد. 
وی روز پنجشنبه درآئین رونمایی 
بین  بنیاد  در  تحریرالاصول  کتاب  از 
المللی اسراء قم با بیان اینکه دلال علم با 
پژوهشگر و تولید کننده علم متفاوت است 
افزود: آشنا بودن با نظرات دیگران خوب 
است ولی باید طلاب علاوه بر آشنایی با 

این نظرات، به دنبال تولید علم و تحول در 
این علوم باشند. 

وی با اشاره به تحصیل بیش از 50 
هزار طلبه در حوزه علمیه تاکید کرد: باید 
کیفیت آموزش در حوزه های علمیه به 
گونه ای باشد تا عالمان بزرگی مانند آخوند 

خراسانی و صاحب جواهر تربیت شوند. 
آیت الله جوادی آملی با تاکید بر اینکه 
به برکت انقلاب اسلامی راه عالم، حکیم، 
فیلسوف و فقیه شدن در فضای علمی 
کشور باز شده است اظهار داشت: باید راه 

دلالی علم را بست و به دنبال تولید علم در 
حوزه علمیه بود چرا که علم قابل محدود 
شدن نیست و باید تلاش کرد تا گسترش 
یابد و آینده با وجود طلاب و عالمان جوان 

روشن است. 
وی، با اشاره به ابعاد شخصیتی امام 
خمینی)ره( و دلیل اثرگذاری بنیان گذار 
قشرهای  و  جوانان  بر  اسلامی  انقلاب 
مختلف جامعه گفت: ایشان دین و دغدغه 
او  دین داشتند به همین دلیل حرف 

اثرگذارتر از دیگران بود. 

آیت الله جوادی آملی در ادامه با اشاره 
به رونمایی از کتاب تحریر الاصول گفت: 
این کتاب متعلق به 63 سال پیش است 
که تاکنون برای چاپ آن اکراه داشتم 
ولی حالا که وقت رفتن است و دیدم که 

دستمان خالی است، اجازه چاپ دادیم. 
درس  تقریر  تحریرالاصول،  کتاب 
های اصول امام خمینی)ره( به قلم آیت 
الله عبدالله جوادی آملی از شاگردان آن 
حضرت با حضور آیت الله سید حسن 

خمینی رونمایی شد. 

آیت الله جوادی آملی:

حوزه علمیه در غنی ترین دوران خود است 

یکی از مراجع تقلید گفت: اشراف داشتن بر قیمت 
کالاها از مسائل مهمی است که باید مورد توجه قرار گرفته 
و اجناس با یک قیمت در سراسر کشور در اختیار مردم 

قرار گیرد.
آیت الله حسین نوری همدانی پیش از ظهردیروز در 
دیدار علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه مسئله مدیریت از مشکل ترین کارهای دنیا 
به شمار می رود گفت: شما از خاندان فقاهت و مرجعیت 

هستید و در زمینه مدیریت نیز موفق عمل کرده اید.
وی در ادامه با اشاره به اینکه ضروری است با تلاش 
مسؤولان مشکلات اقتصادی و فقر موجود حل شود، 
گفت: اشراف داشتن بر قیمت کالاها از مسائل مهمی 

است که باید مورد توجه قرار گرفته و اجناس با یک قیمت 
در سراسر کشور در اختیار مردم قرار گیرد.

این مرجع تقلید ضرورت حمایت بانک ها از تولید را 
مورد تاکید قرار داد و افزود: اگر بانک ها از تولید حمایت 
داشته باشند مسئله اشتغال و بیکاری برطرف شده و 

شاهد ریشه کنی فقر خواهیم بود. 
و  غیرنفتی  صادرات  بر  بودجه  هدفگذاری   *

حمایت از تولید
رئیس مجلس نیز در این دیدار با اشاره به اینکه رهبری 
بر حل مشکلات اقتصادی تاکید دارند گفت: شورایی برای 
سامان بخشیدن به وضعیت اقتصادی با حضور سران 
قوا تشکیل شده تا این شورا بتواند برای حل مشکلات 

اقتصادی چاره اندیشی کند.
وی با بیان اینکه تحریم ها در وضعیت کنونی اقتصادی 
بی تاثیر نبود، گفت: مسئله مهم در ارز کنترل قیمت آن 
بوده و در این شورا تدابیری در این زمینه اتخاذ شد و طی 

دو، سه ماه شاهد کاهش قیمت ارز بودیم.
لاریجانی با اشاره به اینکه باید با تدوین قوانین بانک ها 
مکلف به سرمایه گذاری شوند، خاطرنشان کرد: این مهم 

می تواند منجر به رونق تولید و اشتغال در کشور باشد.
وی هدفگذاری بودجه سال آینده را صادرات غیرنفتی، 
تولید، صنعت ساختمان و کمک به یارانه مردم و فقرا 
دانست و گفت: با حل شدن مشکل تولید شاهد حل 

مشکل اشتغال و بیکاری خواهیم بود.

آیت الله نوری همدانی در دیدار لاریجانی:

مسؤولان بر قیمت کالاها اشراف داشته باشند

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

علت توقیف دو شناور ایرانی  در کویت 
معاون دریایی سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه توقیف دو شناور ایرانی در کویت به دلیل 
اختلاف حقوقی و فنی دو پیمانکار است، گفت: خدمه از نظر تأمین آذوقه و سوخت مشکلی ندارند و ما 
هم در حال رایزنی برای رفع این مشکل هستیم.هادی حق شناس در گفت وگو                                                                                                               با فارس، د رباره توقیف 
دو فروند شناور خدماتی ایرانی د ر بندر الزور کویت، از رایزنی های سازمان بنادر و دریانوردی د رباره رفع 
توقیف این شناورها خبر داد و افزود:  حد ود 20 روز پیش این توقیف رخ داده است.وی بیان کرد:  موضوع 
اختلاف  بین یک شرکت پیمانکار داخلی با  یک شرکت پیمانکار کره ای است که قصد نصب یک پل را د ر 
کویت  داشتند، شرکت کره ای قرارداد بهره برداری و استفاده از این دو شناور ایرانی را داشته  است.معاون 
دریایی سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: این شناورها از فروردین ما ه امسال به بندر کویت اعزام شده 
است، ا ما به د لیل آن که نماینده شرکت ایرانی اختلاف حقوقی و ما لی با شرکت کره ای پیدا کر د ه است، 

این شناور فعلا د ر  بندر کویت توقیف مانده است.

کنایه محسن رضایی به مسئولان دانشگاه آزاد 
»محسن رضایی« در پیامی که در صفحه شخصی خود منتشر کرد، نوشت: »در گزارش نماینده 
وزارت آموزش و پرورش درباره آتش سوزی »دبستان اسوه« زاهدان آمده است که مکان این مدرسه 
بدون، مجوز سازمان نوسازی مدارس جابه جا شده بود.در گزارش واژگونی اتوبوس دانشگاه آزاد هم که 
در آن ١0 نفر کشته و 2٧ نفر مجروح و در بیمارستان بستری شدند، بازرسان می گویند اتوبوس معاینه 
فنی نداشته است.در این باره باید پرسید چرا نظارت دستگاه های مربوط آن قدر ضعیف بوده که مدرسه، 
قبل از دریافت مجوز، تغییر مکان داده است و یا اتوبوس معاینه فنی نشده است؟اهمال، بی مبالاتی و 
عدم احساس مسؤولیت، خسارات فراوانی در اداره کشور به بار آورده است. بی تفاوتی نسبت به مال و جان 

مردم از بقایای فرهنگ شاهنشاهی است. نباید گذاشت این روحیه ها و رفتار ها به اداره کشور برگردد.«

با قلدری دانشگاه علوم تحقیقات را گرفتند و ساختند
خرم، وزیر سابق راه و ترابری گفت: زمین دانشگاه علوم تحقیقات را خارج از ضوابط قانونی در ارتفاع 
١۸00 متری، قلدرمآبانه تصرف کردند و ساختند و به این قلدری هم افتخار می کردند. محل احداث 
دانشگاه آزاد واحد علوم تحقیقات در منطقه 5 تهران یکی از بدترین مکان های استقرار در جهان است. 
طبق اصول شهرسازی، محیط دانشگاه و اطراف آن حتماً باید برای عبور پیاده، دوچرخه و خودرو شیب 
ملایم داشته باشد و به هیچ عنوان نباید در محیط ناهموار این چنینی اقدام به ساخت و ساز کرد. اساساً 
ساخت وساز در شیب بالای 5 درجه خطرناک است، این دانشگاه با شیب های غیرمجاز در نقطه ارتفاعی 
در منطقه ای برفگیر و دارای یخ زدگی ساخته شده است. وقتی آنجا یخبندان می شود، آدم پیاده هم سر 

می خورد، چه برسد به ماشین.

انتقاد یک نماینده مجلس از غیر قابل نظارت بودن دانشگاه آزاد
عبدالکریم حسین زاده در تویتر خود نوشت: دانشگاهآزاد از نظارت ناپذیرترین سازمان هاست، اگر زیر 
نظر وزارت علوم بود امکان استیضاح داشتیم. فرضاً اتوبوس فرسوده بود و راننده  کارت سلامت نداشت، 
باز هم مقصر نیستند. مقصر شمایید که به وظیفه خود عمل نکردید و غیرقابل نظارت هستید. شرممان 
که در مرگ فرزندانمان هم عذرخواهی بلد نیستیم. حدود دو میلیون دانشجو در دانشگاه آزاد در حال 
تحصیل هستند و نه تنها که هاشمی حتی اگر خاتمی هم رئیس آنجا بود، دانشگاه آزاد باید زیر نظر 

وزارت علوم باشد تا ملت و وکلای ملت بتوانند ابزار نظارتی داشته باشند.

پروانه سلحشوری: مسئولین ارشد دانشگاه آزاد باید استعفا می دادند
پروانه سلحشوری درباره حادثه اخیر دانشگاه آزاد علوم و تحقیقات و جان باختن تعدادی از دانشجویان 
این دانشگاه، اظهار داشت: ضمن عرض تسلیت به خانواده های داغدار این حادثه، بسیار متأسفم که در 
کشور ما چنین اتفاقاتی رخ می دهد، هنوز داغ دانش آموزان زاهدانی بر دل ماست که حادثه تلخ دیگری 
اتفاق افتاد. فکر نمی کنم این اتفاقات هیچ گاه از خاطرات محو شود. سلحشوری در پایان گفت: در هر 
کشور دیگری بود مسئولین آن بلافاصله استعفا می دادند. در این کشور ارزانتر از جان انسان چیزی 
وجود دارد؟ مسئولین ارشد دانشگاه آزاد و دانشگاه علوم و تحقیقات حداقل احترامی که می توانستند به 
افکار عمومی بگذارند این بود که استعفا دهند، در مقابل قصوری که انجام شد استعفا کمترین اقدام بود.

شهرام ناظری در بیمارستان بستری شد
برادر شهرام ناظری از بستری شدن این خواننده در بیمارستان به دلیل عفونت ریوی و لغو کنسرت 
های وی خبر داد. سعدی ناظری در گفت وگو با ایرنا، ضمن تأیید خبر بیماری شهرام ناظری اظهار 
داشت: وی به علت عفونت ریوی در بیمارستان بستری شده است. ناظری با بیان اینکه برادرش در 
شرایط ایزوله در بیمارستان است، تأکید کرد: در این وضعیت به جز تیم پزشکی، من و خواهر پزشک 
ایشان کسی اجازه ملاقات را ندارد. وی از مردم و هواداران این هنرمند خواست برای رفاه حال بیمار از 

حضور در بیمارستان خودداری کنند.

کنایه عباس عبدی به کیهان در ماجرای اتوبوس علوم تحقیقات
غباس عبدی در توییتر خود نوشت: بدشانسی دانشجویان دانشگاه آزاد در این است که اگر حادثه ای 
برایشان رخ دهد،که داد،اصولگرایان عزیز بی خیال آنان می شوند. از نظر اینان ارزش جان ١0 دانشجوی 
نخبه بالای کارشناسی به اندازه مرگ یک کودک پناهجو در آمریکاست. می گویید نه؟ به این دو عکس 

که دو روز متوالی یک روزنامه انقلابی است نگاه کنید.

آیت الله سعیدی در خطبه های هفته نماز جمعه قم:

امروز وظیفه آحاد ملت 
حمایت از کیان اسلام و انقلاب است 

قم- ایرنا - خطیب جمعه قم گفت: امروز وظیفه آحاد ملت حمایت از کیان اسلام و انقلاب و آرمان 
های امام راحل و شهداست تا با تکیه بر اصل ولایت فقیه تمام قد در برابر دشمنان ایستادگی کرده و 

انقلاب ایران به جهانی حضرت ولیعصر)عج( متصل شود. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم با اشاره به 
فرارسیدن دهه بصیرت، خاطرنشان کرد: مردم همیشه در صحنه کشورمان به عنوان یک تکلیف سیاسی 
و شرعی، دشمنان و فتنه انگیزان را در هر جایگاهی که باشند سر جای خود خواهند نشاند.وی افزود: نهم 
دی ماه نشانه غیرت دینی و سیاسی ملت ایران بوده و صرفا یک حادثه در مقطع خاص نیست و هرگاه 
دشمنان در صدد تکرار فتنه باشند، مردم در برابر آنها می ایستند. وی با بیان اینکه پس از فتنه سال ۸۸ 
، فتنه گران تلاش کردند خودشان را در لایه های مدیریت کشور بازآفرینی کنند،ریشه مشکلات امروز 
اقتصادی کشورمان را دراندیشه وابستگان به فتنه دانست و گفت: مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم، 
نتیجه وابستگی به تار عنکبوت برجام و دلخوشی به گفت و گو با اروپایی هاست. تولیت آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه بصیرت در شناخت دشمنان و جریان های سیاسی و تبری 
جستن از فتنه گران، مسأله بسیار مهمی در پایداری نظام اسلامی است، خاطرنشان کرد: سکوت در 
مقابل فتنه گران و همراهی با آنها، منجر به تضعیف باورها و ارزش های انقلابی در جامعه می شود.آیت 
الله سعیدی با بیان اینکه از مهمترین مشکلات امروز کشورمان، جدی نگرفتن دشمنان است، اظهار 
داشت: اسلام و انقلاب در برابر فتنه انگیزان و جنگ طلبان با قدرت خواهد ایستاد و پاسخ کوبنده ای 
به آنها می دهد.وی دربخش دیگری از سخنان خود ضمن تسلیت رحلت آیت الله هاشمی شاهرودی 
رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام،ایشان را فقیهی نظریه پرداز و متفکری بزرگ دانست و 
گفت: آن مرحوم در مکتب اسلام و انقلاب ذوب شده بود و عمر با برکت خویش را در خدمت به حوزه 
های علمیه و نظام اسلامی صرف کرد و فقاهت را از حالت تئوری به عرصه سیاستگذاری کشاند تا فقه 
معاصر پاسخگوی ابعاد مختلف نظام اسلامی باشد. خطیب جمعه قم همچنین درگذشت تعدادی از 
دانشجویان در حادثه دانشگاه آزاد اسلامی را نیز تسلیت گفت و بر ضرورت پیگیری این حادثه تأکید 
کرد.وی در ادامه با اشاره به بستری شدن آیت الله مومن از اعضای شورای نگهبان در بیمارستان افزود: 
ایشان از خدمتگذاران بسیار ارزشمند نظام اسلامی و از فقیهان بزرگ حوزه های علمیه و یاوران امام و 

رهبری است و امروز در بستر بیماری به دعای نمازگزاران و مؤمنان نیازمند است. 

لاریجانی در دیدار با آیت الله اعرافی:

حوزه های علمیه نباید به سمت مدرک گرایی پیش برود
 رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سیستمی که برای حوزه های علمیه تدوین شده بسیار 

نوآورانه است، گفت: نباید حوزه به سمت مدرک گرایی پیش برود.
علی لاریجانی صبح جمعه در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور که در قم برگزار 
شد، اظهار داشت: سیستمی که برای حوزه های علمیه تدوین شده بسیار نوآورانه است البته کارهایی 
که در گذشته انجام شده نیز باید حفظ شود.رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: نباید حوزه به سمت 
مدرک گرایی پیش برود، زیرا این روند مثبت نیست بلکه در حوزه فضل باید ملاک باشد و اقتباس 
ظاهری از دانشگاه مناسب نیست.آیت الله علیرضا اعرافی نیز در این دیدار در خصوص عملکرد حوزه های 
کشور، گفت: برنامه پنج ساله برای حوزه های علمیه تدوین شده است که با توجه به این برنامه بتوانیم 
به شرایط ایده آل برسیم بنابراین بر اساس این برنامه ها امید است که وضعیت امروز حوزه تا چند سال 
آینده به روندی ایده آل برسد.لاریجانی همچنین دیروز با آیت الله جمشیدی از اعضای جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم دیدار و گفت وگو کرد.

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم: 

شرکت در جلسه مشاوره 
برای زوجین متقاضی طلاق اجباری است 

مدیرکل اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: زوجینی که متقاضی طلاق هستند 
باید قبل از ارائه دادخواست جدایی به دستگاه قضایی، در جلسه های مشاوره شرکت کنند. 

سعید کاویانی افزود: حدود 20 عنوان دادخواست در مورد خانواده و مسائل حقوقی و قضایی داریم 
و بر اساس برآوردهای به عمل آمده از یک دعوای خانوادگی حدود ١0 تا ١2 دعوا منشعب می شود،به 
عنوان مثال تعیین تکلیف به سمت مطالبه مهریه، تقسیط مهریه، مطالبه نفقه، استرداد جهیزیه، ملاقات 

طفل، حضانت طفل و در مواردی درگیری و توهین از آن جمله است.
وی گفت: با توجه به اینکه سیاست قضایی ابلاغ شده کاهش ورودی پرونده ها به دستگاه قضایی 
می باشد، سعی شده است با ایجاد مراکز مشاوره ، حتی المقدور از تردد بی جهت زوجین در دادگاه 

خانواده جلوگیری شود.
کاویانی با بیان این که وظایف مشاوران حفظ شان و کرامت زوجین با محوریت اصلاح ذات البین 
است، گفت: ورود به مراجع قضایی حاشیه هایی دارد که برای جلوگیری از آن 'سامانه تصمیم' تعریف 
شده است که براساس آن زوجینی که مشکل دارند بدون این که به دستگاه قضایی مراجعه نمایند، از 

مشاوره بهره مند می شوند.

وقتی مرغ، فیش حقوقی بابا را به باد داد کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهردار  قم :

کمبود پارکینگ معضل اصلی 
هسته مرکزی شهر قم است 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهردار  قم مشکل پارکینگ را از معضلات 
اساسی شهر قم دانست و اضافه کرد: یکی از مشکلات اساسی شهر قم 
به ویژه در هسته مرکزی شهر معضل پارکینگ است، پارکینگ های شهر قم 

در حال گنجایش خودروهای ورودی به شهر را ندارند.
عباس ذاکریان با اشاره به فرهنگ سازی در مسئله ترافیک اظهار داشت: 
پارک آموزش ترافیک با تفاهم با آمورش و پرورش در بلوار ١5 خرداد 
فعال شده و  مورد نوسازی هایی قرار می گیرد.وی آمار جابه جایی از پایانه های 
شهر قم از ابتدای امسال را مورد توجه قرار داد و افزود: بیش از یک میلیون 
و 500 هزار مسافر در ۸ ماه اول ابتدای امسال از پایانه ها و پارک سوارها 
جابه جاشده اند، وجود پایانه های غیررسمی مانند ٧2 تن سبب شده تا آمار 
جابه جایی مسافر از پایانه های رسمی شهر قابل قبول نباشد.معاون حمل  و 
نقل و ترافیک شهردار  قم گفت: شهر قم چاره ای جز حرکت به سوی حمل  و 
نقل پاک ندارد، دنیا امروز به این نتیجه رسیده توسعه حمل  و نقل شخصی 
نتیجه ای جز بیماری و آلودگی نداشته و باید به سمت حمل  و نقل عمومی 
به ویژه استفاده از دوچرخه رفت.ذاکریان با اعتراف به نبود معابر امن برای 
تردد دوچرخه و توسعه فرهنگ دوچرخه سواری در قم ابراز کرد: واقعیت این 
بوده که در حال حاضر معبر امنی برای دوچرخه سواری وجود نداشته و معابر 
شهری نیز بسیار پرمخاطره هستند، باید معابر امنی برای دوچرخه سواری 
در قم راه اندازی شود.وی با اشاره به برنامه شهرداری قم برای توسعه پیاده 
راه ها در معابر منتهی به حرم مطهر ابراز کرد: توسعه پیاده راه ها در مراکزی 
که حجم عابر پیاده روها زیاد است در دستور کار قرار دارد، هر چهار خیابان 
منتهی به حرم مطهر در آینده مانند بلوار بهار و ارم به پیاده راه انسان محور 
تبدیل می شود.معاون حمل  و نقل و ترافیک شهردار  قم با بیان مشکلات 
اساسی شهر قم در کمبود پارکینگ ادامه داد: احداث پارکینگ های 
موتورسیکلت در اطراف پیاده راه های هسته مرکزی شهر در دست طراحی 
بوده و مکان هایی برای این منظور دیده شده است.ذاکریان مشکل پارکینگ 
را از معضلات اساسی شهر قم دانست و اضافه کرد: یکی از مشکلات اساسی 
شهر قم به ویژه در هسته مرکزی شهر معضل پارکینگ است، پارکینگ های 

شهر قم در حال گنجایش خودروهای ورودی به شهر را ندارند.

معاون فنی سازمان قطار شهری قم خبرداد

پیشرفت 50 درصدی احداث
 سقف نهایی ایستگاه A10 مترو

معاون فنی سازمان قطار شهری قم از پیشرفت 50 درصدی احداث 
سقف نهایی ایستگاه A١0 مترو معروف به ایستگاه شهید آیت الله سعیدی 
خبر داد و گفت: طبق وعده داده شده به شهروندان و زمان بندی صورت 
گرفته تلاش مجموعه مدیریت شهری بر این است که نهایتا طی زمان 
پیش بینی شده ٧5 روزه و حتی زودتر از این موعد بازگشایی مسیر خیابان 

امامزاده ابراهیم و بلوار نیروی هوایی صورت گیرد.
سیدصدرا قاسمی با بیان اینکه از ابتدای آذرماه با اعمال محدودیت 
ترافیکی، اجرای ایستگاه A١0 مترو معروف به ایستگاه شهید آیت الله 
سعیدی آغاز شده است، اظهار کرد: این ایستگاه در خیابان امامزاده ابراهیم، 

ادامه بلوار نیروی هوایی و تقاطع با زیرگذر امامزاده ابراهیم واقع شده است.
وی با بیان اینکه طول ایستگاه در حدود ١00 متر و عرض آن نزدیک 
به ١۸ متر است، افزود: ١26 شمع برای این ایستگاه پیش بینی شده بود که 
به طور کامل اجرا شده است.معاون فنی سازمان قطار شهری قم با تاکید بر 
اینکه اعمال محدودیت ترافیکی در جهت اجرای سقف پایانی این ایستگاه 
در سطح خیابان بوده است، تصریح کرد: سقف نهایی ایستگاه در حال اجرا 
است و بعد از آن مسیر آسفالت شده و بازگشایی معبر صورت می گیرد.وی 
با اشاره به پیشرفت 50 درصدی اجرای سقف نهایی ایستگاه A١0 مترو 
گفت: تاکنون 220 تن آرماتوربندی و هزار و 400 مترمرمکعب بتن ریزی 
در این پروژه صورت گرفته است. قاسمی با بیان اینکه طبق وعده داده شده 
به شهروندان و زمان بندی صورت گرفته تلاش مجموعه مدیریت شهری بر 
این است که نهایتا طی زمان پیش بینی شده ٧5 روزه و حتی زودتر از این 
موعد بازگشایی مسیر صورت گیرد، خاطرنشان کرد: ایستگاه شهید آیت الله 
سعیدی در سه طبقه احداث می شود که صرفا در حال حاضر سقف نهایی 
طبقه منفی یک احداث می شود تا مسیر باز شده و سپس طبقات دیگر به 

صورت زیرزمینی اجرا خواهد شد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم  خبرداد

پلاک کوبی ۴0 کوچه با نام شهدا
مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم با اشاره به مراسم 
پرده برداری و نصب پلاک کوچه خلبان شهید بهمن مصائبی از شهدای 
مدافع حرم شهر قم، از برگزاری مراسم پلاک کوبی 40 کوچه با نام شهدا 

خبر داد.
ابوالقاسم مقیمی در مراسم پلاک کوبی کوچه خلبان شهید بهمن 
مصائبی از شهدای مدافع حرم شهر قم، اظهار داشت: برنامه پلاک کوبی 
کوچه های شهر مقدس قم، با نام زیبای شهدای انقلاب اسلامی، شهدای 
دفاع مقدس، شهدای مدافع حرم، شهدای منا و دیگر شهدا با هدف ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت و ایجاد الگو برای جوانان برنامه ریزی شده است .

مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه در این برنامه 
تلاش می کنیم تا چهره شهیدان، زیبندۀ شهر و کوچه ها باشد و نام شهیدان 
بر در و دیوار شهر حک شود، افزود: تلاشمان با این هدف است که برای 
نسل های فعلی و آینده، الگوسازی کنیم و اینها کمترین کاری است که 
می توانیم برای شهدا در فضای ایثار و شهادت انجام دهیم.مقیمی تأکید کرد: 
این برنامه ها را تحت عنوان طرح چله سرو و در آستانه چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی، در دست اجرا داریم تا جامعه را بیش از گذشته 
با مفهوم چهل سال ایستادگی مردمی در برابر استکبار جهانی آشنا کنیم.

وی ادامه داد: در سال جاری، اتفاقات زیادی در خصوص آرزوهای محال و 
طعنه هایی که دشمنان انقلاب اسلامی برای پایان انقلاب اسلامی داشتند، 
شاهد بودیم و این چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، نماد 
تمام وعده ها و خون هایی است که به پای این شجره طیبه ریخته شده و 
برای تداوم و حفظ آن، ما باید هرآنچه که می توانیم به کار گیریم.وی با اشاره 
به مراسم پرده برداری و نصب پلاک کوچه خلبان شهید بهمن مصائبی از 
شهدای مدافع حرم شهر قم، یادآور شد: این بیست و ششمین مراسم از این 

نوع است که تا چهلمین کوچه ادامه پیدا خواهد کرد.

در آذرماه صورت گرفت

ثبت 11۴78 تماس در سامانه 137 
شهرداری قم

سرپرست سامانه ١3٧ شهرداری قم گفت: در آذرماه ١١ هزار و 4٧۸ 
تماس با سامانه ١3٧ شهرداری قم برقرار شده است.

ابراهیم خسروی با بیان اینکه در آذرماه ١١ هزار و 4٧۸ تماس با سامانه 
١3٧ شهرداری قم برقرار شده است، اظهار کرد: بیشترین گروه موضوعی 
در تماس های برقرار شده با این سامانه در خصوص بحث اطلاع رسانی با 2 
هزار و 2٧4 تماس بوده است.وی با بیان اینکه در موضوع جمع آوری خاک 
و نخاله 92۸ تماس، آسفالت 420 تماس و سدمعبر 940 تماس با این 
سامانه برقرار شده است، افزود: بیشترین موضوعات جزئی مورد توجه مردم 
نیز استقرار باکس جمع آوری خاک و نخاله با 365 تماس عمدتا مربوط به 
منطقه چهار، لکه گیری آسفالت با 342 تماس عمدتا مربوط به منطقه چهار،  
سد معبر دستفروشان دوره گرد خودرویی با 32۸ عمدتا مربوط به منطقه 6 
و جمع آوری خاک و نخاله غیرمجاز با 290 تماس عمدتا مربوط به منطقه 
چهار بوده است.سرپرست سامانه ١3٧ شهرداری قم با بیان اینکه پیام های 
مربوط به آب افتادگی معابر نسبت به سال گذشته ۸4 درصد بیشتر شده 
است، تصریح کرد: پیام های مربوط به جمع آوری خاک و نخاله غیرمجاز 

نیز 9 درصد و درخواست پلاک شهرداری 25 درصد افزایش داشته است.
وی گفت: پیام های مربوط به جمع آوری زباله و ضایعات نیز نسبت به 
ماه قبل 34 درصد، هرس درختان ۸ درصد و نظافت معابر هم 25 درصد 
کمتر شده است؛ پیام های مربوط به نظافت معابر نسبت به سال گذشته 63 

درصد کاهش داشته است.

اخبــار

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید، مشکلات اقتصادی و معیشتی را 
از نگرانی های موجود در کشور برشمرد 
و گفت: باید در بودجه سال آینده برای 
مشکل گرانی ها و معیشت مردم فکری 

شود. 
علی  دیدار  در  پنجشنبه  عصر  وی 
لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی 
افزود: موضوع گرانی ها مردم را آزار می 
دهد و برخی از مردم در تامین مایحتاج 

اولیه خود دچار مشکل هستند.
وی بخشی از مشکل گرانی را ناشی از 
بی انصافی برخی از کسبه و تجار عنوان 
و تصریح کرد: عده ای که بالا رفتن ارز 
را عامل گرانی اجناس و محصولات خود 
می دانستند اکنون با پایین آمدن قیمت 
ارز و دلار حاضر نیستند قیمت ها را پایین 
بیاورند. آیت الله مکارم شیرازی همچنین 
با اشاره به شرایط حساس کشور، حفظ 
و تقویت وحدت در جامعه را یک اصل 
مهم و حیاتی عنوان کرد.وی تاکید کرد: 
اگر شرایط فعلی کشور را درک نکنیم و 
وحدت به هم بخورد همه لطمه می بینند، 
اصلاح طلب و اصولگرا هم ندارد؛ همه باید 

مشکلات کشور را مد نظر داشته باشند.
این مرجع تقلید از پرداختن زودهنگام 
برخی از سیاسیون به مسائل انتخاباتی 

انتقاد کرد و گفت: این عده باید شرایط 
حساس کشور را درک کنند و بدانند ما 

گرفتاری های مهم تری داریم.
فضای  ساماندهی  همچنین  وی 
مجازی را یک اصل مهم دانست و افزود: 
باید به طور جدی به فکر اصلاح این فضا 
بود؛ اگر فضای مجازی رها باشد بسیاری از 

تدبیرها را می تواند بهم بزند.
داد:  ادامه  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
متاسفانه درباره فضای مجازی چندان دل 
سوزانده نمی شود و این مساله می تواند 
منشا اتفاقات بسیاری باشد، فضای مجازی 
به گونه ای شده که آثارش در همه مسائل 

نمایان می شود.

عرصه  در  ولنگاری  از  انتقاد  با  وی 
فرهنگی، بی برنامگی در این عرصه را 
کشور  و  نظام  دلسوزان  نگرانی  باعث 
این  به  توجه جدی  دانست و خواستار 

موضوع شد.
وی همچنین کند بودن روند رسیدگی 
به پرونده های قضایی را از دیگر مشکلات 
موجود در کشور برشمرد و گفت: فرآیند 
طولانی رسیدگی به پرونده های قضایی به 
گونه ای است که برخی از مردم از مراجعه 
به قوه قضاییه و پیگیری شکایت خود 

صرفنظر می کنند.
آیت الله مکارم شیرازی، یکی دیگر از 
مشکلات موجود را وجود برخی سوء ظن 

ها درباره وجود دست هایی برای اجرایی 
کردن سند 2030 در آموزش و پرورش 
و جانشین کردن فرهنگ غربی ذکر کرد.

وی در ادامه، تضعیف حوزه های علمیه 
و مرجعیت را نگران کننده دانست و گفت: 
بتازگی مخالفت هایی با حوزه و مرجعیت 
می شود، این موضوع شخصی هم نیست، 
گروهی منافع خود را در تضعیف حوزه و 

مرجعیت می بینند.
وی در بخش پایانی سخنان خود با 
تقدیر از اقدام های انجام شده به منظور 
حل مشکلات شهر مقدس قم و پیگیری 
های رییس مجلس شورای اسلامی، بر 
لزوم حل مشکلات احداث فرودگاه در 
استان تاکید و تحقق این مساله را عامل 
تحولات بسیار خوب عنوان کرد.تفاهم 
نامه ساخت فرودگاه و دهکده گردشگری 
طرلاب در منطقه سلفچگان قم آذرماه 
۸9 بین شرکت ارم کیش و استانداری 
قم منعقد و عملیات اجرایی این فرودگاه 
نیز در بهمن ماه همان سال آغاز شد؛ 
این فرودگاه که در جاده قم - سلفچگان 
واقع شده، از شهر قم تقریبا 25 کیلومتر 
و از فرودگاه امام خمینی)ره( تهران ١25 
کیلومتر فاصله دارد. ساخت این فرودگاه 
به علت پاره ای از مشکلات درحال حاضر 

متوقف شده است.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس مجلس : 

فکری برای گرانی ها در بودجه سال آینده کشور شود 


